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Ker Izrael ni izpustil v petek ugrabljenega šejka A bde la Karima Obeida

Častnika so ugrabili februarja lani, ko je bil v Libanonu v sklopu mirovnih sil OZN - V ZDA že očitajo Izraelu, 
da je posredno kriv za smrt podpolkovnika Higginsa - Proiranski šiitski skrajneži grozijo z novimi eksekucijami

Kiszczak novi poljski premier?
VARŠAVA Novoizvoljeni generalni sekretar PZDP 

Mieczyslaw Rakowski je včeraj popoldan predstavil ime 
partijskega kandidata za predsednika vlade. PZDP je po 
krajši razpravi izbrala iz svojih vrst bivšega notranjega 
ministra, generala Czeslawa Kiszczaka (na sliki).

Spodnji dom poljskega parlamenta bi moral sedaj iz
voliti predsednika vlade, Kiszczakova kandidatura pa ni 
naletela na pozitivne ocene opozicije. Voditelj Solidar
nosti Walesa ni imel sicer velikih pomislekov, ko je 
Kiszczak kandidiral za poljskega predsednika, v zadnjih 
nekaj tednih pa so se stvari bistveno spremenile. Kljub 
izidom junijskih volitev je namreč naneslo, da si poljsko 
oblast še vedno delijo pripadniki tiste politične skupine, 
ki je vodila dražavo s trdo vojaško roko. Jaruzelski je 
Predsednik republike, Rakovvski je na čelu partije, 
Kiszczak pa bi moral imenovati ministre in voditi vlado.

Opozicija torej resno razmišlja o tem, da bi glasova- 
,aPj'°ii Kiszczaku, ki bi ga lahko izvolili tudi sicer, saj 
ahko razpolaga s potrebnim številom glasov. Sicer pa 
0 tudi odnos članov PZDP odvisen od vsebine vladnega 

Programa, ki ga mora kandidat predstaviti sejmu.

Zaupnica tudi 
v poslanski zbornici

RIM — Andreottijeva vlada je v ne
deljo v poslanski zbornici prejela do- 
kočno zaupnico: zanjo je glasovalo 371 
poslancev, proti 200, trije poslanci pa 
so se vzdržali. V svojem zaključnem 
posegu je Andreotti med drugim de
jal, da od zaveznikov ne pričakuje 
večne zvestobe: socialisti in laične 
stranke lahko iščejo nove sogovorni
ke, vendar je za sedaj bolje, da stopajo 
vštric s Krščansko demokracijo.

Vlada je nastala na podlagi politič
nega dogovora med strankami, je še 
dejal Andreotti, ki ga je treba zavaro
vati in tudi poglobiti ter okrepiti. Za
nimivo je, da se Andreotti ni dokon
čno odpovedal možnosti izkoriščanja 
jedrske energije: iz Francije uvažamo 
30 milijard kilovatnih ur energije, po
večini jedrskega izvora, kar daje jasno 
razumeti, da vlada ni črtala jedrske iz
bire iz svojih programov.

Z
Podpolkovnik William Higgins je imel 43 let in je bil veteran iz vietnamske 
vojne (zgoraj), ameriški predsednik George Bush je na srečanju z guvernerji 

'-nicagu izrazil svoje ogorčenje nad »zločinskim umorom« (Telefoto AP)

BEJRUT — Libanonski verski skraj
neži so včeraj usmrtili podpolkovnika 
ameriške mornariške pehote VVilliama 
Higginsa, ker niso izraelske oblasti 
osvobodile v petek na libanonskem 
ozemlju ugrabljenega šiitskega šejka 
Abdela Karima Obeida. Vest so neki 
zahodni tiskovni agenciji v Bejrutu 
posredovali pripadniki »na zemlji tla
čenih«, ki so dostavili tudi srhljive te
levizijske posnetke obešenega Hig
ginsa.

Do eksekucije naj bi prišlo točno ob 
15. uri po krajevnem času, ko je zapa
del ultimat z zahtevo po osvoboditvi 
šejka Obeida. V daljšem versko-blod- 
nem sporočilu so ugrabitelji in morilci 
obenem navedli, da »najhujše še mora 
priti«. Včeraj so v Bejrutu že krožile 
govorice, da bo naslednji na vrsti po
srednik canterburyjskega nadškofa 
Terry VVaite.

Ameriški predsednik George Bush 
je takoj obsodil umor, prekinil svoj 
obisk v Chicagu in se vrnil v Was- 
hington, kjer je sklical svoje najožje 
sodelavce, da bi »preveril položaj«. Ce 
se je Bush omejil le na obsodbe zlo
činskega umora, ne da bi omenil, kaj 
ga je sprožilo, pa so bili številni ug
ledni ameriški politiki konkretnejši.

Načelnik republikanske (Busheve) se
natne skupine Robert Dole je namreč 
jasno obsodil Izrael, »ki s svojimi akci
jami ogroža življenje ameriških držav
ljanov«. Podobne izjave je bilo včeraj 
slišati iz ust številnih ameriških parla
mentarcev, ki navajajo, kako se Izrael 
ne meni za ameriške interese, ko mora 
doseči svoje cilje. Nekateri pa so jasno 
zahtevali, da se ZDA maščujejo nad 
šiitskimi teroristi in da končno vsemu 
svetu dokažejo upravičenost visokih 
izdatkov za oborožene sile.

V tem valu ogorčenja je skoraj v po
smeh izpadel včerajšnji predlog izra
elskega obrambnega ministra Rabina, 
ki je ponudil osvoboditev vseh v Izra
elu zaprtih šiitskih »teroristov« vključ
no s šejkom Obeidom v zameno za vse 
v Libanonu ugrabljene Zahodnjake, 
vključno s tremi izraelskimi vojaki. 
Rabin se torej ni zavzel za Higginsa, 
kar pa je najhujše, njegov predlog je 
izraelski radio sporočil točno 50 minut 
po zapadlosti ultimata šiitskih proi- 
ranskih skrajnežev, ko je bil podpol
kovnik Higgins že mrtev.

Petkov izraelski helikopterski de
sant v južnem Libanonu, s katerim so 
ugrabili šejka Obeido, pa je včeraj 
zjutraj zagovarjal tudi izraelski labu

ristični voditelj Peres. V Izraelu so vsi 
prepričani, da je treba s podobnimi 
akcijami nadaljevati. Med političnimi 
opazovalci pa prevladuje mnenje, da 
se je Izrael odločil za tako ugrabitev 
iz prepričanja, da ji bo sledila obnovi
tev sovražnosti med hezbolahi »božje 
stranke« in šiiti Berijevega gibanja 
Amal. Šejk Obeid se je vrnil v južni 
Libanon, ki ga nadzorujejo borci Ama- 
la, po spravi med hezbolahi in Ama- 
lom. Izraelcem pa pri njihovem napa
du na vas Žibšid, kjer je bival šejk 
Obeid, se Berijevi borci niso postavili 
po robu. Trhlo premirje med obema 
šiitskima skupinama bi torej lahko ta 
dogodek porušil, bržkone pa bodo Iz
raelci še okrepili svoje posredno vme
šavanje v libanonski kaos, da bi javno 
mnenje odvrnili od palestinskega 
vprašanja.

Na Bližnjem vzhodu s strahom pri
čakujejo prihodnje ure, saj se bojijo 
nadaljnjih izraelskih pobud in more
bitnega ameriškega maščevanja. Sino
či se je sestal varnostni svet in najo
dločneje obsodil umor podpolkovnika 
Higginsa, ki so ga ugrabili februarja 
lani, ko je bil v Bejrutu kot častnik 
modrih čelad v sklopu kontingenta 
mirovnih sil UNIFIL.

Gospodarske ministre čaka do skrajnosti »vroče poletje«

Vlada je že stopila na težko pot 
krčenja državnega primanjkljaja

RIM — »Trojko« gospodarskih ministrov čaka do skraj
nosti »vroče poletje«, je včeraj izjavil zakladni minister 
Carli. Že pred koncem tega tedna bodo morali namreč se
staviti podroben gospodarski načrt, s katerim bo vlada sku
šala zaustaviti rastoči državni primanjkljaj.

Ministrski svet je včeraj v glavnih smernicah osvojil 
državni proračun za prihodnje leto, s katerim naj bi znašal 
primanjkljaj 133.100 milijard lir, medtem ko bi po zadnjih 
predvidevanjih strokovnjakov znašal ta primanjklaj kar 150 
tisoč milijard lir. V prihodnjih dneh se bo torej »trojka«
(zakladni, finančni in proračunski minister) sestala z najbolj 
»potratnimi« ministri (za promet, skrbstvo, šolstvo, zdrav
stvo in javne uprave), da bi z njimi poiskali najprimernejše 
recepte za znižanje njihove porabe. Kakšni bodo ti recepti, 
se bo bržkone izvedelo šele po velikošmarnih praznikih.
Zakladni minister Carli je včeraj dal razumeti, da bi si želel 
konkretnejših pobud, proračunski minister Pomicino pa je 
poudaril, da so cilji sedanjega proračuna minimalni, v bo
doče bo treba sanacijski načrt še razširiti in poglobiti.

Pred kako težko nalogo se nahaja vlada, so včeraj jasno 
povedali v svojih kritikah proračunu republikanci. Po nji
hovem je Carli predlagal bolj intenzivno terapijo, a se je 
moral omejiti na bolj blaga zdravila. Trenutno še ni povsem 
jasno, kako bo vlada omilila svoj primanjklaj, saj ne napo
veduje zvišanja prejemkov (novi davki).

Včeraj so ustanovili tudi novi kabinetni svet.

Zakladnemu ministru Carliju se je na obrazu bralo, da je 
gospodarski položaj v državi skrajno težak (Telefoto AP)
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Sklepno vesolucijo o mednacionalnih odnosih bodo sicer sprejeli na prihodnji seji

Srbski nacionalizem na zatožni klopi 
na dvodnevnem zasedanju zveznega CK

BEOGRAD — Centralni komite jugoslovanskih 
komunistov se je polna dva dneva ukvarjal z nadvse 
pomembno temo - mednacionalnimi odnosi. Čeprav 
"zgodovinske" seje partijskega vodstva, tako član
stvo kot druge Jugoslovane, že precej utrujajo (češ, 
veliko govorjenja, polni časopisi in RTV, zgodi pa 
se ne nič), je bilo tokrat nekoliko drugače. V dokaj 
burnih razpravah - sodelovalo je namreč kar 44 raz- 
pravljalcev, ki jih je spremljalo 59 replik - sta brez 
običajnega ovinkarjenja na površje splavali dve ne
dvomni resnici.

Prva, da je veliko razpravljalcev odkrito kritizi
ralo partijsko in siceršnjo politiko Srbije oziroma 
njenega vodstva, pri čemer so omenjali srbskega 
predsednika Miloševiča in nekatere njegove izjave 
(na primer francoskemu Le Mondu, da bi Srbija kot 
največja republika lahko preživela brez Jugoslavi
je). Sploh je bilo slišati, da teza o največji republiki, 
ki naj bi imela zaradi svoje velikosti največ pravic, 
nikakor ne more vzdržati. Po drugi strani pa so srb
ski predstavniki seveda na vse načine branili svoja 
stališča in zagotavljali, da se Srbija in njeno vodstvo 
borita le za reforme in da nimajo nič proti Kosovu, 
Hrvaški, Sloveniji in drugim.

Druga, gotovo še pomembnejša resnica pa je, da 
so člani CK končno brez ovinkarjenja povedali, da 
so pravo ozadje mednacionalnih razprtij ekonomski 
odnosi oziroma razmerje med razvitimi in nerazviti
mi. O tem je govoril tudi predsednik vlade Ante 
Markovič, ki mu nekateri opazovalci zamerijo, da je 
"svoje" težave prinesel na CK namesto v parlament. 
Verjetno pa je res, da so neargumentirani napadi iz 
Srbije in še drugih okolij na vlado tako močni, da ni 
imel druge izbire. Govoril je o nacionalnem in naci
onalističnem blokiranju nekaterih ukrepov, ki jih je 
pripravila vlada. Čeprav pri tem ni omenjal Srbije, 
se je najbolj glasno Markovičevi trditvi upiral prav 
srbski član predsedstva SFRJ Borisav Jovič (sicer 
Markovičev protikandidat za premiera).

Za polemičnost je poskrbel prvi dan razprave 
predstavnik BIH Muhamed Abadžič, ki je dejal, da 
nekatere konservativne sile skušajo vsiliti svoj kon
cept razvoja, reforme in Jugoslavije.« Dokler so to 
počeli znotraj svoje republike, nam je bilo vseeno,« 
je menil, »vendar njihove ambicije postajajo zdaj 
vse večje in krepko presegajo republiške meje.«

Včeraj pa je stvar "zakuhal" Dušan Dragosavac: 
govoril je o srbskem nacionalizmu, ki je že dolgo 
znan, vendar ga ne gre enačiti s srbskim narodom. 
Naštel je s kom imajo Srbi slabe odnose že dalj časa 
(Kosovo) in s kom šele od nedavno (Slovenci, make
donsko vodstvo). Po njegovem so k temu veliko pri
pomogli tudi govori in dogodki na proslavah ob 
obletnici kosovske bitke (na Kosovu in pri Kninu). 
Opozoril je, da je Komunistična partija Jugoslavije 
oziroma ZKJ vedno uspela pomiriti jugoslovanske 
narode in narodnosti, tudi v času, ko teh stvari še ni 
bilo v ustavi. Zato nikakršna ustava ne more rešiti 
težav, če vodstva ne izvajajo dogovorjene politike. 
Dnevna politika se predvsem ukvarja z nacionalno 
republiško državo in državnostjo, to pa se razumlji
vo nagiba k največjemu narodu v republiki in v 
SFRJ. Jasno, da se je na tako razmišljanje vsul plaz 
nasprotnih trditev srbskih delegatov.

Po dolgih dveh dneh razprav stališč CK ZKJ o 
mednacionalnih odnosih niso sprejeli (to bodo stori
li na prihodnji seji konec avgusta), češ da morajo 
res biti kakovostna in bo tako najvišji partijski fo
rum prevzel odgovornost za njihovo uresničevanje. 
Predsednik jugoslovanskih komunistov Milan Pan
čevski pa je v sklepni besedi med drugim dejal: »Od 
reševanja mednacionalnih odnosov je odvisna nada
ljnja usoda jugoslovanskega socializma in samoup
ravljanja, sleherno ogrožanje teh odnosov pa po
stavlja pod vprašaj ozemeljsko celovitost države in 
doseganje življenjskih interesov jugoslovanske 
družbe.« (b.l.)

Nadaljujejo se 
čistke na Kubi

HAVANA — Na Kubi se nada
ljujejo čistke na vrhu države. Zad
nja vest zadeva aretacijo nekda
njega notranjega ministra genera
la Joseja Abrantesa ter štirih nje
govih najožjih sodelavcev. Uradno 
glasilo kubanske revolucije Gran- 
ma povezuje njihovo aretacijo s 
škandalom, ki je prejšnji mesec 
privedel do ustrelitve nekdanjega 
narodnega heroja generala Arnal- 
da Ochoe in drugih treh visokih 
častnikov, ki so bili v službi pri 
notranjem ministrstvu, ko je bil 
tam šei Abrantes.

Poleg bivšega notranjega minis
tra so aretirali generala Roberta 
Gonzalesa Časa, ki je nekoč odgo
varjal za prisiljevanje, Oscarja 
Carrena Gomeza, ki je bil šef ku
banske carine ter podpolkovnika 
Rolanda Castanedo in Hectora 
Carbonella, oba v službi pri notra
njem ministrstvu.

Peterico so na njihovih funkci
jah zamenjali že sredi junija, sedaj 
pa so jih formalno obtožili korup
cije, toleriranja korupcije, prikri
vanja informacij bistvenega pome
na za državo.

Kubanska tiskovna agencija 
Prensa latina poroča tudi o upoko
jitvi drugih petih generalov, ki so 
bili v službi na notranjem ministr
stvu, kar naj bi sodilo v okvir pro
cesa restrukturacije ministrstva. 
Omeniti je treba, da je v okviru 
notranjega ministrstva delovala 
tudi desetina visokih častnikov, ki 
so jih prejšnji mesec obsodili na 
daljše zaporne kazni zaradi pove
zave s kolumbijskimi prekupče
valci mamil.

Po državnem udaru v Sudanu 
zavladala vojaška diktatura

KARTUM — Mesec po držav
nem udaru je voditelj sudanske 
hunte general Omar Hasan El Be- 
sir prevzel v svoje roke absolutno 
oblast v državi. Petnajstčlanska 
hunta je namreč sprejela odlok, 
po katerem je El Besir šef države, 
predsednik vlade, vrhovni povelj
nik oboroženih sil in obrambni 
minister. Ti ukrepi spominjajo na 
diktatorsko vladavino maršala El 
Nimeirija, ki so ga odstranili z dr
žavnim udarom v začetku aprila 
pred štirimi leti.

Poleg absolutne politične izvr
šilne oblasti je general El Besir v 
vodstvu hunte osredotočil tudi 
sodno oblast, saj ima neomejeno 
kontrolo nad sodnimi institucija
mi in upravno, ker z dekreti odlo
čajo o imenovanju oziroma od
stavljanju upravnih funkcionar
jev. Po suspendiranju ustave ta
koj po državnem udaru 30. junija 
hunta na zakonodajnem področju 
ravno tako vlada z odloki, ker so 
poleg ustave ukinili tudi parla
ment. Če k temu dodamo še sus
pendiranje vseh političnih strank, 
sindikatov in represivne ukrepe 
proti vsem časnikom, ki bi utegni
li biti kritični do vojaške vladavi
ne, je še bolj jasno, da se je v 
Kartumu ustoličila avtoritarna 
absolutistična oblast.

Iz sudanskega glavnega mesta 
ni jasnih sporočil, kaj se bo zgo

dilo z zaprtimi političnimi in sin
dikalnimi voditelji, vključno z 
bivšim premierom Sadikom El 
Mahdijem, voditeljem Demokrat
ske stranke El Mirganijem, prva
kom skrajno desne islamske naci
onalne fronte El Turabijem, ge
neričnim sekretarjem promoskov- 
ske komunistične partije Nugu- 
dom in z drugimi. Pred dnevi so 
povedali le, da bodo bivšemu pre- 
mieru in njegovim sodelavcem 
sodili zaradi korupcije, za kar je 
zagrožena celo smrtna kazen.

Vzpostavljanje absolutističnega 
režima napoveduje, da El Besirje- 
va hunta sploh ne razmišlja o 
tem, da bi kmalu obnovila politič
no in sindikalno dejavnost in da 
bi po prehodnem obdobju z volit
vami prepustila oblast civilnim 
institucijam. Vladajoči oficirji 
očitno ocenjujejo, da so politiki 
zapravili svoje možnosti in da vo
ditelji tradicionalnih političnih 
strank niso sposobni rešiti najbolj 
žgočih gospodarskih, političnih in 
socialnih problemov, vključno s 
politično rešitvijo vojne na jugu 
države. Obenem so pučisti ponov
no zanikali, da bi imeli kakršne 
koli zveze s političnimi stranka
mi, s čimer so odgovorili na ugi
banja, da so povezani z musli
manskimi fundamentalisti v Tura- 
bijevi nacionalni islamski fronti.

Drugo vprašanje je, kako se bo 
hunta lotila reševanja najbolj

eksplozivnih notranjih proble
mov, kar je po enem mesecu nje
ne vladavine še dokaj nejasno. Za 
zdaj si najbolj prizadevajo, da bi 
izboljšali materialni in socialni 
status obroženih sil. S tem si hoče 
El Besir okrepiti podporo v vojski, 
ki je edina sila v sudanski družbi, 
ki ustvarja videz zakonitosti no
vemu režimu. Civilno prebival
stvo je vojaško vladavino spreje
lo mlačno, hkrati pa očitno tudi 
za odstavljenimi politiki ne žalu
jejo, ker so v dobrih treh letih 
vladavine samo še zapletli in do
datno zaostrili notranje razmere.

Odprto vprašanje je tudi v tem, 
kako bo na vzpostavljanje abso
lutističnega režima odgovorilo 
Južnosudansko odporniško giba
nje polkovnika Johna Garanga. Iz 
Adis Abebe, kjer je sedež SPLM 
(Sudanskega ljudskega osvobo
dilnega gibanja), so odgovorili, 
da odporniki sprejemajo pogaja
nja s predstavniki hunte. Po od
porniških trditvah naj bi bila ta 
pogajanja šele uvod v prava po
gajanja, Pri čemer ni jasno, kdaj 
in na kakšni ravni naj bi do njih 
prišlo. Ugank je očitno veliko tudi 
glede južnosudanske krize, na ka
tere hunta za zdaj najbolj razvid
no odgovarja s politiko trde roke 
in utrjevanjem oblasti.

AVGUST PUDGAR

Čilenci plebiscitarno 
za ustavne reforme

SANTIAGO — Čilenci so na nedeljskih volitvah plebiscitarno sprejeli paket 
54 ustavnih reform, za katere so se domenili predsednik Pinochet, vlada, sile 
opozicije, ki se prištevajo med sedemnajst strank za demokracijo ter stranka 
zgodovinske desnice PAREN A. v

Preštevanje glasov je bilo do sinoči še nepopolno, vendar kaže, da je približ
no 85,7 odstotka volilcev pristalo na ponudbe Pinochetove vlade. Čilski predsed
nik je pozdravil izide volitev z besedami, iz katerih ni bilo razvidno, da je bil 
oktobra lani primoran pristati na referendum. Z izidom nedeljskih volitev bo 
moral Pinochet pristati na pomembne spremembe ustave, za katero je 1973. leta 
izjavil, da je »nespremenljiva«. Popravki k ustavi bi morali stopiti v veljavo že 
avgusta. Po novem bo predsedniški mandat trajal le štiri leta, stranke levice ne 
bodo več ilegalne, število senatorjev pa bo z dosedanjih 26, od katerih jih je 
deset imenoval Pinochet, naraslo na 38, kar bo znatno okrnilo predsednikov 
vpliv na parlamentarno delo.

Na slikah (AP): Patricio Aylwin (levo) za opozicijo in Hernan Buchi (de
sno) za vladno stranko, bosta decembra kandidirala za namestnika predsed
nika Pinocheta

Japonci iščejo 
predsednika vlade

TOKIO — Povsem nepričakovano je v zadnjih urah postal glavni kandi
dat za predsednika liberaldemokratske stranke in za predsedstvo vlade ne
kdanji minister za javno šolstvo Tošiki Kaifu, ki bi tako moral nadomestiti 
Sosukeja Una, pod čigar vodstvom je vodilna japonska stranka doživela 
zgodovinski poraz na zadnjih volitvah za delno obnovo senata.

Tošiki Kaifu je bil do pred kratkim skoraj povsem neznana osebnost v 
japonskem političnem življenju, zaslovel pa je s svojimi prizadevanji za 
premostitev notranjih struj v liberaldemokratski stranki. Po japonski praksi 
bi ga morali predlagati za premierja, čeprav bo poražen v senatu.

V Kolumbiji umrl v atentatu 
vodja desničarskih banditov

BOGOTA - Kolumbijske desničar
ske tolpe, ki jih plačujejo prekupče
valci z mamili, so doživele hud uda
rec: med osmimi žrtvami bombnega 
atentata, do katerega je prišlo včeraj v 
Bogoti je bil tudi nesporni šef teh mo
rilskih tolp, nekdanji kapetan Luis 
Guillermo Tarazona. Kljub temu pa 
ostajajo desničarske bande še naprej 
zelo nevarne. Prav včeraj je namreč

dnevnik El Siglo sporočil, da je več 
kot 7 tisoč kolumbijskih sodnikov pre
jelo odprte grožnje, češ da jih bodo 
umorili, če bodo obsojali tiste, ki trgu
jejo z mamili. Tarazono so pred časom 
vrgi iz vojske zaradi nedostojnega 
onašanja, vodil pa je . tudi 100 tisoč 
glave vojske, ki naj bi se borila proti 
komunistom.

Jadransko morje žrtev Pada 
in njegove onesnažene vode

RIM — Vreme je nekoliko pomagalo Jadranu. Vetrovi in 
valovi so omogočili morju, da je zadihalo, kar je razveselilo 
predvsem gojivce školjk, obenem pa se je znatno okrnilo raz
množevanje želatinskih alg. V središčih za morsko biologijo so 
z veseljem ugotovili, da se na morskem dnu vleče vedno tanjša 
plast sluza, razveseljujoči podatki pa še ne pomenijo, da je 
Jadransko morje prebolelo težave z algami.

O vprašanju sluzastih alg so razpravljali včeraj v Milanu, na 
vrhu krajevnih uprav Emilije-Romagne in Lombardije. V sre
dišču pozornosti pa niso bile izključno alge, saj so se krajevni 
upravitelji dogovorili za vrsto posegov, ki naj bi najprej rešili 
vprašanja reke Pad. Dobršen del nevšečnosti, ki jim mora klju
bovati Jadransko morje, so namreč neposredno povezane z 
onesnaževanjem Pada. V njegovih vodah je preveč takih snovi, 
ki vplivajo tudi na cvetenje alg, zato je predsednik deželne 
uprave Lombardije poudaril, kako je deželna vlada sprejela 
načrt Lambro, s katerim naj bi »očistili« pritok L ambro, ki je 
sam kriv za 30 odstotkov onesnaževanja reke Pad.

Ukrepi na krajevni ravni pa so tudi čistilne akcije na pešče
nih plažah od naše dežele do Mark. Na delu so ekipe, ki zbirajo 
pesek, na katerem so obležale sluzaste alge in vso to neokusno 
gmoto odnašajo nato v upepeljevalnike ali na odlagališča. V 
Emiliji-Romagni so se tudi odločili za prečiščevanje peska, ki 
ga nato ponovno stresejo na plažo.

Na sliki (telefoto AP): v Riminiju je msgr. Tonini blagos
lovil morje. V rokah drži relikviarij zavetnika mornarjev sv. 
Frančiška iz Paole.
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Renzulli: 
Rešitev 

v koaliciji
K D-PSI

TRST — Danes dopoldne ob 10. uri, 
se bo sestal deželni svet Furlanije-Ju- 
lijske krajine. Na dnevnem redu je 
ved točk, gotovo pa je, da bo obravna
val le prvo, ki predvideva, da deželna 
skupščina sprejme na znanje odstop 
četrte Biasuttijeve petčlanske deželne 
vlade. Le-ta je namreč odstopila v pe
tek po seji odbora, njen odstop pa 
mora danes potrditi deželni svet. To je 
prvi korak v postopku, ki se ga je tre
ba držati na poti iskanja izhoda iz ko
maj odprte deželne krize. Ostale točke 
dnevnega reda današnje seje predvi
devajo izvolitev novega predsednika 
in odbora. Vse tri točke bodo danes 
odložili na poznejši datum, saj se mo
rajo pogajanja za novo vlado šele za
četi.

Včeraj popoldne pa se je v Ronkah 
sestalo deželno vodstvo krščanske de
mokracije. Uvodno poročilo je imel 
tajnik Bruno Longo, ki je obnovil do
godke, ki so privedli do odprtja krize 
in orisal smernice, ki se jih KD name
rava držati med pogajanji, kjer bo vz
trajala, da bi prišlo do obnovitve dose
danje šeststrankarske koalicije. Na 
seje je deželno vodsto KD tudi izpol
nilo prve obveznosti za imenovanje 
delegacije, ki bo vodila pogajanja in 
nato določila predstavnike stranke, ki 
bodo sodelovali v novem odboru.

Po statutu bosta v delegaciji deželni 
tajnik Longo in načelnik svetovalske 
skupine v deželnem svetu Roberto 
Dominici; poleg njiju trije predstavni
ki, ki jih je včeraj izvolilo vodstvo in 
dva predstavnika, ki ju bo danes izvo
lila deželna svetovalska skupina. Po
leg teh še predstavnik stranke, ki ga 
KD kandidira za novega predsednika 
deželne vlade, ki bo prav gotovo Adri
ano Biasutti.

Po včerajšnji seji vodstva KD, da
našnjem zasedanju deželnega sveta in 
seje deželnih svetovalcev KD, bi se 
morala začeti pogajanja s prvim bila
teralnim sestankom med KD in socia
listi.

Po mnenju Zanfagninijeve stranke 
je treba rešitev krize iskati v obliko
vanju dvostrankarske koalicije med 
obema številčno najmočnejšima stran
kama v deželi, to je med KD in PSI. 
To je v intervjuju za videmski dnev
nik v nedeljo ponovno potrdil tudi vi
demski poslanes Renzulli, ki je član 
strankinega vsedržavnega vodstva. Po 
njegovem mnenju je to edina rešitev, s 
katero bi lahko zagotovili naši deželi 
učinkovito vlado. Videmski poslanec 
tudi ugotavlja, da je vprašanje enoce
ličnih skupin tipičen pojav za našo de
želo. Tako se namreč dogaja, da te 
stranke v deželnem svetu predstavlja 
le po en odbornik ali pa predsednik; 
so torej stranke odbornikov in pred
sednikov.

Poslanec Renzulli tudi dodaja, da bi 
fešitev krize z dvostrankarsko koalici
jo ne naletala v Rimu na nobeno ovi
ro, vsaj pri socialistični stranki gotovo 
Ue. Problem obstaja po njegovem v vr
stah krščanske demokracije. Ne gre 
Oamreč pozabiti, da KD iz naše dežele 
se za okrog 80 odstotkov opira na De 
Nitovo strujo, ki pa je bila na vsedr
žavni ravni po strankinem kongresu 
Popolnoma poražena z izgubo najprej 
tajniškega mesta in nato predsedstva 
ministrskega sveta. Po njegovem mne
nju bi se torej deželna KD morala pri
lagoditi novi liniji, ki jo na vsedržavni 
ravni vodi Forlanijeva stranka.

A. S.

Ferruccio Clavora na nedeljskem dnevu emigranta v Podbonescu

»Naša skupnost mora postati močnejša 
da bo lahko prenesla izziv leta 1993«

PODBONESEC — Slovenski izse
ljenci so se ponovno zbrali. Tokrat jih 
je sprejel prijazni Podbonesec, kjer je 
Zveza slovenskih izseljencev pod po
kroviteljstvom Gorske skupnosti Na- 
diških dolin v nedeljo priredila že tra
dicionalni »poletni« dan emigranta. 
Prišli so iz raznih krajev, da bi ponov
no obiskali rodne kraje in se srečali s 
sorodniki in znanci ter utrdili odnose 
z zemljo, ki so jo pred mnogimi leti 
pod silo razmer zapustili.

Letošnji praznik, ki se je začel v do
poldanskih urah z mašo v Briščah, na 
kateri so pod vodstom dirigenta Chia- 
budinija peli Nadiški puobi in se za
ključil v večernih urah s kulturnim 
programom, kjer je nastopila rezijan
ska folklorna skupina »Val Resia«, se 
je odvijal na temo »Furlanija-Julijska 
krajina v novem mednarodnem okvi
ru: vloga vzhodne Furlanije na pod
ročju mednarodne ekonomske koope
racije«. Naglih korakov se namreč bli
žamo zgodovinskemu letu 1993, ko se 
bo v gospodarskih in kulturnih odno
sih med državami moralo marsikaj 
spremeniti. Na ta zgodovinski mejnik 
se je zato treba temeljito pripraviti. 
Pripraviti se morajo tudi izseljenci, 
pripraviti se mora skupnost na vzhod
ni meji naše dežele, ki leta 1993 ne bo 
več vzhodna meja Italije, ampak vz
hodna meja Evrope, kot je učinkovito 
poudaril predsednik Zveze Ferruccio 
Clavora.

Poleg izseljencev so se v podboneš- 
ki telovadnici zbrali tudi številni žu
pani in upravitelji iz Nadiških dolin, 
deželna svetovalca Brezigar in Lepre, 
predsednik pokrajinskega odbora 
SKGZ za videmsko pokrajino Černo 
in predstavniki političnih strank. Žal 
se posveta zaradi obveznosti nista 
mogla udeležiti predsednik deželne 
vlade Biasutti (zaradi deželne krize), 
ki bi moral posvet zaključiti in posla
nec Bertoli (v poslanski zbornici so 
namreč prav v nedeljo glasovali zaup

nico Andreottijev! vladi), ki bi s svojo 
prisotnostjo gotovo vsebinsko še obo
gatila pomen posveta. Polemično pa je 
bil odsoten senator Spetič, ker se ni 
strinjal, kot je dejal koordinator po
sveta, sicer ravnatelj Zveze Renzo Ma
telič, s takim izborom predavateljev.

Poročili sta na posvetu imela pred
sednik Gorske skupnosti Nadiških do
lin Giuseppe Chiabudini in predsed
nik Zveze Ferruccio Clavora, pred nji
ma pa je spregovoril podboneški žu
pan Romano Specogna. Gostom je pri
nesel pozdrave v imenu občinske 
uprave in se jim še posebno zahvalil 
za vse, kar so naredili širom po svetu. 
Podboneški župan se je zahvalil tudi 
Zvezi, izseljencev, ki je v teku let ko
renito spremenila svoje praznike: od 
prvotnih, ki so v glavnem sloneli na 
prireditvah folklornega značaja se je 
sedaj marsikaj spremenilo. Prazniki so 
postali kvalitetnejši, na njih se raz
pravlja o problemih, gospodarskega in 
kulturnega značaja, ki neposredno za
devajo prizadeto skupnost.

V svojem poročilu je predsednik GS 
Nadiških dolin Chiabudini podal raz
členjeno zgodovinsko analizo politič
nih in juridičnih razlogov posebnosti 
avtonomne dežele Furlanije-Julijske 
krajine. V bistvu je šlo za analizo, ki 
je razčlenila odnos med decentraliza
cijo in demokracijo v naši deželi z vi
dika prebivalcev Nadiških dolin.

Predsednik Zveze slovenskih izse
ljencev Ferruccio Clavora pa je v 
glavnem govoril o programskih smer
nicah organizacije. Izhajajoč iz ugoto
vitve, da »se nahajamo v središču ob
močja, ki je v bistvu odvisno od med
narodnih odnosov« je Clavora nakazal 
novosti, ki jih bo s seboj prineslo leto 
1993. Predvsem je poudaril, da prav 
lega tega območja (ki se ga še vedno 
označuje kot delikatno) predstavlja 
»za nas nesrečo, mi pa ga želimo spre
meniti tako, da bo za nas predstavljal

Ferruccio Clavora

srečo«. Napeti je namreč treba vse 
sile, da bo postalo most med vzhodom 
in zahodom. Z drugačnim očesom je 
treba gledati na Jugoslavijo, posebno 
pa na Slovenijo, kjer so v teku globoki 
procesi demokratizacije, in odstraniti 
vse zapreke, ki zavirajo komunikacije. 
Kot primer je navedel delovno skup
nost Alpe-Jadran, verjetno najvažnejši 
instrument, ki ljudem kaže, kako je 
pojem države že preživel. Zato je tre
ba po njegovih besedah gledati z vso 
pozornostjo na te procese, ki vodijo 
prav k graditvi tega povezovalnega 
mostu.

Opomnil pa je, da je treba z vso po
zornostjo paziti, da'»bi tega mostu ne 
zgradili preko naših glav«. Ko se torej 
gradi ta most, mora »tudi naša skup
nost nekaj narediti«. Prizadevati si

mora, da bo postala močna in da se bo 
znala vključiti v ta proces. Močna 
mora postati predvsem s socialnega, 
kulturnega in ekonomskega vidika. 
Predsednik Zveze se je pri tem za tre
nutek ozrl v preteklost, ko si niso bile 
vse politične sile iz teh krajev enotne, 
da bi duh osimskih sporazumov »pre
nesli« tudi na to področje. Spomnil je, 
kako so nekateri ob ustvarjanju meša
nih družb govorili o »prodaji italijan
ske zemlje sovražniku«. Na srečo, je 
dodal, pa so se stvari spremenile.

Dober del svojega poročila je pred
sednik Zveze namenil vprašanju po
potresne obnove, ko se je deželna up
rava zavzemala za postopno vračanje 
izseljencev v domovino. Ta njena poli
tika pa v teh krajih ni prinesla zažele
nih sadov: obnova potresnega območ
ja se je sicer pozitivno zaključila, s se
boj pa ni prinesla pričakovanega raz
voja. Zato bi bilo absurdno, je menila 
Zveza, da bi izseljence silili, da bi se 
vrnili v rodne kraje in v svoji drugi 
domovini zapustili vse, kar so si ustva
rili s trdnim delom. Zato pa je treba 
vzpostaviti trdnejše odnose z njimi in 
narediti korak naprej na poti teh od
nosov. Mnogi so prekinili vsako vez, 
ker »smo bili "sclavi"« in niso želeli 
imeti opravka z nami.

Zaradi tega se »moramo sedaj orga
nizirati na drugačen način«. Zamisliti 
si moramo razvojni program, je pouda
ril Clavora in pristavil,. da »ta skup
nost lahko postane močna samo v pri
meru, če sloni na trdnih kulturnih in 
etničnih osnovah«. Potem ko je pod
črtal važnost Zveze je Clavora z zado
voljstvom ugotavljal, da ima le-ta od
lične odnose s krajevnimi upravami, 
kar je zelo važno. Ob koncu pa je še 
pristavil, da ni več časa za jamranje in 
obujanje starih spominov: zavihati si 
je treba rokave in vsi skupaj delati, da 
bo naša skupnost postala močna.

ALEKSANDER SIRK

Budin (KPI) 
o težavah 

agencije A-A
TRST — Ukinitev delovanja 

časnikarske agencije Alpe-Ad- 
ria je predmet vprašanja, ki ga 
je deželnemu odboru vložil ko
munistični svetovalec Miloš Bu
din in ga podpisali še štirje sve
tovalci KPI.

Svetovalec Budin izraža v do
kumentu zaskrbljenost zaradi 
položaja uslužbencev agencije, 
ki so sedaj v dopolnilni blagajni 
po nenadnih ekonomskih teža
vah, ki so doletele agencijo. Po
leg tega opozarja na važno vlo
go, ki jo je agencija opravljala 
preko TV Koper-Capodistria z 
obveščanjem italijanske manjši
ne v Jugoslaviji in slovenske v 
Italiji. »To je predstavljalo, do
daja Budin, važen doprinos na 
splošnejši kulturni ravni v pro
cesu ustvarjanja in utrjevanja 
prijateljstva in sodelovanja med 
prebivalstvom, ki živi na obeh 
straneh meje«. V primeru da bi 
ta doprinos zmanjkal, bi škodo 
imeli predvsem obe manjšini. 
Svetovalec Budin zato sprašuje 
predsednika Biasuttija, ali se 
mu ne zdi potrebno in možno, 
da bi posegla sama Dežela, da bi 
agencija Alpe-Adria lahko 
nadaljevala z delovanjem.

Za koprski Tomos je nujen stečaj
KOPER — Zgodilo se je, kar so nekateri gospo

darstveniki napovedovali že leta, nekateri pa, bolj ali 
~ manj uspešno, napovedi zanikovali: za koprski To

mos je nujen stečaj. To pobudo je pred dnevi sprožil 
občinski komite za gospodarstvo v Kopru in to na 
konstitutivni seji. Komite se je na novo oblikoval 
(dobili so pač novega predsednika) in takoj nato 
sklepal o predlogu stečajnega postopka za Tomos in 
likvidaciji gostinskega podjetja Galeb.

Prvi, ki so hote javno obravnavali problematiko 
Tomosa so bili člani predsedstva občinskega sindi
kalnega sveta v Kopru. Pred to sejo je bilo v zvezi s 
Tomosom veliko sej, "zaprtih" pogovorov, na katerih 
se je v bistvu odločalo o usodi tega kolektiva, jav
nost, pa tudi delavci Tomosa - neglede na trditve, da 
so o vsem kar se dogaja v Tomosu, dobro seznanjeni 
delegati DS, pa tudi člani sindikalne konference, ki 
so dobivali informacije - pa o tem niso bili dovolj 
obveščeni.

Dejstvo je namreč, da je izvršilni odbor koprske 
banke, ki je največji upnik Tomosa (gre za okrog 200 
milijard din dolgoročnih in kratkoročnih posojil), 
dvakrat obravnaval to problematiko na zaprtih sejah, 
šele tretjič so novinarji bili vabljeni. Na zaprti seji je 
problem Tomosa obravnaval tudi občinski izvršni 
svet. Menda vse zato, ker bi obelodanjanje podatkov 
(nekateri so javna skrivnost, drugi pa znani le vod
stvu Tomosa in še nekaterim posameznikom, sicer bi 
izvršilni odbor banke bržčas lahko sprejemal odločit
ve o denarnih "injekcijah" za Tomos) škodilo poslo
vanju te organizacije.

V današnjim časih bržčas noben poslovni človek 
(niti tisti v Tomosu, ki izbirajo partnerje za donosne

programe) ni tako naiven ali neveden, da bi ga v 
časopisu (ta je najbrž zadnji) objavljeni podatki zbe
gali. Informacij, ki bi govorile o vse večjih težavah 
Tomosa zadnje čase ni bilo veliko. Dejstvo, da so 
prevladale ulične govorice "dobro obveščenih" ljudi, 
kdor pa je hotel, je o Tomosu vedel skoraj vse. Prav 
zato je zanimivo, da se tokratni položaj Tomosa rešu
je na tak način kot je stečaj.

Prav na dan, ko je bila sprejeta pobuda za stečaj, 
je zasedal Izvršilni odbor koprske banke, kjer so za
radi nesklepčnosti odložili tudi obravnavo zapisnika 
(v njem je največ govora o Tomosu), v času, ko so 
slovesno podpisovali sporazum med BIC Trieste in 
Aegido Koper (podjetjema za uveljavljanje novih 
idej), pa so se člani DS Tomosa seznanili s predlo
gom za uvedbo stečajnega postopka za njhovo DO, 
katere najperspektivnejši programi (žage, stabilni 
motorji, izvenkrmni motorji) naj bi bili osnova nove
ga podjetja INMOT.

To podjetje je že ustanovljeno in ima vse pogoje 
za začetek dela, vsekakor pa ne potrebuje 'Vse mase" 
delavcev, ki so v Tomosu (trenutno je 2619 zaposle
nih). Čeprav vodstvo Tomosa zahteva in trdi, da se 
morajo vsi delavci vrniti na delo po kolektivnem do
pustu, da bi videli koliko je dela (če bo treba, se 
bodo viški vrnili nazaj na dopust), so se v občinskem 
sindikalnem svetu zavzeli, da se še pred uvedbo ste
čajnega postopka (»nismo proti neizogibnim ukre
pom, hočemo pa socialno varnost delavcev«) reši vse 
probleme v zvezi z morebitnimi viški delavcev. Kon
kretne številke o viških niso znane, govorice pa "po
nujajo" številke od 200 do 800 delavcev.

DUŠAN GRČA

__ Bogatejša športna ponudba v Lipici

P°rtna hiša

sežana

z odprto teraso bazena naj bi bila gotova letošnjo jesen (Foto -oks-)

če tt-aina — Z otvoritvijo štirih peš- 
tur t- teniških igrišč v Lipici se veča 
hčrv *"na Ponu<fba, ki jo lahko turis
tom -delavci te9a dela Krasa nudijo 
če acim in tujim gostom. Tem igriš- 
iqrjf.Ea se bo na jesen pridružilo še 
šp0rtCe Za golf, v teku pa je izgradnja 

ne hiše z odprto teraso bazena.

Gradbena dela na športni hiši, ki je ob 
bazenu hotela Maestoso, izvajajo de
lavci SGP Kraški zidar iz Sežane.

Kot nam je dejal Robert Podgoršek, 
organizator športa in rekreacije, bo v 
tej športni hiši prostor za izdajo kart 
za mini golf, golf in tenis, garderobe s 
tuši ter prostor za vzdrževalca golf

opreme. »Prav zaradi odprtega dela 
bazena, ki smo ga do sedaj pogrešali, 
bo ponudba pestrejša. V Lipici, zeleni 
oazi z mogočnimi stoletnimi hrasti 
sredi Krasa, bo nastal zaokrožen špor- 
tno-rekreacijski center. Turistični de
lavci pa se bomo potrudili za boljšo 
organizacijo dela in prijetno počutje 
gostov,« je v razgovoru dejal Podgor
šek.

In kakšna je turistična ponudba po
letne Lipice?

»Že sedaj je možno vaditi na vadbiš- 
ču driving range z učiteljem golfa. V 
septembru pa bomo organizirali izpite 
pod nadzorstvom profesionalca. Za 
vadbo se lahko zainteresirani prijavijo 
pri blagajni (disco), vaditi pa je mogo
če od 10. do 17. ure. Izposojamo tudi 
opremo in rekvizite. Trudimo se, da bi 
na jesen imeli na voljo devet igralnih 
polj, saj smo dve stari peščeni in eno 
asfaltno igrišče zaradi dosedanje zane
marjenosti preuredili. V popravilo teh 
igrišč je veliko investiral Konjeniško 
turistični center Lipica, ki se trudi, da 
bi bila tudi ta igrišča primerna za 
igro. V Lipici imamo tudi mini golf ter 
šolo tenisa s teniškim učiteljem. Ljubi
telji tenisa se lahko najavijo v hotelu 
Maestoso na tel. 73-541.« -oks-

Razsodba državnega sveta 
o deželnih uslužbencih

TRST — Četrti sodni okoliš državnega sveta je na petkovi seji sprejel 
zahtevo o odložitvi izvršnosti tistih razsodb deželnega upravnega sodišča 
Furlanije-Julijske krajine, ki zadevajo napredovanja na višja mesta okrog 
700 deželnih uslužbencev na osnovi člena št. 172 deželnega zakona 53/1981.

Zahtevo o odložitvi izvršnosti razsodb je preko državnega pravdništva 
vložila deželna uprava.

Sprejetje odloga s strani državnega sveta, je komentiral deželni odbor
nik za finance Rinaldi, je treba sprejeti z velikim zadovoljstvom, ker omogo
ča, da v delikatnem trenutku ohranimo funkcionalnost deželne uprave. Obe
nem jo »obvaruje«, da bi morala sprejeti vrsto slabših ukrepov glede večjega 
števila deželnih uslužbencev.

Šolo so zgradili v pol leta
SENOŽEČE — Delavci Kraškega zidarja urejajo še zadnje komunalne pri

ključke in okolico nove senožeške šole, ki jo bodo slovesno odprli v okviru 
prireditev ob sežanskem občinskem prazniku konec avgusta. Gradnjo podružnič
ne štirirazredne šole, v kateri bosta na 660 kvadratnih metrih poleg štirih učilnic 
še dva kabineta, kuhinja, jedilnica oziroma dvorana in drugi prostori, so skupaj 
omogočile sežanska stanovanjska, izobraževalna in vodna skupnost ob izdani 
pomoči senožeške Tekstilne tovarne in Cimosovega tozda ter seveda ob izjem
nih prizadevanjih KS Senožeče in njenih prebivalcev. Nova šola je nujno potreb
na, saj je doslej vsako leto približno 50 učencev iz Senožeč in petih okoliških 
naselij hodilo po znanje v povsem neprimerno 114 let staro poslopje. j q
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Včeraj predali namenu prenovljeni dom Tergeste

Mladinski turizem ima v Trstu 
izredno privlačno postojanko

Pogovor s šestim odličnjakom Andrejem Grudnom

»Sola bi morala biti priprava 
za življenje, a je svet zase«

Ob prisotnosti najvišjih oblasti in 
številnih prijateljev mladine so včeraj 
zjutraj predali namenu popolnoma 
prenovljeni mladinski dom Tergeste 
pri Miramaru. Predsednik tržaške sek
cije vsedržavnega Združenja mladin
skih domov Elio Tafaro se je v prilož
nostnem nagovoru zahvalil Deželi, 
Občini in Pokrajini Trst ter Tržaški 
turistični in letoviščarski ustanovi za 
finančne prispevke ter na kratko opi
sal značilnosti prenovljenega objekta. 
Po obrednem prerezanju traku - to je 
storil deželni odbornik Rinaldi - in 
blagoslovitvi, so si gostje ogledali pro
store mladinskega doma.

Objekt gotovo sodi med ene najlep
ših v Italiji, saj stoji v prečudovitem 
okolju: okna gledajo na morje in na 
Tržaški zaliv, do Miramarskega parka 
pa je le nekaj korakov. Kdor si bo že
lel kopanja, bo moral le čez cesto, za 
ljubitelje miru pa je poskrbljeno na 
obširni in senčni terasi, kjer lahko 
obeduje okrog šestdeset gostov.

Tudi notranjost je zelo prijetna, saj 
je razdeljena na manjše in večje sobe, 
ki prav nič ne spominjajo na običajne, 
malce kasarniške prostore mladinskih 
domov. Sobe so opremljene z nad
stropnimi ležišči in železnimi omarica
mi. V njih ni nič odvečnega, pač v 
skladu z namenom mladinskega doma, 
ki nudi prenočišče in toplo hrano 
predvsem prehodnim gostom. Povsem 
obnovljeni so tudi sanitarni prostori, 
velika jedilnica, kuhinja in pomožni 
prostori.

Sedanji »young hostel« ima zanimi
vo zgodovino. Kot nam je povedal 
vodja doma Tafaro, je vila bila last 
družine Kocman, ki se je ukvarjala z 
industrijsko proizvodnjo radiatorjev. 
Ko je leta 1957 njeno podjetje šlo v 
stečaj, je Združenje mladinskih domov 
(gre za vsedržavno organizacijo, ki 
nima pridobitniških ciljev) odkupilo' 
vilo in jo preuredilo v mladinski dom. 
Takrat je razpolagal s 130 ležišči, ki 
pa so se do leta 1981 skrčili na sto. 
Zaradi pomanjkljivih varnostnih in hi- 
gijenskih struktur se je v naslednjem 
letu to število še skrčilo, leta 1984 pa 
so iz istih razlogov dom zaprli.

Obnovitvena dela so trajala poldru
go leto, stala pa so (z opremo vred) 950 
milijonov lir, od katerih je največ pri
spela Dežela. Dom ima sedaj 74 ležišč, 
prenočitev stane 14 tisoč lir vključno z 
zajtrkom, topel obed pa 10 tisoč lir. 
Vrata bo dom uradno odprl danes, 
vendar že sedaj se je nabralo veliko 
rezervacij. Zanj se zanimajo mladi iz 
vse Evrope, predvsem pa Angleži.

Ker so pri prenavljanju namestili 
tudi ogrevanje, bo Tergeste odprt vse 
leto. Pozimi se ga bodo lahko posluže

vali študentje Mednarodne šole za vi
soke študije (SISSA) in Centra za teo
retsko fiziko, spomladi pa bo na raz
polago šolski mladini. Trst in še po
sebno Miramarski park sta idealni 
točki za krajše šolske izlete, marsikdaj 
pa otroci ne najdejo mirnega kraja, 
kjer bi pojedli svoje malice in popili 
kaj toplega. Ob sončnem vremenu 
bodo to odslej lahko storili na terasi 
mladinskega doma, če bo deževalo, pa 
v prijetni jedilnici. Elio Tafaro pa ra
čuna še na druge možnosti: dom bo 
lahko gostil otroške zbore, ki nastopa
jo v deželi, pa tudi razna mladinska 
kulturna srečanja.

Tafaro je tudi predsednik Študent
skega turističnega centra in kot tak

ima dobre stike s podobnimi centri v 
Jugoslaviji, predvsem v Zagrebu in 
Ljubljani, kjer je že veliko zanimanja 
za tržaški Tergeste.

Zadovoljstvo ob njegovem odprtju 
je včeraj izrazil tudi predstavnik kon
zulata SFRJ v Trstu, konzul Tone Po
gačnik. »Za naše fante in dekleta,« 
nam je povedal, »bo dom trdna oporna 
točka, saj se marsikdaj zgodi, da ko 
pridejo v Trst, ne vedo, kam naj se 
obrnejo in pogosto preživijo noč na 
železniški postaji. Cene tržaških hote
lov so zanje zelo visoke, Tergeste pa 
bo govoto doseglivejši.«

Na sliki (foto Magajna) prenovljeni 
mladinski dom Tergeste pri Mira
maru.

Niti šesti od "zlatih" maturantov na 
našem spisku, Andrej Gruden, ni pri
čakoval šestdesetice na maturi. »Med 
šolskim letom sem upal, da bom dobil 
50 točk,« nam je razložil, ko nas je pri
šel obiskat v redakcijo, »med izpitom 
pa sem že imel boljše upanje, ker sem 
obe nalogi pisal dobro. Tako sem pri
čakoval okrog 54 točk, končni rezultat 
pa me je nekoliko iznenadil. Po mo
jem so bile vsekakor vse ocene "na
pihnjene", in sicer vsaj za tri točke. 
Vsaj za moj razred - obiskoval sem 
peto B - velja, da tri četrt dijakov ni 
prejelo "realnih" ocen. Od mojih so
šolcev je šestdesetico zaslužila samo 
Alenka Obad, ker je vseh pet let pri
dno delala, v A pa - kolikor jih po
znam - si je to oceno zaslužil Uliks 
Bravar. Da so bile ocene napihnjene, 
sklepam tudi po sebi: v prvih treh raz
redih sem imel srednjo oceno 8, lani 
pa sem zdrknil na 7. Letos sem ocene 
vseeno "popravil" in se ponovno po
vzpel pod osmico.«

Kateri pa so bili najljubši predmeti 
našega šestega odličnjaka? »Najraje 
sem imel znanstvene predmete, zlasti 
matematiko in fiziko,« pravi Andrej, 
»medtem ko mi humanistični predme
ti niso bili preveč všeč. Na maturi sem 
res izbral slovenščino (kot drugi pred
met sem imel fiziko), a zato, ker sem 
prebral veliko knjig in ker slovensko 
literaturo poznam veliko bolje od ita
lijanske. Matematika in fizika sta mi 
všeč, ker sem ju dojemal brez težav, 
čeprav niti učenje literature ne pri
pravlja velikih težav, ker je predvsem 
nocionistično... V zadnjem letu sem se 
vsekakor posvetil predmetom, ki sem 
jih pričakoval za maturo.«

Andrej Gruden

Glede na to, se ti torej ne zdi, da je 
sedanja oblika mature napačna, smo 
ga vprašali. »Če je ta matura "zdržala" 
že dvajset let, pomeni, da je dobra,« je 
na kratko odrezal Andrej, ki pa je ta
koj pristavil: »Verjetno bi bila pravič
nejša, ko bi imeli vse predmete. Vse
kakor pa se mi zdi logično, da se v 
zadnjem letu posvetiš tistim predme
tom, ki si jih izbral tudi za poznejši 
študij, pa čeprav ostale zanemariš. Za 
univerzo se še nisem odločil. Še ne 
vem, ali se bom vpisal na ekonomske 
vede ali na inženirstvo. Osebno sem 
bil usmerjen v ekonomijo, na maturi 
pa so mi svetovali inženirstvo, vendar 
je ta študij zelo zahteven in zamuden, 
tako da se mu moraš posvetiti popol
noma. Prav tu pa bi omenil eno sla
bost realne, in sicer, da ti ne nudi do
volj informacij o univerzitetnem študi
ju in zaposlitvenih možnostih. Šola bi 
morala dijake napotiti v "realno" ži
vljenje, medtem ko je pravzaprav svet 
zase. Tudi "življenska pravila" so v 
šoli drugačna kot zunaj. V šoli se na 
primer skuša odpraviti sleparjenje 
(izostajanje, špekulanstvo itd.), med
tem ko je ta model obnašanja v naši 
družbi uspešen. S tem v zvezi nimam 
moralnih predsodkov, strinjam se z 
Machiavellijem: pomemben je cilj, ne 
pa sredstva.«

Kakšno strategijo bi potem morali 
imeti Slovenci, da bi dosegli svoje 
pravice, smo ga vprašali na koncu. 
»Morali bi biti bolj enotni,« je odgovo
ril Andrej, »zdi se mi vsekakor, da je 
med Slovenci vse preveč egoizma in 
brezbrižnosti do skupnih problemov. 
Celo v društvih je premalo ljudi!«

V Trstu srečanje na visoki ravni o stanju Jadrana

Septembra znanstveni posvet o algah
Septembra bo potekalo v Trstu mednarodno znanstveno 

srečanje posvečeno problemu alg. Srečanje bo priredil Kon
zorcij za študijsko proučevanje alg, to je znanstveno telo s 
sedežem v Trstu, ki deluje v okviru Evropske skupnosti.

Na dnevnem redu mednarodnega srečanje bo obračun 
posledic letošnjega cvetenja morja in predstavitev rezulta
tov raziskav o algah v Jadranu. Omenjeni konzorcij je na
povedal, da bo srečanje na visoki ravni in da bo dejansko 
prvi znanstveni odgovor na številne hipoteze in ugovore v 
zvezi s prekomernim bohotenjem morskih alg.

Kot izhaja iz dosedanjih raziskav, so izvedenci Konzorci
ja potrdili, da cvetenje alg ne predstavlja nikakršne nevar
nosti za človeško zdravje. Predsednik te ustanove je potrdil 
tudi, da gre za enocelične alge, ki sproščajo polisaharid.

Kar pa se tiče vzrokov cvetenja, pride v poštev več dejavni
kov. Glavni krivec je onesnaženost zraka (v zadnjih 100 
letih se je npr. Stopnja ogljikovega dioksida s prejšnjih 280 
na skupnih milijon enot povzpela na 340), takoj za tem pa 
je (kot posledica t.i. »učinka tople grede«) tudi sprememba 
zračnih tokov. Zelo važen dejavnik je tudi zvišanje po
vprečne temperature morja. V zadnjih letih se je ta zvišala 
za šest desetink stopinje, posledica tega pojava pa je, vsaj 
po mnenju ravnatelja Laboratorija za morsko biologijo v 
Trstu Giorgia Bressana, desetodstotno istočasno povečanje 
metaboličnih procesov v morju. K temu je treba končno 
dodati še tako imenovane zunanje faktorje, se pravi odpla
ke in razne organske snovi, ki so v čedalje večjih količinah 
prisotne v morju.

lillllUlUJK
TRŽAŠKO OBČINSKO PODJETJE ZA ELEKTRIKO, PLIN IN VODO

V smislu 6. člena zakona št. 67 z dne 25. februarja 1987 
objavljamo naslednje podatke, ki se nanašajo na zaključne račune za leta 1987 (1) in 1988 (2) (v milijonih lir):

a) podatki o ekonomskem računu so naslednji: b) podatki o premoženjskem stanju so naslednji:

STROŠKI DOHODKI

POIMENOVANJE 1987 1988 POIMENOVANJE 1987 1988

Začetno stanje Izkupiček od
poslovne dobe 3.926 4.373 prodaje dobrin
Osebje 0 0 in storitev 116.051 114.842

Plače 19.782 20.970
Socialne dajatve 7.763 8.156
Akantonacija 
v TFR 1.973 2.124 Prispevki na

poslovni račun 0 0
SKUPAJ 29.518 31.250

Stroški za 
storitve
tretjim osebam 0 0 Drugi dohodki, 

nadomestila in
Dela, vzdrževanja 
in popravila 12.117 15.697

različni dohodki 9.248 12.605

Opravljene storitve 1.569 1.493

SKUPAJ 13.686 17.190
Kapitalizirani stroški 14.008 16.538

Nakup surovin 
in materiala 57.552 57.112
Drugi stroški, 
dajatve in izdatki 25.926 24.930

Končni ostanki
Amortizacije 8.346 9.017 poslovne dobe 4.373 4.819
Obresti na 
glavnico v dotaciji 3.854 3.860
Obresti na posojila 475 394
Druga finančna 
bremena 263 641

Izguba poslovne dobe 0 0

Dobiček 
poslovne dobe 134 37

SKUPAJ 143.680 148.804 SKUPAJ 143.680 148.804

AKTIVA PASIVA

POIMENOVANJE 1987 1988 POIMENOVANJE 1987 1988

Tehnične
imobilizacije 161.852 177.827

Glavnica v dotaciji 35.245 36.949

Rezervni sklad 6.712 6.722
Nematerialne
imobilizacije 247 326 Aktivni zneski mo

netarne revalutacije 26.827 26.827

Finančne
imobilizacije 3.704 21.737 Sklad za obnovo 

in sklad za razvoj 40.978 48.722

Pasivni obroki 
in terjatve 7.121 8.152 Amortizacijski

sklad 75.186 83.775

Poslovne rezerve 4.373 4.819 Drugi skladi 40.325 48.678

Komercialni krediti 40.019 40.480 Sklad za odpravnine 13.059 14.043

Krediti do 
ustanove lastnice 13.774 14.674

Posojila i.n
obveznostna posojila 3.707 3.219

Drugi krediti 35.234 34.470
Zadolženost pri 
ustanovi lastnici 7.583 15.272

Likvidnost 15.744 18.038 Komercialni dolgovi 7.476 7.106

Poslovna izguba 0 0 Drugi dolgovi 24.836 29.173

Poslovni dobiček 134 37

SKUPAJ 282.068 320.523 SKUPAJ 282.068 320.523

(1) Poslovni obračun 1987 je odobrila krajevna ustanova
(2) Poslovni obračun 1988 je sprejela upravna komisija

PREDSEDNIK 
UPRAVNE KOMISIJE

Nedeljski shod na Trgu Unita

V naših krajih 
mednarodni 

skavtski zbor
Nekaj stotin skavtov iz Trsta in neka

terih zahodnoevropskih držav (sosednje 
Avstrije, Švice, Velike Britanije, Španije 
in Francije) se je v nedeljo v našem 
mestu udeležilo uvodne prireditve v 
okviru srečanj Eurofolk '89, tj. tradicio
nalnih srečanj, ki jih prireja mednarod
na skavtska organizacija. Prireditev je 
bila na Trgu Unita, potekala pa je vzpo
redno s podobnimi prireditvami v Vid
mu, Tridentu, Padovi, Benetkah, Trevi- 
su, Mestrah in Vicenzi.

Na nedeljski prireditvi so sodelovali 
vojaški oddelki in predstavniki oblasti 
ter verskih skupnosti iz naših krajev. Tr
žaški škof Lorenzo Bellomi je med dru
gim prebral ekumensko molitev. Napos
led so prižgali taborni ogenj, simbol 
bratstva in miru, ob katerem so improvi
zirali plesne in glasbene točke. Kot je v 
navadi, so spustili v zrak številne ba
lončke in poklonili simbolična darila 
Eurofolk '89.

Prireditev so organizirala skavtska 
združenja, ki delujejo v naših krajih, 
udeleženci prireditve pa se bodo zadrža
li v tržaški pokrajini vse do petka, 4. 
avgusta. Med tem časom bodo prenoče
vali v prostorih tržaškega velesejma, 
podnevi pa se bodo udeležili ekskurzij 
po kraški planoti. Tu bodo postavili ne
kaj šotorov, sicer pa so napovedali, da 
bodo obiskali nekatere kraje v bližnji 
Sloveniji. Cilj taborjenja na Krasu je 
spoznavanje prostorskega okolja, v ta 
namen bodo priredili interna debatna 
Srečanja. Na njih bodo razpravljali o 
značilnostih Krasa, specifičnih skavtskih 
temah in problemih integracije Evrope.

V šotorih na Krasu se bodo mladi 
skavti mudili izmenično, isto velja tudi 
za ekskurzije, ki jih bodo priredili ob 
tržaški obali. Organizatorji so poudarili 
zlasti mednarodni značaj prireditve, iz
razili pa so tudi pripravljenost, da bi v 
bližnji bodočnosti sodelovali na tovr
stnih prireditvah tudi mladi iz Jugosla
vije.
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Med »morotejci« in novo večino

Bitka na nož 
v tržaški KD

V Palači Diana se bije bitka na nož. Nova veči
na v tržaški Krščanski demokraciji, ki jo sestavlja
jo "prijatelji" Biasuttija, Andreottija in Fanfanija 
ter tako imenovana "azione popolare", je na zadnji 
seji strankinega vodstva povsem izrinila z vodstve
nih mest predstavnike morotejcev, ki so že nekaj 
desetletij v tržaški KD vedrili in oblačili, ter pri
staše struje "base". To pa so storili, če naj verjame
mo izjavam morotejcev, na način, ki je v nasprotju 
s samim strankinim statutom. Prva posledica te bit
ke je, da je župan Richetti - kateremu je sicer nova 
večina potrdila zaupanje - odstopil z mesta pred
sednika pokrajinskega odbora KD.

Obtožbe na obeh straneh so zelo hude: morotej
ci na primer očitajo novi večini, da je praktično 
onemogočila, da bi tržaški poslanec Coloni postal 
podtajnik v novi Andreottijev! vladi, čeprav je 
imel to možnost. Predstavniki struje "base" pa ob
žalujejo, da so bili grobo diskriminirani, čeprav so 
bili sami pripravljeni "kritično" sodelovati z no
vim strankinim vodstvom.

Na drugi strani pa so obtožbe prav tako strupe
ne: deželni svetovalec in novopečeni predsednik 
komisije Sklada za Trst Calandruccio, eden pobud
nikov in voditeljev nove večine, je pripisal moro- 
tejcem "nevrotične reakcije". »Obnašajo se kot tis
ti,« je dejal, »ki se znajo igrati samo takrat, ko 
zmagujejo, če izgubijo pa zmečejo karte v zrak.«

Za sedaj je težko predvideti, kako se bo ta not
ranji boj nadaljeval. Kot rečeno, je nova večina 
zagotovila podporo županu Richettiju, iz česar se 
da sklepati, da za zdaj ni pričakovati posledic za 
občinsko upravo. Pač pa bi se "bratomorna bitka 
znala zaostriti na deželni ravni ob obnovitvi Bia- 
suttijevega deželnega odbora, ki je pravkar odsto
pil. Edini tržaški demokristjanski odbornik je na
mreč morotejec Rinaldi, ki bi pa brez podpore tr
žaške KD verjetno ne mogel ohraniti svoje funkci
je. Še posebno, ker bi njegovo mesto rad prevzel 
prav protagonist "udara" v palači Diana Carmelo 
Calandruccio.

Prireja jo občinsko odborništvo za mladino

Pobuda za valorizacijo mladih 
tržaških glasbenih talentov

Program pobud v korist mladim je bila tema 
tiskovne konference, ki jo je včeraj popoldne 
imela na občinskem sedežu na Trgu Unita tržaš
ka občinska odbornica za decentralizacijo in pro
blematiko mladih Ariella Pittoni.

Problem je bil privlačen in zanimiv, saj je v 
mestu z ostarelim prebivalstvom še kako potreb
no govoriti o iniciativah, ki bi zadevale mlade in 
jim nudile možnost uveljavitve in zaposlitve; žal 
pa je bil datum za konferenco neprimeren, saj je 
zdaj čas počitnic in tako nas je bolj malo novi
narjev prisluhnilo temu, kar pripravlja odborniš
tvo v zvezi s problemi mladih in kaj namerava 
pripraviti prav v korist in valorizacijo le-teh.

Občinsko odborništvo za mladinsko proble
matiko namerava organizirati v Trstu prireditev 
' Musicanta 89", ki naj bi dala mladim glasbeni
kom, glasbenim skupinam, pevcem, pa kabaretis- 
tom in mladim gledališkim talentom priložnost, 
da se predstavijo občinstvu, in še nekaj več.

»Gre za prvo takšno pobudo, ki ponuja prilož
nost, da se mladi glasbeniki, ali gledališčniki in 
pevci predstavijo ne samo občinstvu, ampak tudi 
kvalificirani žiriji z možnostjo, da jim razne leto- 
viščarske in druge ustanove prav na podlagi 
tega, kar so pokazali na javnem nastopu, poma
gajo do začasne, če ne celo stalne zaposlitve,« je 
povedala Pittonijeva. »Trst je mesto kulture in 
razpolaga s številnimi glasbeniki, glasbenimi 
skupinami, pa tudi z umetniki drugih zvrsti. Tež
ko je gledati te mlade, ko čakajo, da bi se lahko 
udeležili kakršnegakoli natečaja, samo da bi pri
šli do zaposlitve. Z našo pobudo želimo, da bi se 
jim to izpolnilo tudi na tistem področju, na kate
rem bi se sicer želeli uveljaviti, a o katerem me
nijo, da jim ostaja povsem zaprto.«

Tridnevna prireditev, ki naj bi zajela okrog 
60 posameznikov in skupin, se bo po načrtih za
čela v četrtek, 21. septembra, in končala v sobo
to, 23. Če bo vreme naklonjeno, bo prireditev 
potekala v večernih urah na trgu Unita, v prime
ru slabega vremena pa bo v športni palači. Nas
topajoče bo predstavljal eden od tržaških disk-

jokeyjev in morda še kak priznani komik. Občin
stvo bo lahko svoje občutke in mnenje izražalo s 
posebnim aparatom za merjenje aplavzov. Poseb
na komisija, ki jo bodo sestavljali predstavniki 
italijanskih diskografskih podjetij, RAI in krajev
nih časopisov, bo morala med udeleženci izbrati 
do največ deset nastopajočih (skupin, ali posa
meznikov), katerih imena bo posredovala raznim 
letoviščarskim in drugim ustanovam s priporoči
lom, da jim omogočijo zaposlitev.

»Vpisovanje se začne 10. avgusta in konča 10. 
septembra. Zainteresirani naj se javijo na našem 
odborništvu ter naj prinesejo s seboj kasete ali 
videokasete, ki so jih posneli, ter podatke o tem, 
kje so že nastopali in s čim se želijo predstaviti.«

Na naše izrecno vprašanje, če velja vabilo 
tudi za mlade umetnike slovenske narodnosti, je 
bil odgovor pozitiven. »Ne smemo pozabiti, da 
živimo v Trstu, kjer živita dve narodnosti, pa so 
zato tudi razmere temu prilagojene. Če bomo do
bili več prijav s strani mladih slovenskih skupin 
ali posameznikov, bomo skušali organizirati za
nje poseben večer. Vse pač zavisi od tega, ka
kšen in kolikšen bo odziv na našo zamisel.«

Že v kratkem bo odborništvo poskrbelo za 
primerno reklamo še posebno v raznih javnih lo
kalih in društvih, kjer se zbirajo mladi.

Če bo prireditev naletela na dovolj odziva, 
bodo organizatorji poskrbeli za tiskanje poseb
nega glasbenega kataloga "Musicantalogo", ki 
naj bi obsegal podatke o raznih glasbenih prire
ditvah, pa še druge zanimivosti. V primeru, da bi 
bilo izvajanje nastopajočih na višini, bi organiza
torji poskrbeli za snemanje kaset, ki bi lahko šle 
v javnost morda med božičnimi prazniki.

Kot je povedala Pittonijeva, ne bo nagrajen
cev. Če pa se bodo našli sponsorji, bodo lahko 
najboljši dobili tudi posebne nagrade.

»Naš glavni namen je valorizirati bogastvo, ki 
ga imamo v naših mladih glasbenikih, pevcih, 
kabaretistih, ki jim želimo nuditi možnost, da si 
lahko s svojim petjem, glasbo ali recitacijo zaslu
žijo tudi kruh.« (N. L.)

Po napovedih založnika Montija

Pri Piccolu grozijo z redukcijami
Skupina Monti je včeraj izročila Vsedržavni 

časnikarski zvezi (FNSI) in redakcijskim odbo
rom svojih časopisov založniški načrt, ki predvi
deva močno krčenje informativnega prostora in 
števila zaposlenih novinarjev. Skupno naj bi vpi
sali v dopolnilno blagajno 44 novinarjev, od ka
terih šest pri tržaškem Piccolu, deset pri II Resto 
del Carlino iz Bologne, štirinajst pri La Nazione 
iz Firenc, pet pri Corriere di Pordenone, tri pri II 
Telegraf o iz Livorna in šest pri agenciji za skup
no novinarsko službo Polipress.

Za časnikarski sindikat FNSI je ta založniko
va poteza nesprejemljiv in neupravičen odgovor 
na večmesečni boj sindikata proti poskusom, da

bi z načrti o sinergijah poenotili vsedržavno in
formacijo omenjenih časopisov in jim s tem od
vzeli avtonomijo in izvirno identiteto. Grupa 
Monti se je še pred dnevi hvalila s prodornimi 
finančnimi uspehi, nadaljuje sindikalna nota, se
daj pa proglaša globok deficit, da bi tako zlomila 
pravični boj novinarjev proti sinergijam.

Podobno kot v drugih redakcijah so se tudi 
novinarji tržaškega Piccola sestali včeraj popol
dne na sindikalni skupščini, danes pa se bodo 
člani vseh redakcijskih odborov in sindikalnih 
organizacij Montijevih časopisov sestali z glavno 
tajnico FNSI Del Bufalovo in z ministrom za delo 
Donat-Cattinom.

Občinska uprava naj skrbi 
za kontovelsko mlako

Občinski odbornik za zdravstvo in okolje Bettio se je 
včeraj sestal s predsednikom rajonskega sveta za Zahodni 
Kras Busettijem in z občinskim svetovalcem PSI Perellijem. 
Socialistična predstavnika sta pristojnega odbornika opozo
rila na pereč problem kontovelske mlake, kjer je v zadnjih 
časih iz še nepojasnjenih razlogov poginilo veliko rib. Kon
to velska mlaka je med redkimi naravnimi mlakami na Kra
su, znana je po bogati vrsti rib, zato sta Busetti in Perelli 
odbornika opozorila na potrebo, da bi ji občinska uprava 
posvetila posebno skrb.

Odbornik Bettio je zagotovil, da se bo občinska uprava 
podvizala tako pri ugotavljanju razlogov zaskrbljujočega 
pojava kot pri zaščiti kontovelske mlake, seveda v širšem 
okviru zaščite kraškega okolja.

na kraju taborjenja. Na konferenci 
bodo sodelovali predstavniki KZKV, 
Kmečke zveze, SKGZ in SDGZ. Kmalu 
nato bo na tabor prišla tudi večja sku
pina slovenskih skavtov in tabornikov..

Organizatorji pozivajo, naj se s šoto
rom priključijo še ostale naravovar
stvene, kulturne, športne in druge or
ganizacije in posamezniki, da bi na ta 
način izpričali nasprotovanje gradnji 
sinhrotrona.

Na sliki (foto Magajna): tako so 
včeraj "rasli" prvi šotori na gmajni 
pri Bazovici.

»Taborjenje prijateljstva Chico 
^endes« na območju, predvidenem za 
ETadnjo sinhrotrona pri Bazovici, je 
,teklo. Včeraj se je namreč tu utabori
jo Približno 80 ljudi, zvečine skavtov 

tujih držav, ki bodo vse do polovice 
6seca s svojo prisotnostjo protestirali 

°Per načrtovano gradnjo omenjenega 
uanstvenega objekta. Predviden je 

p *u°d še drugih skupin ljudi, veliko 
j.?, jih bo prihajalo in odhajalo izme- 
y Ctlv°. Tabor je na široki, približno 25 

°č kv. m obsežni gmajni zunaj vasi, 
slej pa so postavili kakih 30 šotorov, 

p Organizatorji taborjenja so Koordi- 
p. Oljsko združenje kraških vasi, tabor- 
z kl Rodu Modrega vala, Slovenska 
^.Ptujska skavtska organizacija, pri- 

JUcile pa so se še naravovarstvene 
j^puizacije (WWF, Zveza za okolje in 
bori*3 nQstra)' Omenjene organizacije 
uro ^e. ifi t0 na kraju taborjenja, 
dan z1Z-raie vrst0 prireditev, začenši z 
(j6oa“niim predvajanjem (ob 20.30) vi- 
gra , dokumentarca o načrtovani iz- 
izjav * sinhrotrona, ki posreduje tudi 
Vp® Politikov in izvedencev o tem 
jutri Sa?iu' Predvajanje bodo ponovili 
bodn°“ *sti uri' nadaljnji program pa 
d0tl l organizatorji sporočili v sredo 

p tune na tiskovni konferenci, ki bo

Zavarovalnici Generali in Midi 
bosta ustanovili skupno družbo
Vest so sicer objavili šele včeraj, 

vendar je stara že štiri dni: v petek sta 
se namreč v Trstu sestala predsednika 
francoske zavarovalne skupine Axa- 
Midi Claude Bebear in tržaške zavaro
valnice Generali Enrico Randone. Po 
znanih in dolgotrajnih zapletih med 
obema skupinama zaradi tega, ker je 
tržaška zavarovalnica kupila delniški 
paket zavarovalnice Compagnie du 
Midi iz skupine Axa-Midi (ki ji prav 
tako predseduje Bebear), je torej pet
kov sestanek napovedoval novosti. In 
res: kot pravi tržaška zavarovalnica v 
svojem tiskovnem sporočilu, sta Bebe
ar in Randone podpisala »načelni spo
razum«, v katerem se obvezujeta, da 
bosta v najkrajšem času, vsekakor pa 
pred koncem leta sklenila »konvenci
jo, ki bo dokončno in na sporazumni 
osnovi uredila medsebojne odnose in 
obveze med obema naj večjima delni
čarjema francoske zavarovalnice Com
pagnie du Midi«.

Ta načelni sporazum potrjuje — je 
rečeno v tiskovni noti Generali — pri
pravljenost za sodelovanje na področ
ju zavarovalstva med skupino Genera
li in zavarovalnico Comganie du Midi. 
V ta namen bosta ustanovili družbo s 
soudeležbo, preko katere bosta lahko 
obe zavarovalnici posegali na zavaro- 
valski sektor tako z doprinosi kot z 
akvizicijami novih zavarovalnih 
družb. Komaj bo vse pripravljeno za 
ustanovitev družbe, bosta partnerja o

tem seznanila pristojne francoske ob
lasti, da bo lahko prišlo do predhodne 
odobritve tega novega koraka na poti 
sodelovanja med italijanskim in fran
coskim zavarovalskim sektorjem.

Liberalec Cecovini 
umeščen v upravni 

odbor KZE
Upravni odbor Krajevne zdravstve

ne enote je po dolgem zavlačevanju in 
političnem dogovarjanju umestil v 
svojo sredo liberalca Giuliana Cecovi- 
nija. Sestava upravnega odbora je 
tako dopolnjena, vendar ostaja vpraša
nje, kako bo o tem odločal deželni 
nadzorni odbor. Cecovini, ki je po po
klicu zdravnik, je namreč član uprav
nega sveta zasebne klinike Salus, s 
katero ima KZE posebno konvencijo. 
To pa bi Cecovinijevemu članstvu v 
javnem zdravstvenem organu utegnilo 
biti v zapreko.

Da bi razčistil zadevo, je upravni 
odbor Krajevne zdravstvene enote 
sklenil povprašati za mnenje Deželno 
ravnateljstvo za krajevne uprave. Pri 
tem pa vsekakor preseneča, da je up
ravni odbor ukrepal tako pozno, saj je 
bila Cecovinijeva prisotnost v uprav
nem svetu klinike Salus znana še pred 
njegovo izvolitvijo v KZE.

Grožnja s samomorom zaradi neprimernega stanovanja
Predel okrog šentjakobske Ulice Frausin je bil včeraj 

res navsezgodaj pokonci: pred hišno številko 19 se je na
mreč zbrala mala množica policijskih agentov letečega od
delka tržaške kvesture, gasilcev in reševalcev Rdečega kri
ža. Prihiteli so takoj, ko so jih sosedje obvestili o samomo
rilskih namenih 32-letnega Marina Cociancicha, zaposlene
ga pri neki zadrugi.

Cociancich je grozil, da se bo vrgel s petega nadstropja 
hiše, v kateri živi z žeho in petmesečno hčerko v menda 
izredno slabih stanovanjskih pogojih. Kaže, da so te razme
re moškega spravile na rob obupa in da ni videl drugega

izhoda kot to, da se zateče h grožnji s samomorom.
Reševalcem, ki so prihiteli pred hišo, je Cociancich de

jal, da hoče govoriti z županom in z novinarji. Dramatičnost 
položaja se je nekoliko umirila, ko je prišel nek novinar 
deželne postaje RAI, prav tedaj pa je v trenutku Cociancic- 
heve nepozornosti enemu od policijskih agentov uspelo, da 
ga je zgrabil za nogo in ga z okna potegnil v notranjost 
podstrešnega stanovanja.

Cociancicheva žena je vidno pretresena dogodek ko
mentirala z željo, da bi družina čimprej dobila dostojno in 
svojim potrebam ustreznejše stanovanje.

Električni mrk 
in močan naliv 
povzročila celo 

vrsto nevšečnosti
Včerajšnji soparen in oblačen dan 

je proti večeru vendarle prinesel ne
kaj osvežitve. Kmalu po 18. uri se je 
po daljšem grmenju končno ulilo, 
hkrati pa je v vsem mestu zmanjkalo 
elektrike. Telefonska centrala gasil
cev je bila od tistega trenutka za lep 
čas neprenehoma zasedena: gasilci 
so namreč morali opraviti 23 pose
gov, največ zaradi vode, ki je popla
vila cestišča in tudi nekaj stanovanj.

Električna energija je zmanjkala 
ob 18. uri in 11 minut, prekinitev pa 
je trajala do 18.20. Medtem so gasil
ci morali teči na šest različnih kon
cev, da so pomagali ljudem, ki so 
ostali ujeti v dvigalih. Drugi posegi 
so zadevali predvsem poplave na 
cestah, kjer so se zamašili kanaliza
cijski odtoki (npr. na Miramarskem 
drevoredu v Barko vij ah in na Preho
du sv. Andreja. Gasilci so odstranili 
tudi več polomljenih dreves in žle
bov, na koncu pa so pohiteli še na 
Furlansko cesto, kjer se je - brez po
sledic - porušila hišna streha.

t Po dolgi in mučni bolezni nas 
je zapustila naša draga

Danica Milič

Pogreb bo danes, 1. avgusta, ob 
12.45 iz Gorice v zgoniško cerkev in 
nato na pokopališče.

Žalostno vest sporočajo brat Nini, 
sestra Pepka ter VValter in Darja z 
družinama.

Zgonik, 1. avgusta 1989

t Dne 29. julija nas je zapustila 
naša draga žena, mama in nona

Emilia Gori 
por. Grilanc

Pogreb bo danes, 1. avgusta, ob 12. 
uri iz mrtvašnice glavne bolnišnice v 
zgoniško cerkev.

Žalujoči mož Karlo, sin Drago in 
hčerke Lojzka, Marta in Grozdana z 
družinami ter ostalo sorodstvo.

Salež, 1. avgusta 1989

Draga nona Milkal 
Za vedno boš ostala v naših srcih. 
Vnuki Vesna, VVilma, David, Mit

ja, Kristjan in Vasilij.

Ob izgubi drage Milke Gori por. 
Grilanc se žalovanju družine pridru
žujejo

svakinja Amalia in nečakinji Mal- 
či in Maria Luisa.

Ob nenadni izgubi drage tete Mil
ke Gori por. Grilanc se žalovanju 
družine pridružujejo

Marica, Franco, Klara in Roberto 
ter družine Tron in Cantarut.

ZAHVALA
Ob težki izgubi naše predrage

Pepce Martini 
por. Čič

se oproščamo za zapoznelo zahvalo ter 
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so , 
na katerikoli način počastili njen spo
min. Posebna zahvala gospodu župni
ku Bogatcu, darovalcem cvetja ter 
vsem, ki so nam izrazili sožalje.

SVOJCI
Dolina, 1. avgusta 1989 
(Pogrebno podjetje - Ul. Zonta 3)
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Veliko obiskovalcev v Zgoniku 
na festivalu komunističnega tiska

Festival komunističnega tiska v Zgoniku Je tudi letos, kot je sicer že 
običaj, privabil na prireditveni prostor izredno veliko ljubiteljev tovrstnih 
prireditev. Zasluga gre seveda požrtvovalnim organizatorjem, pa tudi do
bro izbranemu programu, v katerem so se v soboto in nedeljo zvrstili 
baletna skupina Urška iz Ljubljane s spektakularnim akrobatskim rockom 
(na sliki - foto Magajna), že dobro znani in priljubljeni čarodej Mario 
Pogačnik in piranska folklorna skupina KUD Karol Pahor. Festival se je 
zaključil sinoči.

V mačkoljanskem gozdiču 
je bilo zares prijetno

V hladu borovega gozdička v Mačkoljah je bilo v soboto in nedeljo 
res prijetno. Sami člani KD Primorsko, ki so letošnjo šagro skrbno organi
zirali, verjetno niso pričakovali, da se bo toliko ljudi odzvalo njihovemu 
vabilu. Novost letošnje šagre je predstavljala udeležba plesne skupine 
"Štajerskih 7", številne obiskovalce pa sta navdušila tudi nastopa mladih 
plesalcev KD F. Prešeren (na sliki - foto Magajna) in jezičnih Vanke in 
Tonke.

Veliko ljudi tudi 
na športnem prazniku 

Sloge v Bazovici
Še kar lepo in toplo verne je botro

valo uspehu športnega praznika, ki

Praznik se je začel že v soboto in 
nadaljeval v nedeljo popoldne vse do 
poznega večera na vrtu Gospodarske 
zadruge v Bazovici. Že v soboto je 
bilo obiskovalcev veliko, v nedeljo 
jih je bilo še več. Prihajali so z lastni
mi avtomobili, pa tudi z avtobusi in 
sicer iz Lonjerja, od Sv. Ivana pa še iz 
mesta in drugih krajev.

Zabave in vsega, kar k temu spada, 
ni manjkalo. Pridni člani združenja 
so delali brez oddiha, da so zadovo
ljili vse, ki so si želeli čevapčičev, na 
ražnju pečenih piščancev, klobas, 
slaščič in kozarcev dobrega vina, ki 
pa so se želeli tudi zavrteti ob zvokih 
ansambla Zvezde.

»Vsi smo utrujeni,« so nam proti 
večeru izjavili, »vendar menimo, da 
so takšni prazniki za naša društva in 
združenja potrebni, saj nam omogoči
jo, da pridemo do denarnih sredstev, 
s katerimi lahko potem začnemo 
novo sezono.« (N. L.)

Mesto za ekonoma 
v domu za ostarele 
”Brata Stuparich“
Občina Devin-Nabrežina razpisuje 

javno selekcijo za enoletni sprejem v 
službo tajnika ekonoma v domu za 
ostarele "Brata Stuparich" v Sesljanu 
(6. kval.). Prošnje je treba predložiti 
na prostem papirju najkasneje do
11.30 ure dne 31. 8. 1989. Za morebit
na pojasnila se interesenti lahko obr
nejo na Urad za stike z javnostjo in 
prevajanje občine Devin-Nabrežina - 
soba štev. 20 (tel. 200421 - int. 17).

_______ gledališča_______
VERDI
Poletni festival operete 1989 - Danes 

ob 20.30 (red O) peta predstava Strausso
ve opere CIGAN BARON. Dirigent H. 
Gietzen, režiser Franco Giraldi.

Ponovitve: 2. in 4. t. m. ob 20.30.
Danes ob 18.30 bo v mali dvorani gle

dališča Verdi (Ul. S. Carlo 2) recital zna
nega pevca Michaela Aspinalla z naslo
vom »Operetta, sorella traviata«. Vstop 
prost.

Pri blagajni gledališča Verdi je v
teku razdeljevanje vabil za zaključni 
koncert Festivala operete z naslovom 
NOTTURNO CON JOHANN STRAUSS, 
pod vodstvom Herberta Gietzena, s sop
ranistko Mileno Rudiferia in z orkestrom 
Gledališča Verdi, ki bo 5. avgusta ob 21. 
uri v Miramarskem parku.

MIRAMARSKI PARK -
LUČI IN ZVOKI
Nocoj ob 21.30 predstava v angleščini 

in ob 22.45 v italijanščini.
GRAD SV. JUSTA
Nocoj ob 21.15 bo na Gradu sv. Justa 

na prostem opereta PRI BELEM KON
JIČKU s Sandrom Massiminijem.

razstave
Na Gradu sv. Justa je na ogled razsta

va slikarja VVILLIEMA KLEINA. Razsta
va je odprta vsak dan od 9. do 20. ure.

Na sedežu Letoviščarske ustanove v 
Sesljanu je na ogled razstava lepakov v 
organizaciji Amnesty International. Ur
nik: ob delavnikih od 9. do 12. in od 16. 
do 19. ure.

V galeriji v Miljah - Ul. Roma 20 - bo
do 10. avgusta na ogled razstava 40 gra
fičnih del slikarja Alda BRESSANUTTI- 
JA. Urnik: 9.00-13.00, 16.00-20.00, ob ne
deljah zaprto.

V občinski galeriji - Trg Unita bo do
7. avgusta na ogled razstava slikarja SIL
VANA SPESSOTA. Urnik: 10.00-13.00, 
17.00-20.00. Ob praznikih : 10.00-13.00.

V palači Costanzi je na ogled 22. de
želna razstava grafik.

Darujte v sklad
Mitje Čuka

I včeraj - danes
Danes, TOREK, 1. avgusta 1989

DETOMIR

Sonce vzide ob 5.48 in zatone ob 20.34 
- Dolžina dneva 14.46 - Luna vzide ob 
5.12 in zatone ob 20.39.

Jutri, SREDA, 2. avgusta 1989
BOJAN

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
26 stopinj, zračni tlak 1008,1 mb pada, 
brezvetrje, vlaga 71-odstotna, nebo ob
lačno, morje skoraj mirno, temperatura 
morja 24,5 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Jacopo Della Torre, 

Aliče Sancin, Riccardo Di Maria, Mar- 
gherita de Eccher.

UMRLI SO: 78-letni Aldo Bonatelli, 
67-letni Giordano Bressan, 83-letna Albi
na Zivic, 78-letni Giorgio Giannini, 76- 
letna Emilia Gori, 65-letna Giovanna Ar- 
dizzone, 82-letni Federico Cortello, 80- 
letni Rodolfo Glavic, 76-letni Antonio 
Krečič, 80-letni Francesco Laforgia, 66- 
letni Marino Mase, 88-letna Luigia Mlac 
vd. Cesak, 78-letna Giuseppina Muzic 
vd. Rodriguez, 91-letna Beatrice Polli, 57- 
letni Lucio Bruchi.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od ponedeljka, 31. julija 
do sobote, 5. avgusta 1989

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Ul. Rossetti 33, Ul. Roma 16, Ul. Stock 

9 (Rojan), Trg Valmaura 11, Ul. Flavia 89 
(Žavlje).

NABREŽINA (tel. 200466} - samo po 
telefonu za nujne primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Ul. Rossetti 33, Ul. Roma 16, Ul. Stock 

9 (Rojan), Trg Valmaura 11, Trg Goldoni 
8, Ul. Belpoggio 4, Ul. Flavia 89 (Žavlje).

NABREŽINA (tel. 200466) - samo po 
telefonu za nujne primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Trg Goldoni 8, Ul. Belpoggio 4, Ul. 

Flavia 89 (Žavlje).
NABREŽINA (tel. 200466) - samo po 

telefonu za nujne primere.
ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

Priromala vesela je novica: pri 
Pangerčevih pestujejo dekliča.

Čestitke, lepe želje in pa skratka 
dobrodošla v našo skupnost mala

JASNA

Pri Slavčevih so pridobili novega 
družinskega člana.

Mali
JASNI

očetu, mami in ostalim čestita
fantovska in dekliška 

MAJENCE

čestitke
Danes praznuje v Dolini 50. rojstni 

dan MARIJA ŽERJAL. Obilo sreče in 
zdravja ji želi mož Dušan.

Danes praznujeta 25 let skupnega ži
vljenja ALBINA in DRAGO BUCIK. 
Mnogo sreče, zdravja in veselja jima 
želita sestra Iva z možem ter nečakinja 
Marta z družino.

Z Borisom in Anarožo se veselimo 
JASNINEGA prihoda vsi iz dolinske 
šole S. Gregorčič.

kino
ARISTON - 21.30 Tucker - Un uomo e il 

suo sogno, r. Francis Ford Coppola.
EXCELSIOR - Zaprto.
EKCELSIOR AZZURRA - Zaprto.
LJUDSKI VRT - 21.00 Red e Toby nemi

ri amici, ris., prod. Walt Disney.
NAZIONALE I - 16.00, 22.00 Teresa la 

furia del sesso 3, porn., □ □
NAZIONALE II - 17.00, 22.15 L'arciere 

di ghiaccio, fant.
NAZIONALE III - 16.00, 22.15 Stress da 

vampiro, i. N. Cage, J. Beals, □
NAZIONALE IV - 16.00, 22.10 L'amico 

americano, □□
GRATTACIELO - 17.30, 22.15 L’orso.
MIGNON - 17.00, 21.00 Lawrence d'Ara- 

bia, i. Peter OToole.
EDEN - 16.00, 22.00 Tentazioni carnali,

pom., □ □

VITTORIO VENETO - Zaprto do se
ptembra zaradi popravil.

CAPITOL - 17.00, 22.10 Ho sposato un'a- 
liena, kom., i. Kim Basinger.

LUMIERE FICE - Zaprto.
ALCIONE - Zaprto.
RADIO - 15.30, 21.30 Flavia e le sue bes- 

tie, porn., □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □□

razna obvestila
VZPI-ANPI, ANED in ANPPIA sporo

čajo, da bodo uradi od 1. do 31. avgusta 
zaprti zaradi letnega dopusta. Od 1. se
ptembra bodo uradi poslovali po navad
nem urniku.

Slovenski deželni zavod za poklicno 
izobraževanje obvešča, da so uradi zapr
ti do 16. avgusta zaradi letnega dopusta.

Ob letošnji Kraški ohceti prirejamo 
RAZSTAVO. Zato zbiramo fotografsko 
gradivo o porokah pred drugo svetovno 
vojno. Prosimo lastnike, da se telefonsko 
(štev. 733086) ali osebno javijo na Odse
ku za zgodovino pri NŠK v Ul. Petronio 
4 v Trstu.

______ mali oglasi______
VODSTVO Društvene gostilne v Dolini 

obvešča svoje odjemalce, da bo vsak 
torek v mesecu avguštu gostilna odpr
ta ves dan.

ZNANA italijanska firma išče sodelavce 
iz Jugoslavije za komercialno dejav
nost, zagotovljen dober zaslužek. Tel. 
299012.

OSMICO je odprl Romano Purič, Repen 
13, tel. 327452.

OSMICO je odprl Miro Žigon v Zgoni
ku.

50-LETNA gospa z višješolsko izobrazbo 
sprejme poldnevno zaposlitev v uradu 
in skladišču kot telefonistka ali v 
zdravniški ambulanti za sprejem bolni
kov. Tel. 51853.

IŠČEM knjige za 5. razred DTTZ Žiga 
Zois. Tel. 52038.

IŠČEMO rabljeno dvigalo za avtomobile 
za mehanike na dveh stebrih. Pismene 
ponudbe na upravo Primorskega dnev
nika, Drevored XXIV Maggio 1, 34170 
Gorica, pod šifro "Dvigalo".

PRODAM njivo z oljčnim nasadom po 
ugodni nizki ceni v Dolini. Tel. 228419.

V VIŽOVLJAH sem izgubil ročno uro 
Seiko. Poštenega najditelja naprošam, 
naj tel. na št. 299285.

POTOVALNI URAD AUR0RA
organizira naslednje izlete in po
tovanja:

Od 13. do 15. avgusta na PLIT- 
VIČKA JEZERA. Cena 230.000.- 
iir.

Od 6. do 13. septembra z avto
busom po ŠPANIJI. Cena
875.000, - lir.

Od 8. do 15. septembra v MOS
KVO in LENINGRAD. Cena
1.495.000, - lir.

Od 9. do 15. septembra v BU
DIMPEŠTO in na DUNAJ. Cena
832.000, - lir.

Od 14. do 18. septembra v PA
RIZ in k gradovom Loire. Cena
595.000, - lir.

* * *

Od 13. do 25. avgusta križarje
nje z M/L Adriana po Jugoslaviji, 
Grčiji in Turčiji. Cena od 
1.439.000 lir dalje.

Od 25. avgusta do 3. septembra 
križarjenje z M/L Adriana po Ju
goslaviji, Grčiji in Turčiji. Cena 
od 1.040.000 lir dalje.

* * *

Informacije in rezervacije pri 
potovalnem uradu Aurora v Uli
ci Milano 20, tel. 60261.

Obvestilo
naročnikom 

Primorskega dnevnika
Priporočamo vsem naročnikom 

Primorskega dnevnika, ki želijo 
prejemati časopis na kraju letnih 
počitnic, da obvestijo naš ekspe- 
dit (tel. 040/7796610 vsak dan 
razen ob nedeljah od 8. do 14. ure) 
o spremembi naslova vsaj pet dni 
pred odhodom.

Uprava
Primorskega dnevnika

razne prireditve
Sekcija Repentabor priredi PRAZNIK 

KOMUNISTIČNEGA TISKA. V soboto, 
5. t. m., ob 18. uri odprtje kioskov, ob 20. 
uri nastop folklorne skupine iz Siofoka 
(Madžarska) v občinski telovadnici, od 
21. do 0.1 ples z ansambom Nočni skok. 
V nedeljo, 6. t. m., ob 18. uri odprtje kios
kov, ob 20. uri politični govor, od 20.30 
do 0.30 ples z ansamblom Lojze Furlan.

izleti
Sekcija KPI Prosek-Kontovel priredi 

L, 2. in 3. septembra izlet v Genovo ob 
vsedržavnem festivalu Unita. Cena izleta
210.000 lir, v ceni je vključen prevoz z 
avtobusom, dve kosili (prvi in zadnji 
dan) in prenočitev v hotelu. Za informa
cije in vpisovanje tel. tov. Mariju (tel. 
225570) ali tov. Poldu (tel. 225314).

_______ prispevki________
V spomin na nepozabnega dr. Draga 

Martelanca in na njegove padle brate 
Vladimira, Milivoja in Cirila daruje žena 
Jožica 100.000 lir za obnovo bolnice Fra
nja in 100.000 lir za TPPZ P. Tomažič.

V spomin na Silvio Ferlugo daruje 
družina Grgič (Padriče 42) 20.000 lir za 
Godbo V. Parma.

V spomin na brata Lučkota in Pepija 
ob obletnicah smrti daruje Slavica Husu
30.000 lir za vzdrževanje spomenika pad
lim v NOB na Proseku.

V spomin na Edoarda Vettorata daruje 
Ida Bukavec 15.000 lir za vzdrževanje 
spomenika padlim v NOB na Proseku.

Namesto cvetja na grob Sli vij e Colje 
daruje kolektiv Kraškega vodovoda
110.000 lir za Zvezo vojnih invalidov 
NOV.

Namesto cvetja na grob Silvije Colje 
darujeta Valter in Mira Knez 50.000 lir za 
SKD I. Gruden iz Nabrežine.

Namesto cvetja na grob Silvije Colje 
daruje Hedviga Krošelj - Cibic 30.000 lir 
za Zvezo vojnih invalidov NOV.

Namesto cvetja na grob Silvestra Zob
ca daruje družina Prodan 10.000 lir za 
KD F. Prešeren in 10.000 lir za Zvezo 
borcev Boljunec.

Ob prvi obletnici smrti dragega An
dreja Ražma darujeta bratranca Andrea 
in Gabriella z družino 30.000 lir za KD 
Skala iz Gropade.

Namesto cvetja na grob Silve Grgič - 
Ferluge darujeta družini Jurjevčič in Vti
raš 40.000 lir za SKD Primorec - Trebče.

V spomin na Dano Krošelj darujeta 
Darinka in Marija 20.000 lir za ŠD Sokol.

V spomin na pok. Adele Gruden daru
jeta Stanko in Milka Kralj (Vižovlje)
10.000 lir za Godbeno društvo Nabrežina.

Namesto cvetja na grob Silvije Colje
darujeta Stanko in Milka Kralj 10.000 lir 
za Godbeno društvo Nabrežina.

V spomin na dragega moža in očeta 
Bruna Terčona darujejo žena Eda in 
hčerki Elena in Vanda z družino 50.000 
lir za Mladinsko skupino P. Tomažič,
50.000 lir za vzdrževanje spomenika pad
lim v NOB v Prečniku, 50.000 lir za SKD 
Vigred, 50.000 lir za Mladinsko skupino 
P. Tomažič in 50.000 lir za sekcijo KPI 
Devin - Nabrežina.

Namesto cvetja na grob Bruna Terčo
na darujejo družine Semolič 50.000 lir za 
Mladinsko skupino P. Tomažič in 50.000 
lir za vzdrževanje spomenika padlim v 
NOB v Prečniku.

V spomin na Vero Regent por. Krečič 
darujeta Vlasta in Dora Nabergoj 40.000 
lir za Sklad M. Čuk.

V spomin na pok. Francko Šegina vd 
Danieli daruje cerkveni pevski zbor s 
Proseka 100.000 lir za odkup sedeža 
Sklada Mitja Čuk.

V spomin na Silvo Ferlugo darujeta 
Francko in Matilda Kralj 20.000 lir za 
cerkev sv. Andreja v Trebčah.

SKLAD 
MITJA ČUK

Vpisovanje za
POLETNO SREDIŠČE

bo v ponedeljek, 7. avgusta, od 
8. do 14. ure na Opčinah, Pro- 
seška ul. 131.

menjalnica_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ 3i. 1.1939
TUJE VALUTE FIXING 1 

MILAN
BANKOVCI

TRST TUJE VALUTE FUCING 1 
MILAN

BANKOVCI
TRST

Ameriški dolar . ........  1344,450 1340 — Japonski jen .............. 9,768 9,30
Nemška marka . ........ 719,850 718.— Švicarski frank.......... 834,490 831,—
Francoski frank ........ 212,600 211.— Avstrijski šiling........ 102,150 101,60
Holandski florint ... 638,200 635.— Norveška krona........ 195,930 194,—
Belgijski frank . ........ 34,367 34.— Švedska krona.......... 210,77 208 —
Funt šterling .. ........  2235,500 2220,— Portugalski eskudo . 8,606 8,10
Irski šterling .. ........ 1920,400 1900,— Španska peseta ........ 11,475 11,20
Danska krona . ........ 185,160 183,— Avstralski dolar........ 1015,50 970,—
Grška drahma . ........ 8,325 8,— Jugoslov. dinar ........ — 0,05
Kanadski dolar ........  1133,100 1110,— ECU................................. 1485,600

POPUSTI ^ Confezioni

od 20% do 80% s
krzno

<)

cO

20 % -30 % -50% Ul. Carducci 10 - Ul. Oriani 3
.O
O

žo



PRIMORSKI DNEVNIK — 1. avgusta 1989 danes □ stran 7

Pred »dvojno premiero« Cavallerie rusticane in baleta La strada

Zanimiv rekord veronske Arene
Po samih 17 predstavah (do zaključ

ka sezona manjka še 25 predstav) je 
predprodaja v verosnki Areni presegla 
14,5 milijard lir, kar pomeni v primer
javi z lansko sezono 30 tisoč obisko
valcev več. Povprečno lahko računajo 
na 14 tisoč obiskovalcev na predstavo 
ali, z drugimi besedami, na 500 milijo
nov lir na večer. Zdi se, da bo z letoš
njo sezono veronska ustanova postavi
la nov rekord inkasa, kar nudi nadvse 
spodbudne podatke v pričakovanju 
sezone 1990, ki sovpada s svetovnim 
prvenstvom v nogometu.

Prihodnja sezona v Areni se bo za
čela 5. julija z novo uprizoritvijo Ver
dijeve Aide, do 2. septembra pa se 
bodo zvrstile še ponovitve dveh oper, 
Bizetove Carmen in Puccinijeve Tos- 
ce, ter baleta Zorba. Organizatorji že 
zbirajo rezervacije za Aido, veliko za
nimanje pa vlada tudi za Verdijev 
Rekvijem (na sporedu 4. in 5. avgusta 
prihodnjega leta), ki ga bo dirigiral 
Lorin Maazel in v katerem bo nasto
pal Luciano Pavarotti.

Letošnja sezona pravzaprav še ni 
dosegla viška, čeprav se ta trenutek 
vrstijo reprize kar treh oper - Nabuc- 
ca, Aide in Moči usode. Letošnji spo
red bo dopolnila »dvojna premiera« 
Mascagnijeve opere Cavalleria rusti- 
cana in baleta La strada. Najslavnejšo 
stvaritev Pietra Mascagnija bo dirigi
ral Nello Santi, med protagonisti pa 
bodo mezzosopranistka Fiorenza Cos- 
sotto v vlogi Santuzze, tenorist Nicola 
Martinucci kot Turiddu in baritonist 
Silvano Carroli kot Alfio.

Uvrstitev baleta La strada v letošnji 
spored je vezana na deseto obletnico 
smrti skladatelja Nina Rote. Na njego
vo glasbo in po Fellinijevi zamisli je 
namreč koreograf Mario Pistoni posta
vil balet, ki je doživel premiero leta 
1966 v milanski Scali. Nastopali so 
Carla Fracci (na sliki) kot Gelsomina, 
Luigi Martelletta v vlogi Norca in 
sam Mario Pistoni kot Zampand. Po
polnoma ista zasedba se bo predstavi
la tudi v petek v Areni, medtem ko bo 
orkester dirigiral Armando Gatto.

Zahrbtne pasti 
sodobne glasbe

Še pred desetimi leti bi tak dogodek ne razburil nikogar, ne dirigenta ne 
solista. Pred nekaj dnevi pa je droben incident istočasno terjal ponovitev 
celega prvega dela skladbe in predstavljal pravo »zgodovinsko novost«.

Med izvajanjem Drugega koncerta za violino, magnetofonski trak, bas 
bariton in 33 glasbil Hansa Wernerja Henzeja je violinistu Petru Sheppardu 
počila struna. Zbegani solist je vprašljivo pogledal 24-letnega dirigenta Mar
kuša Stenza, ki je nemočno zmajal z glavo. Ko bi izvajali Mozarta, bi bilo vse 
zelo enostavno: ponavljali bi stavek. Henzejev koncert pa predvideva »sinte
tične« zvoke, posnete na magnetofonski trak, in bilo je nemogoče najti na 
traku pravo točko, trenutek, ko je violinistu počila struna. Zato so morali 
skladbo ponoviti od začetka, čeprav so jo zaigrali skoraj že do polovice. 
Občinstvo je spodbudno zaploskalo in prav tako avtor, ki je sedel v dvorani 
in ki je letos umetniški vodja Mednarodne umetniške delavnice v Montepul- 
ciano.

Henzejeva skladba, ki je zaradi prozaičnega incidenta postala zgodovin
ski primer, je v resnici bolj podobna gledališki predstavi kot pa pravemu 
koncertu. Zgodba obravnava teorem češkoslovaškega matematika Kurta God
la, baritonist Carmelo Caruso predstavlja Enzesbergerjevo poezijo v obliki 
recitativa, njegov »antagonist« je Sheppardova violina, ki z razigranim zvoki 
podaja romantično podobo barona Miinchhausna, vse pa je pretkano z zvoki 
godal, trobil, pihal in sintetizatorja. Violinist Peter Sheppard mora, recimo, 
nastopati v kratkih pantomimičnih scenah v vlogi barona. V bistvu je koncert 
zanimiva zmes govorjenih delov, zvokov in glasbenih fraz, ki dosežejo ob 
koncu neobičajno glasnost.

Pred Heinzovim Koncertom je kvintet tolkal predstavil občinstvu tudi 
novo skladbo Sylvana Bussottija z naslovom Regina: deset minut mrmrajočih 
zvokov, utripov, ki naj bi predstavili »bistvo Kraljice«, ki se je ponujala 
Mozartu v vsem svojem čaru. Po »exploitu« sodobne glasbe je bila na vrsti 
klasična glasba: Beethovnova Pastoralna je tako nudila mladim glasbenikom 
orkestra London Parnassus in prikupnemu dirigentu možnost, da so se lahko 
izkazali.

Ringo Starr spet na rock sceni
Ko se je predal alkoholu in mami

lom, se je zdelo, da Ringo Starr ni vre
den več niti počenega groša. Pravijo, 
da ga je rešila dokončnega propada 
poroka z Barbaro Bach. In verjetno 
ima dekle res precej zaslug, če se je 
po 23 letih molka prerojen vrnil na 
glasbeno sceno in celo v družbi odlič
ne skupine.

Ringova nova skupina, ki nosi ime 
Ali Star, se^fB predstavila pred dobrim 
tednom v Dallasu. Z istim sporedom 
se sedaj odpravlja na turneju po 30 
ameriških mestih. Ansambel sestavlja
jo izredni glasbeniki, kot Billy Preston 
pri orglah, kitarist Joe VValsh, pianist 
(in glas) Dr John, bobnarja Jim Kel-

tner in Levon Helm, bas kitarist Rick 
Danko in dva glasbenika iz skupine 
Brucea Springsteena - Clarence Cle- 
mons in Nils Lofgren. Bivši Beatle je 
seveda navdušen nad skupino in pra
vi, da »so fantje eksplozivni kot dina
mit«. Spored, ki ga je skupina namera
vala predstaviti v Dallasu, je bil do 
zadnjega trenutka skrivnosten, množi
ca pa je naravnost pobresnela ob zvo
kih Vellov Submarine in It Don't 
Come Easy. Ringo Starr je zapel 10 
motivov, 28 popevk pa so predstavili 
ostali člani skupine. »Vsak od nas ima 
na repertoarju na stotine motivov, lah
ko bi nadaljevali v nedogled,« je še 
komentiral navdušeni lider skupine.

rf-^M
11.55 Vreme in dnevnik
12.05 Nadaljevanka: Santa 

Barbara
12.30 Nanizanka: II sogno dei 

Novak
13.30 Dnevnik
14.00 Variete: Srečno poletje!
14.10 Film: II conguistatore di 

Corinto (zgod., It. 1961, 
r. Mario Costa, i. Jacgu- 
es Sernas)

15.30 Dokumentarec: Viaggio 
in Italia

16.30 Mladinska oddaja: Big
17.30 Danes v parlamentu
17.35 Film: Ursus gladiatore

ribelle (zgod., It. 1963, r. 
Domenico Paolella, i. 
Dan Vadiš, Jose Greci)

19.10 Nadaljevanka: Santa 
Barbara

19.40 Almanah in dnevnik
20.30 Dok. oddaja: Kvark
21.20 Film: A d ogni costo

(krim., It. 1968, r. Giulia- 
no Montaldo, i. Janet 
Leigh, Klaus Kinski), 
vmes (ob 22.40) dnevnik

23.25 TV film: Chateauvallon 
(dram., Fr. 1984, r. Plan- 
chon-Friedman, 5. del) 

0.20 Dnevnik - zadnje vesti 
0.35 Rubrika: Mezzanotte e 

dintorni

4[ RAI 2___________
12.00 Nan.: Amore e gloria
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.25 Rubrika: Trentatre
13.45 Nadaljevanka: Capitol
14.30 Dnevnik - gospodarstvo
14.45 Poletna oddaja: Tutti 

frutti
15.25 Nanizanka: Lassie
15.50 Risanka: II cucciolo
16.15 Iz parlamenta
16.20 Film: OSS 117 minaccia 

Bangkok (krim., Fr. 
1964, r. Andre Hunebel- 
le, i. Kerwin Matthews)

18.15 Videocomic
18.30 Dnevnik - športne vesti
18.45 Nan.: Perry Mason
19.30 Horoskop, vreme, dnev

nik, šport
20.30 Film: A distanza ravvi- 

cinata (dram., ZDA 1986, 
r. James Foley, i. Sean 
Penn, Christopher Wal- 
ken)

22.25 Dnevnik - nocoj
22.35 Nanizanka: Hill Street 

giorno e notte
23.25 Nočni dnevnik
23.35 Poletni International 

DOC Club
0.05 Film: Lettera da una 

sconosciuta (dram., ZDA 
1948, r. Max Ophiils, i. 
Joan Fontaine)

| ^ RAI 3_____________
14.00 Deželne vesti
14.10 Videobox
14.30 Dokumentarec: Lo spet- 

tacolo in confidenza - 
Monica Vitti

15.15 Off-shore (iz Viareggia)
15.45 Kolesarstvo: Pokal Plac- 

ci (iz San Marina)
16.30 Dokumentarna oddaja: 

Drobci
16.40 Film: Špara alla luna 

(dram., ZDA 1982, r. 
Alan Parker, i. Albert 
Finney, Diane Keaton)

18.45 Športna oddaja: Derby 
(vodi Aldo Biscardi)

19.00 Vreme in dnevnik
19.15 Deželne vesti
19.45 Dokumentarna oddaja: 

Pred 20 leti
20.00 Dokumentarna oddaja: 

Geo Estate
20.30 Informativna oddaja: 

Allarme in citta
21.25 Variete: Grillo turista 

per caso
22.30 Dnevnik - večerne vesti
22.30 Zabavna oddaja: Fronti

a tutto
23.05 Avtorska TV: Sergio Za- 

voli - Saul Steinberg
23.50 Nočni dnevnik

0.05 Dokumentarna oddaja: 
Pred 20 leti

| RTV Ljubljana 1
16.25 Video strani
16.35 Poletna noč (pon.): nad. 

Posvečen umor, 17.30 
nan. Alo alo

18.00 Dnevnik
18.05 Poslovne informacije
18.10 Mozaik. Da ne bi bole

lo: Karies - Zobna gnilo
ba

18.30 Spored za otroke in 
mlade: Čirule čarule - 
Čudežni šopek, 18.35 Pi
sani svet - Fadil

19.05 Video strani
19.10 Risanka
19.20 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
19.25 TV Okno
19.30 Dnevnik in vreme
20.05 Nadaljevanka: Klan (r. 

Claude Barma, i. Victor 
Lanoux, Jean Sorel, za
dnji del)

21.10 Opera: Komedija na 
mostu (glasba Bohusla- 
va Martinuj a)

21.55 Dnevnik in vreme
22.10 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
22.15 Poletna noč, vmes nad. 

Posvečen umor (2. del) 
in nan. Nenavadne 
zgodbe (9. del)

1.20 Video strani

TV Koper
13.30 TVD Novice
13.40 Dokumentarna oddaja: 

Čampo base (vodi Am- 
brogio Fogar)

14.10 Košarka NBA
16.00 Šport spektakel: am. no

gomet NFL Chicago- 
Šan Francisco, NCAA 
Purdue-VVashington

19.00 Odprta meja
19.30 TVD Stičišče
20.00 Športna oddaja: Juke 

box - Zgodovina športa 
po želji

20.30 Nogomet: evropski po
kali, Stuttgart-Napoli

22.15 TVD Novice
22.25 Oddaja o Napoliju
23.00 Šport spektakel - Naj za

nimivejši športni do
godki (povzetki)

(far RTV Ljubljana 2__
17.30 Satelitski prenosi
18.30 Beograjski TV spored
19.30 Dnevnik, 19.55 Premor
20.00 Resna glasba: Gala kon

cert baletnih umetnikov
20.45 Žrebanje lota
20.50 Dokumentarna oddaja: 

Voditelji neuvrščenih - 
Nehru

21.35 Poletni magazin

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po 
naše; 8.00 Deželna kronika; 8.10 Na po
čitnice; 9.15 Otroški kotiček: Dogodoviš- 
čine barona Miinchhausna (2. del), vmes 
Glasbeni listi; 10.00 Pregled tiska; 10.10 S 
koncertnega repertoarja; 11.30 Pisani lis
ti: Glasbeni listi, 12.00 Barvne sintonije, 
12.40 Glas harmonike; 13.20 Poletni mo
zaik: Glasba po željah, 14.00 Deželna 
kronika, 14.45 Kresničke, 15.30 Premišlje
vanje, 16.00 Kulturnopolitiki v kuhinji, 
vmes Glasbeni listi; 17.10 Klasični album;
18.00 Drama: Boginja iz Sesljanskega za
liva (5. del); 19.20 Zaključek.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 15.30, 17.00, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 8.05 Dober dan; 8.35 Igraj 
kolce; 9.05 Z glasbo v dober dan; 9.35 
Turistični napotki; 11.05 Človek in 
zdravje; 11.30 Danes smo izbrali; 12.10 
Pojemo in godemo; 12.30 Kmetijski na
sveti; 12.40 Domača glasba; 13.00 Danes; 
13.30 Do štirinajstih; 14.02 Nenavadni po
govori; 14.20 Koncert za mlade poslušal
ce; 14.40 Radijski Merkurček; 15.15 Radio 
danes; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 
Melodije; 17.00 Glasba; 18.05 Lahka glas
ba; 19.35 Lahko noč, otroci; 19.45 Z in
strumentalnimi ansambli; 20.00 Radijska 
igra; 20.34 Glasba; 21.05 Slovenska ze
mlja v pesmi in besedi; 21.40 Minute za;
22.00 Zrcalo dneva; 22.30 Pevci šansonov; 
23.05 Literarni nokturno.

C CANALE 5
8.30 Nanizanke: Fantasila 

dia, 9.15 Peyton Plat
10.15 Una famiglia am 
ricana

;1-15 Aktualno: Forum
!2.00 Mladinska oddaja: Do 

pio slalom
’2.30 Kviz: OK il prezzo e gi 

sto
13.30 Variete: Rivediamoli
p.30 Nanizanka: Love Boat
5.30 Film: II ricatto piu vi 

(dram., ZDA 1956, r. Ali 
Segal, i. Glenn For

. Donna Reed)
2.30 Nanizanka: Hotel
8.30 Rubrika: Agenzia m

. trimoniale
9°0 Kviza: Gioco delle co 

pie, 19.45 Čari genitori 
•30 Film: Luomo dai set 

capestri (vestern, ZD 
1972, r. John Huston, 
Paul Nevvman, Ava Ga

22 _ dner)
23 i ^v*z: K gioco dei nove 

15 Variete: Maurizio Ci
0 ds stanzo Show Estate 

a Film: Formula 1 - Neli 
inferno del Grand Pri 
(dram., It. 1970, r. Guic 
Klalatesta, i. Brad Harri

RETE 4
8.10 Nanizanka: In časa Law- 

rence
9.05 Film: Botta e risposta 

(kom., It. 1949, r. Mario 
Soldati, i. Nino Taranto)

10.45 Nanizanki: Bonanza,
11.45 Harry 'O

12.45 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke

13.45 Nad.: Sentieri
14.30 Nanizanka: California
15.40 Nadaljevanka: Una vita

da vivere
16.35 Film: Tradimento (dram., 

ZDA 1947, r. Gordon 
Hessler, i. Amanda Bla- 
ke)

18.30 Nanizanki: Marcus Wel- 
by, 19.30 Baretta

20.30 Film: Italian Secret Ser
vice (kom., It. 1968, r. Lui
gi Comencini, i. Nino 
Manfredi, Gastone Mo- 
schin)

22.30 Film: I giovani fucili del 
Texas (vestern, ZDA 
1962, r. Maury Dexter, i. 
James Mitchum, Alan 
Ladd)

0.o5 Nanizanke: Agente spe- 
ciale, 1.05 Ironside, 2.05 
Adam 12

ITALIA 1_____________
8.15 Nanizanke: Skippy, 8.45 

I gemelli Edison, 9.15 La 
gang degli orsi, 9.45 Su- 
perman, 10.15 La terra 
dei giganti, 11.10 Kronos,
12.05 Mork & Mindy,
12.35 Strega per amore,
13.00 Simon & Simon

14.00 Zabavna oddaja: Mega- 
salvishovv

14.15 Deejay Beach
15.00 Nanizanka: Ralph super- 

maxieroe
16.00 Otroška oddaja: Bim 

bum bam, vmes nanizan
ka Balliamo e cantiamo 
con Licia in risanke

18.00 Nadaljevanka: Alla con- 
guista del West

19.00 Nanizanka: Riptide
20.00 Risanka: Evviva Palm 

Town
20.30 Glasbena oddaja: Festi- 

valbar
22.30 Nan.: Starsky & Hutch,

23.30 Brothers
24.00 Dokumentarec: Cingue 

anni di avventura
0.30 Nanizanki: Taxi, 1.00 

Starman

ODEON_____________
13.00 Otroški variete: Sugar
15.30 Nadaljevanki: Anche i 

ricchi piangono, 16.30 
Colorina

17.30 Nanizanke: Rituals, 18.00 
La mamma e sempre la 
mamma, 18.30 II super- 
mercato piu pazzo del 
mondo

19.30 Risanke
20.30 Variete: Telemeno
20.45 Film: Fitzcarraldo (pust.,

NDR 1981, r. VVerner 
Hercog, i. Klaus Kinski, 
Claudia Cardinale)

23.30 Varieteja: Telemeno,
23.45 Le notti del grande 
cocomero

TMC_________________
11.00 Nanizanka: Ai confini 

deli Arizona
12.00 Nadaljevanka: Aspen
12.45 Ogledalo življenja
13.30 Vesti in šport
14.15 Risanka: Beatles
14.30 Dok. o naravi
15.00 Nan.: Sceriffo Lobo
16.00 Film: La setta del tre K 

(dram., ZDA 1950, r. Ste- 
wart Heisler, i. Ginger 
Rogers)

18.00 Nanizanki: Flamingo 
Road, 19.00 Operazione 
ladro

20.00 Vesti: TMC News
20.30 Film: II magnifico Bobo 

(kom., ZDA 1976, r. Ro
bert Parrish, i. Peter Sel- 
lers, Britt Ekland)

22.20 Rubrika o motorjih
22.50 Vesti in šport
24.00 Film: II mistero della si- 

gnora Gabbler (dram., 
VB 1975, r. Trevor Nunn, 
i. Glenda Jackson, Peter 
Eyre)

TELEFRIULI__________
11.30 Nan.: Orange & Lemons,

12.30 Naufraghi
13.00 Dnevnik
13.30 Dokumentarec: Možje in 

dogodki 20. stoletja
14.30 Musič box
18.30 Nadaljevanka: L'eredita 

della priora
19.00 Dnevnik
19.30 Nanizanka: Medusa
20.00 Dnevnik v nemščini
20.30 Nanizanke: S. Francisco 

Of Limit, 21.30 II ritorno 
del Santo, 22.30 Ango- 
scia

23.00 Rubrika: Župan in njego
vi ljudje

0.30 Dnevnik, nato dražba
1.30 Inf. oddaja: News

TELE 4_______________
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje:
14.00 Dogodki in odmevi
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO KOPER
(slovenski program)

10.30 14.30, 17.30, 19.00 Poročila; 6.05 
Na današnji dan; 6.10 Vremenska napo
ved in prometni servis; 6.30 Jutranjik;
7.00 Jutranja kronika; 7.30 Pregled dnev
nega tiska; 7.35 Kulturni servis - dogodki 
in komentar; 8.00 Prenos Radia Ljublja
na; 13.00 Danes na valu Radia Koper; 
13.15 Oddaja v živo: Od enih do treh; 
14.35 Pesem tedna; 15.30 Dogodki in od
mevi; 16.00 Glasba po željah; 17.00 Za 
varnejši jutri; 17.30 Aktualna oddaja: Pri
morski dnevnik; 18.00 Iz kulturnega sve
ta; 19.30 Prenos Radia Ljubljana.

RADIO KOPER
(italijanski program)

8.30, 10.30, 13.30, 16.30, 17.30, 18.30 Po
ročila; 7.15, 12.30, 19.30 Dnevnik; 6.05 Al
manah; 6.30 Zgodovinski utrinki; 6.50 
Simfonija zvezd in horoskop; 7.35 Vodeni 
govorno-glasbeni program; 8.25 Pesem 
tedna; 8.35 Mi in vi; 9.32 Revival parade;
10.00 Pregled tiska; 10.40 Družinsko ve
solje; 11.30 Turistični prispevek; 12.00 
Glasba po željah; 13.00 Čestitke v živo;
14.00 Avtomobili in avtomobilizem; 14.33 
Pesem tedna; 15.00 Ob treh popoldne; 
16.45 Made in YU; 18.35 Mi in vi; 19.00 
Superpass; 20.00 Nočni program.

RADIO OPČINE
7.30, 13.30, 17.30 Poročila; 10.00 Glasba 

po željah; 12.00 Za vse okuse; 16.00 Naš 
Kras; 17.00 Filatelija; 21.00 Nora leta, 
nato Nočna glasba.
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Zagotovila predsednika KZE na tiskovni konferenci

Morje je v gradeški laguni čisto 
in pod stalnim nadzorstvom služb

Za uvod v Agosto ronchese 
metalci zastav iz Palmanove

Danes razprava o furlanski kulturi
Predsednik Goriške KZE Gianpaolo 

Robustelli je včeraj dopoldne priredil 
srečanje z novinarji na že kakšen me
sec zelo aktualno temo: čistoča morja 
in primernost za kopanje. Pred dnevi 
so se v tisku pojavile tudi precej na
sprotujoče si vesti o tem, če je morska 
voda na območju Gradeža primerna za 
kopanje ali ne, združenje naravovar
stvenikov pa je menda pred nekaj ted
ni sprožilo celo sodni postopek proti 
odgovornim za javno zdravstvo, ker da 
naj ne bi opravljali po zakonu predvi
dene sistematične kontrole.

Srečanje z novinarji je bilo tako po
sredno, tudi odgovor na to pobudo.

Po podatkih pristojnih služb KZE v 
lanskem letu in v prvem obdobju le
tošnje kopalne sezone, je morje v gra
deški laguni (vprašanje onesnaženosti 
zaliva Panzano je treba obravnavati 
posebej) povsem primerno za kopanje 
in je, kakor se temu reče, pri dobrem 
zdravju. Edini neugoden podatek, se
veda z zakonskega, nikakor pa ne z 
zdravstvenega vidika, je skoraj kon
stantna visoka koncentracija v vodi 
raztopljenega kisika. Koncentracija 
pogosto presega zgornjo mejo, ki jo 
navajajo predpisi glede kakovosti 
vode za kopanje.

Po besedah in zagotovilih odgovor
nih pri KZE je torej morje čisto in pri
memo za kopanje.

Tako stanje je pred nekaj dnevi po
trdil tudi Institut Graške univerze.

Predsednik KZE Robustelli je potr
dil, da pristojne službe redno opravlja-

V nedeljo in tudi včeraj je bil pro
met na cestah in zlasti avtocestah zelo 
gost. Konec prejšnjega tedna je torej 
potekal po predvidevanjih. Skozi našo 
pokrajino je namreč šel mimo prvi 
večji dopustniški val motoriziranih tu
ristov. Številni avtomobili, avtobusi, 
motorji so se premikali v smeri proti 
Jugoslaviji. To je bilo zlasti opaziti v 
sobotnih jutranjih urah. V nedeljo in 
včeraj pa je bil odločno gostejši pro
met v smeri proti Benetkam in severni 
Italiji. Pri vstopni in izstopni postaji 
avtoceste pri Moščenicah so bila ne
prekinjeno odprta vsa vrata. Na ta na
čin je osebju avtoceste sicer le delno 
uspelo, da bi se ne ustvarile predolge 
vrste. V soboto je namreč nastala več 
kilometrov dolga vrsta, ki se je nato v 
relativno krajšem času zaključila.

Včeraj je promet nekoliko oviralo 
tudi neurje, ki je v popoldanskih urah 
zajelo tudi naše kraje. Močan veter in 
večja ploha je bistveno upočasnila 
pločevinasto kačo, ki se je vila po av
tocesti. Številni Nemci, Francozi, Ho
landci in Švicarji so izbrali avtocesto 
A4 za povratek domov.

Že kar nekaj let traja prenova neka
terih poslopij znotraj grajskega obzid
ja. Stavbam naj bi sčasoma vrnili nji
hovo prvotno podobo. Zob časa in 
predvsem vegetacija, ki se zarašča 
med špranjami pa sta začela zdelovati 
tudi mogočno grajsko obzidje, zato so 
se pač odločili za izreden poseg čišče-

jo predpisano nadzorstvo, od aprila le
tos, to je od začetka kopalne sezone, 
pa opravljajo nad vzorci morske vode 
še dodatne analize (ki po veljavnih 
predpisih menda niso predvidene) gle
de prisotnosti klorofila in mikroalg ter 
hranljivih snovi.

"Visoka koncentracija kisika torej 
ne pomeni, da je morje bolno, kvečje
mu nasprotno", so pojasnili na včeraj
šnjem srečanju z novinarji. Kriva je 
bogata morska flora. To specifičnost 
so funkcionarji KZE posebej opisali v 
daljšem poročilu, ki so ga pred krat
kim poslali na Deželo s prošnjo, da bi 
Dežela, po predhodnem soglasju Mi
nistrstva za zdravstvo, dovolila, da se 
merilo glede koncentracije v vodi raz
topljenega kisika ne upošteva kot od
ločilni element določanja kakovosti 
vode za kopanje. Prav zaradi narave 
pojava samega. V istem predlogu so 
predstavniki KZE svetovali tudi neko
liko bolj elastično proceduro glede ro
kov odvzemanja vzorcev.

Če bo predlog osvojen, se bo to zgo
dilo šele čez kakšen teden, vsekakor 
pa to ne bo vplivalo na letošnjo sezo
no, ki je zlasti v Gradežu, doživela ne
kaj nizkih udarcev.

Kakor smo že uvodoma zapisali, na 
srečanju ni bil govor o stanju, oziroma 
onesnaženosti morske vode v zalivu 
Panzano, kjer je v prvi vrsti govor o 
biološkem onesnaženju, marveč samo 
na območju Gradeža. Na skoraj vseh 
plažah zaliva Panzano velja prepoved 
kopanja, ki pa jo le redki upoštevajo.

Na mejnih prehodih pri Rdeči hiši 
in na Vrtojbi je bil včeraj bolj norma
len dan. Ni se namreč ponovno ustva
rila dolga kolona vozil, ki je v noči na 
soboto močno preizkušala policiste in 
finančne stražnike na mejnem preho
du pri Vrtojbi.

Predstvniki prometne policije so v 
teh dneh imeli nedvomno polne roke 
dela. Na srečo je končni obračun pr
vega večjega masovnega prehoda tu
ristov dokaj spodbuden, saj se ni pri
petila nobena hujša prometna nesreča. 
Vozniki so torej pokazali dokajšnjo 
zrelost, morda večjo od ministrov, ki 
se zadnje čase kar igrajo z omejitveni
mi hitrosti, uvedbo novih predpisov 
itd.

Sedaj bo na sporedu gotovo krajši 
premor. Večji naval turistov je ponov
no predviden čez štirinajst dni, ko bo 
veliki šmaren ponovno zvabil v avto
mobil prenekatero osebo. Prejšnji ko
nec tedna je bil nedvomno težka pre
izkušnja tudi za organe, ki so zadolže
ni za varnost v prometu.

nja in istočasno konsolidacije, kjer je 
pač to potrebno, tistega dela obzidja, 
ki gleda proti Travniku. Zahtevno je 
bilo že samo nameščanje opažev, zara
di dimenzije obzidja in pa zaradi dej
stva, da je kraj težko dostopen. (Na 
sliki: v cevi in opaže ujeto obzidje 
gradu - foto Čubej).

Kakor znano se to vprašanje ponav
lja iz leta v leto in je glavni krivec za 
okužbo neurejena kanalizacija Tržiča .

Srečanja z novinarji so se poleg 
predsednika KZE, udeležili še pod
predsednik Erminio Tuzzi, odgovorni 
za koordinacijo služb KZE dr. Bruno 
Gregorig, inž. Franco Sturzi, dr. Ketty 
Cettulova in dr. Paolo Matcovich.

Sindikat CISL 
izraža zaskrbljenost

Deželno vodstvo sindikata CISL, ki 
je te dni razpravljalo, skupaj z vod
stvom sindikata gradbincev in delav
cev v prevozništvu, izraža zaskrblje
nost ob napovedih o drastičnem 
zmanjšanju investicij na področju že
lezniškega prometa in ki posebej pri
zadevajo prav Furlanijo-Julijsko kraji
no.

Sindikat opozarja, kako je prav do
graditev nekaterih struktur (vozlišče v 
Cervinjanu, podvojitev železnice med 
Vidmom in Trbižem itd), osnova hit
rejšega splošnega gospodarskega raz
voja dežele.

Sindikat CISL izraža nadalje zaskr
bljenost zaradi zamud pri sprejemanju 
zakona za obmejna območja.

Vsa ta problematika je del progra
ma deželne vlade (ki je medtem zašla 
v krizo op. ur.), ki bi si morala priza
devati za njegovo hitro in celostno 
uresničevanje.

Občinski svet v Doberdobu je na 
včerajšnji seji, kjer se je krepko po
znalo dopustniško obdobje, saj je 
manjkala, kar tretjina svetovalcev, 
odobril zakup del za neka obsežnejših 
vzdrževalnih posegov na občinskem 
cestnem omrežju. Tako bodo s stroš
kom v znesku približno deset milijo
nov lir uredili odsek občinske ceste 
pri Palkišču in pri Hišarjih, medtem 
ko bo morala ureditev zgornje ceste 
pri Jezeru še nekaj časa počakati, kajti 
poseg je s finančnega vidika prezahte
ven, občinska blagajna pa prazna.

Občinski svet je na včerajšnji seji, 
vodil jo je župan dr. Mario Lavrenčič, 
odobril tudi izvršilni načrt ureditve 
pritličja stavbe osnovne šole v prostor 
za glasbeni pouk. Zidarska dela in 
ureditev električne napeljave ter ne
kateri drugi posegi (opremljanje pro
stora v proračunu namreč ni upošteva
no) bodo veljala 31 milijonov lir. Prib
ližno dve tretjini sredstev ima občina 
že zagotovljenih s strani Kraške gor
ske skupnosti, razliko (okrog 10 milijo
nov), pa bo primaknila iz lastnih sred
stev in je bila na včerajšnji seji v tem 
smislu vnešena tudi sprememba prora
čuna za tekoče leto.

Mestni redarji iz Gradeža so v sobo
to zvečer prestregli dvojico iznajdlji
vih jugoslovanskih državljanov, ki sta 
v Gradeški laguni nabrala preko 5 ti
soč cvetnih stebel morske sivke. To 
cvetje je namreč prepovedano trgati, 
saj spada med redke in ogrožene vrste, 
ki rastejo na našem področju in ki so jih 
zato leta 1981 zavarovali z zakonom.

Beograjčana, gre za 53-letnega Milora- 
da Mihajloviča in njegovega 33-letnega 
sina Flavija, sta pripotovala v soboto po
poldan z avtomobilom v Gradež, kjer sta 
parkirala v bližini Primera. Z njima sta 
prišli tudi Mihajlovičeva žena in komaj 
leto stara hčerkica. Oče in sin sta se z 
gumijastim čolnom odpravila po vodni 
gladini do otočka, blizu Barbane. Za tem 
otokom namreč raste veliko morskih 
sivk. Ko sta natovorila čoln, sta se vrnila 
proti Gradežu. Tu pa ju je pričakala ne
zaželena oseba, saj ju je med raztovarja
njem zasačil mestni redar. Nabrano cvet
je so redarji zaplenili, dvojica pa bo naj
verjetneje morala plačati okrog pol mili
jona lir kazni. Zdi se, da sta Mihajloviča 
dobro poznala kraj v bližini Barbane, 
kjer sta menda že nekajkrat in to vsakič 
uspešno opravila bojgato nabiralno akcijo 
dragocenih cvetic. Cernu tak podvig? Ce 
upoštevamo, da gredo tovrstne cvetice 
prav dobro v prodajo - šopke suhih sivk 
namreč prodajajo pred pokopališči in 
vsak stane okrog 7 tisočakov - bi Beog
rajčana z nekajurnim "delom" zaslužila 
več kot 4 milijone lir, kar seveda niso 
mačje solze.

Neurje v Gradežu
Včeraj popoldne je tudi naše kraje za

jelo močno neurje. Posledice močne ne
vihte so najbolj občutili prebivalci Gra
deža in okolice, kjer je močan veter 
podrl nekaj dreves. Največ škode je bilo, 
kakor poročajo, zaradi odlomljenih vej,

Z nastopom metalcev zastav v sred
njeveških nošah se je v soboto v Ron- 
kah začela 22. izvedba kulturnih, špor
tnih in rekreacijskih prireditev, 
»Agosto Ronchese«, ki jo prirejata ob
činska uprava in tamkajšnji Pro Loco 
pod pokroviteljstvom dežele Furlani- 
je-Julijske krajine in Trgovinske zbor
nice.

Občinski svet je nadalje potrdil 
predlog ožjega odbora, da se arh. Luisi 
Codelia poveri nalog za izdelavo vari
ante k občinskemu gradbenemu načrtu.

Poškodbe so bile 
prehude

V nedeljo zvečer je podlegel po
škodbam 66-letni Carmine Simonetti 
iz Škocjana ob Soči, ki je bil prejšnji 
petek žrtev hude prometne nesreče. 
Mož si je v nesreči v Tržiču, zlomil 
tilnik, oba kolka in več reber, kljub 
vsem naporom tržiških zdravnikov, pa 
ni uspel preživeti usodnim zlomom.

Simonetti se je vozil v citroenu 
dvane, ki ga upravljal 25-letni Fran
co Salvati.

Medtem se je nekoliko izboljšalo 
zdravstveno stanje 8-letne Nicolette 
Furlan, ki je bila v petek okrog pol
dneva žrtev hude prometne nesreče 
v Polaču pri Foljanu. Furlanovo so 
prepeljali z oddelka za oživljanje 
bolnišnice na Katinari v ortopedski 
oddelek bolnišnice Burlo Garofolo.

ki so poškovodale parkirane avtomobile. 
Povedali so nam, da je nevihta najhuje 
divjala na področju Plave obale, to je na 
severozahodu Gradeža.

Tudi v Tržiču so včeraj popoldne imeli 
gasilci nemalo dela, predvsem z odstra
njevanjem vej in drugega materiala s 
cest. Dežja sicer ni bilo veliko, vendar je 
prinesel potrebno osvežitev.

Nastop skupine iz Palmanove je pri
vabil na mestne ulice veliko radoved
nežev, ki so metalce zastav spremljali 
do prireditvenega prostora, kjer so 
gostje pokazali vse, kar znajo.

Sobotni del sporeda je obsegal tudi 
odprtje razstave keramičnih izdelkov 
ter športno prireditev z boksarskim 
srečanjem med tekmovalci iz Italije in 
Jugoslavije.

Med pomembnejšimi prireditvami 
teh dni naj omenimo, da bo danes ob 
18.30 konferenca o vlogi furlanske 
kulturne v goriški stvarnosti. O tem 
bosta spregovorila Ferruccio Tassin in 
Luigi Tavano.

Na sliki (foto Pavšič) metalci za
stav iz Palmanove

razna obvestila
Družba se dobi danes, 1. avgusta, ob 

19.30 na običajnem mestu.
Uradi Slovenskega deželnega za

voda za poklicno izobraževanje bodo 
zaprti do 25. avgusta.

izleti
Društvo slovenskih upokojencev na 

Goriškem prireja prve dni septembra 
10-dnevni izlet v Prago in Budimpešto. 
Vpisovanje in informacije na sedežu 
društva v četrtek, 3. avgusta od 10. do 12. 
ure. Društvo naproša interesente naj se 
čimprej javijo, ker je treba upoštevati 
roke za pridobitev vizumov.

Društvo bo nadalje priredilo 26. in 27. 
avgusta dvodnevni izlet v Prekmurje z 
ogledom Murske Sobote in nekaterih 
znamenitosti tega dela Slovenije. Prijave 
v četrtek, 3. avgusta, od 10. do 12. ure na 
sedežu društva.

kino
Gorica

CORSO 18.00-22.00 »Sotto accusa«. Pre
povedan mladini pod 18. letom.

VERDI Zaprto do 19. avgusta.
VITTORIA Zaprto do 17. avgusta.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Rita Bassi - Ul. don Bosco 175 - tel. 

32515.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU

S. Antonio - Ul. Romana 147 - tel. 
40497.

pogrebi
Danes v Gorici: ob 9.30 Cesare Franco 

iz splošne bolnišnice v cerkev pri Mado- 
nini in na glavno pokopališče.

LA BANCARELLA
varno samsa

RAINE KONFEKCIJE IN IEANSERIJA 
GORICA, Ul. Cascino 5, Ul. Garibaldi 6, tel. 0481/33150

od danes, 1. avgusta 1989, dalje

SEZONSKO ZNIŽANJE
ŽENSKA, MOŠKA IN OTROŠKA KONFEKCIJA, JEANS VSEH ZNAMK 

(carrera, yuma, levi’s, clark, wild, lee master, casucci, rifle, pop 84) 
NOGAVICE, OBLAČILA ZA PROSTI ČAS, QSEBN0 PERILO 
SRAJCE, MAJICE, TRENIRKE RAZNIH MODELOV IN CEN

Pri aas ie vaš de a ar več vredea 
OBIŠČITE NAS in se boste prepričali!

Višek med soboto in nedeljo

Val avtomobilistov odpeljal 
brez hujših prometnih nesreč

Seja občinskega sveta v Doberdobu

Urejanje cestnega omrežja 
in načrt za glasbeno sobo

Čiščenje in obnavljanje 
mogočnega grajskega obzidja

Nabirala sta zaščiteno morsko sivko 
Grozi jima kazen do 500 tisoč lir

Podjetna jugoslovanska državljana pri Gradežu



PRIMORSKI DNEVNIK 1. avgusta 1989 goriški dnevnik □ s ™„ 9
V nedeljo, v okviru praznika na Peči

Zaklad rubijskega gradu je iskalo 
dvanajst ekip - kotalkanje in ples
Domačini, ekipa Zaspancev, so našli 

»zaklad rubijskega gradu«. Barbara 
Kovic, Danila Petejan, Tanja Peteani 
in Franko Pahor so namreč zmagali na 
orientacijskem pohodu, ki ga je v ne
deljo zjutraj, v okviru poletnega praz
nika, pripravilo kulturno-športno druš
tvo Vipava s Peči.

Poiskus, da bi po nekajletnem pre
moru svojevrsten tekmovalni pohod iz 
Brd prenesli na Peč, se je obnesel. Ve
deti je namreč treba, da so planinsko- 
orientacijski pohodi bili več let značil
nost prvomajskih praznikov v Štever- 
janu. V nedeljo zjutraj se je na Peči 
zbralo dvanajst ekip s skupno šestde
setimi tekmovalci, ki so se podali na 
pot, da bi našli zaklad rubijskega gra
du.

Kot smo povedali so pri iskanju in 
reševanju zastavljenih nalog bili naj
bolj spretni domačini, ki so zbrali 112 
točk. S točko zaostanka so si so drugo 
mesto zagotovili člani skupine Modre 
lisice (Maja Fajt, Marina Legiša in Mi- 
rella Radetič), ki so prehiteli postavo 
Trink fluyd (Mauro Colussi, Marko 
Kovic, Mitja Juren in Valter Ferfolja). 
Trem najboljšim so sledili še Curovon- 
ci (106 točk), Donkwearovci (99), Kdu- 
merce (96) in Mladost (92).

V tekmovalnem razredu mlajših je 
zmagala ekipa Zgobljenih (Tanja Kuz
min, Vesna Češčut, Mara Černič in 
Miloš Čotar), ki so s 103. točkami pre
hiteli Neandertalce (Igor Florenin, 
Igor Češčut in Sebastiano Meniš), ki 
so zbrali 98 točk.

Večerni del poletnega praznika je 
bil namenjen kotalkanju, to je panogi, 
ki je značilna za pečansko društvo. Vi
pavci so tudi v letošnji sezoni pokzali 
precejšen napredek, tako na raznih re
vijah, kakor tudi na tekmovanjih. Tudi 
letos so namreč segli po številnih uvr
stitvah, predvsem v okviru mladinskih 
iger in tekmovanj kotalkarske federa
cije.

Številnemu občinstvu so se domači 
kotalkarji najprej predstavili z dvema 
točkama parov, sledil je prikaz sodob
nega plesa, spored pa sozaključili s 
točko »Cel svet«, pri kateri je sodelo
valo kakih trideset kotalkaric in kotal
karjev/

V drugem delu večera pa so se 
predstavili gostje Skatting kluba iz 
Gradišča, ki so celoten spored revije 
namenili morju.

Na sliki (foto Pavšič) skupina tek
movalcev pred začetkom orientacij
skega pohoda.

Manifestate - vodnik po poletnih 
prireditvah v deželi Furlaniji-JK
Omenjene tudi prireditve slovenskih društev in ustanov
Pred časom je v Tržiču izšel zani

miv kulturni vodnik za deželo Furla
nijo Julijsko krajino "Manifestate", v 
katerem so zabeležene v glavnem vse 
najvažnejše kulturne prireditve, letoš
njega poletja v deželi. Pobudnik inici
ative je Socialni center za vzgojo in 
boj proti zasvojenosti z mamili iz Trži
ča. Center je izdal to publikacijo kot 
prilogo njegovih periodičnih izdaj 
"Long Vehicle".

Kulturni vodnik je prav gotovo pri
meren priročnik tako za turista, ki se 
mudi v naši deželi, kot tudi za doma
čina, ki lahko učinkovito spremlja raz
na kulturna dogajanja letošnje poletne 
sezone. V njem je namreč zabeleženih 
okrog tristo kulturnih prireditev, ki so 
na sporedu od meseca junija do ok
tobra tako na Goriškem, Videmskem 
kot tudi na Tržaškem in v Pordenonu.

V izdatnem vodniku so zabeležene 
tudi nekatere slovenske kulturne pri
reditve, programirane na Goriškem. 
Naj tu omenimo nastop New svving 
kvarteta na goriškem gradu, nastop 
Slovenskega stalnega gledališča iz Tr-

Predlog KPI, da se javnim podjetjem 
spet dodelijo boni goriva proste cone

Pred časom je razširjeni odbor Tr
govinske zbornice sprejel sklep o za
mrznitvi kontingenta goriva proste 
cone pokrajinskemu podjetju APT in 
drugim javnim podjetjem, ki skrbijo 
za javni prevoz oseb. Sklep, resnici na 
ljubo, ni naletel na široko odobravanje 
in predstavniki raznih strank so že iz
rekli pomisleke glede umestnosti ta
kega koraka. V kratkem bo o vpraša
nju govor v pokrajinskem svetu. Pred
stavniki komunistične partije v tem 
telesu so namreč na seji 25. julija 
predložili osnutek dokumenta, o kate
rem naj bi v najkrajšem času stekla 
razprava.

Komunisti ugotavljajo, da bi ukrep 
Trgovinske zbornice, v kolikor bi 
ostal v veljavi tudi v bodoče, pomenil 
samo za podjetje APT okrog 300 mili
jonov lir letno dodatne izgube. Komu
nisti navajajo v utemeljitvi, da imajo 
javna podjetja vse pogoje za korišče
nje goriva proste cone in je bila ta 
praksa v veljavi že dolgo. Dodeljeva
nje nakaznic je torej povsem v skladu 
z zakonskimi predpisi in zato ni razlo

ga, da ne bi javnim podjetjem, tudi v 
bodoče, omogočili koriščenje olajšav, 
ki so sicer priznane posameznikom in 
tudi zasebnim podjetjem.

Osnutek dokumenta obvezuje po
krajinski odbor, da stori vse korake, ki 
se bodo zdeli umestni, s ciljem, da se 
javnim podjetjem in v prvi vrsti APT 
zagotovi izvajanje pravic, ki mu priti- 
čejo.

Ob tem, ugotavljajo komunisti, je 
pomembna zlasti vloga, ki jo bodo 
odigrali predstavniki Pokrajine v raz
širjenem odboru Trgovinske zbornice.

Prav pred kratkim je prišlo, kakor 
se bralci prav gotovo spominjajo, do 
zamenjave predstavnikov.

Pokrajina ima v razširjenem odboru 
Trgovinske zbornice, ki upravlja Go
riško prosto cono in Goriški sklad, tri 
predstavnike. Doslej so to funkcijo 
opravljali Silvino Poletto, Alberto To- 
mat in Edoardo Bressan. Na podlagi 
imenovanja na zadnji seji pa bodo v 
tem organizmu odslej Maurizio Salo
moni, Gianfranco Gandin in Roberto

Grion. Prvi pripada KPI, drugi PRI, 
Grion pa KD, katere pokrajinski tajnik 
je.

V razširjenem odboru Trgovinske 
zbornice je bil pred kratkim postav
ljen tudi drugačen predlog. Namesto 
zamrznitve dobave goriva, naj bi z 
mobilnostjo kontingentov in kako 
drugače, skušali dodeliti javnim pre
voznikom podjetjem več goriva z ob
vezo, da se izboljša javni prevoz, tako 
v mestu kakor medkrajevni.

Urnik mejnih 
prehodov 2. kat.

Poveljstvo obmejne policije javlja, 
da je avgusta, na mejnih prehodih 
druge kategorije, v veljavi naslednji 
urnik: Devetaki 9.00-19.00; ob sobotah 
odpirajo ob 7. uri; Jenkovo 7.00-12.00; 
ob sobotah in nedeljah ter praznikih, 
zapirajo ob 22. uri; Skabrijelova ulica 
7.00-20.00; ob nedeljah in praznikih v 
Italiji in Jugoslaviji odpirajo ob 9. uri.

sta s predstavo "Slehernik" pred cer
kvijo sv. Ivana v Gorici in še razne 
poletne šagre kot npr. v Sovodnjah, v 
Gabrjah, na Vrhu itd.

Vključitev slovenskih kulturnih ma
nifestacij v vsesplošni deželni okvir je 
prav gotovo pozitivno dejstvo, saj se

tudi na ta način naše poletne in ostale 
kulturne manifestacije enakopravno 
uveljavljajo v širšem prostoru. S tem v 
zvezi naj še omenimo, da bo potrebno 
v bodoče še v večji meri obveščati šir
šo publiko o naših manifestacijah, ki 
sodijo po kvaliteti in obiskanosti prav 
gotovo v sam vrh kulturnih dogodkov 
naše dežele, (ik)

Nadzorstvo 
pred šolami

Goriška občinska uprava obvešča, 
da bodo tudi v prihodnjem šolskem 
letu nadaljevali s pozitivno izkušnjo 
nadzorstva prometa pred šolami. To 
službo opravljajo v glavnem upoko
jenci, ki so za to nagrajeni. Dnevno 
dobivajo namreč 8.360 lir bruto nagra
de. Prisotni pa morajo biti pred šola
mi, tako zjutraj ob prihodu dijakov in 
učencev kakor popoldne ob koncu po
uka.

Za dodelitev te službe lahko zapro
sijo upokojenci starejši od 60 let in 
upokojenke, starejše od 55 let. Glede 
poteka službe in raznih drugih pogo
jev interesenti lahko zaprosijo v uradu 
za decentralizacijo, Mazzinijeva ulica 
17, medtem ko bodo samo izvajanje 
službe nadzorovali mestni redarji.

Kar 80 se jih je zbralo v Žirovnici pri Žireh

Prijetno vzdušje na taboru goriških skavtov
Tudi letos so se člani Slovenske za

mejske skavtske orzanizacije SGS od
ločili, da bodo preživeli nekaj tednov 
v Sloveniji. Odločili so se za Žirovnico 
pri Žireh, to je blizu Logatca. V prvi 
polovici julija so na tem prostoru ta
borili starejši skavti, in sicer roverji in 
popotnice - ti so med drugim prepeša
čili pot iz Gorice do Selške doline - do 
konca tega tedna pa živi tu, pod plat
nenimi strehami, nekoliko mlajša sku
pina goriških skavtov. Starost se na
mreč suče od 11 do 16 let. Tabor je 
zelo živahen, saj se jih je zbralo kar 
osemdeset.

Tabor vodi deset voditeljev, načel
nica tabora je Mirjam Černič, podna- 
čelnik je Matjaž Terčič, duhovni vodja 
pa je Karlo Bolčina. Vodov je vsega 
skupaj enajst, saj so gostje tabora tudi 
člani voda volkov iz Ljubljane. "Letoš
nji tabor", nam je povedala Mirjam, 
"je nedvomno slavnejši, saj praznuje
mo 25-letnico ustanovitve. Tabor je do 
sedaj prav lepo uspel, saj smo letos 
dali večji poudarek na odnose med 
člani ter med člani in vodstvom. Do
segli smo cilje, ki smo si jih na začet
ku zastavili. Program je tako izdelan, 
da je vse delovanje osredotočeno na 
življenje po vodih. Vodi delujejo v pa
rih, člani pa si morajo pripraviti zajtrk, 
kosilo, večerjo, prostor za bivak itd. V 
štirinajstih dneh bodo bivakirali tri
krat, temu je treba seveda dodati še 
celodnevno igro, drugače bo življenje 
potekalo kar v tabornem prostoru. 
Vodstvo tabora je letos več časa pri
pravljalo program življenja na taboru, 
saj smo želeli nuditi vsakemu udele
žencu čimvečjo soudeleženost pri 
skupnem življenju."

Kaj je pravzaprav celodnevna igra? 
»Na ta dan,« nam je odgovorila Mir
jam, »se udeleženci tabora razdelijo na 
dve večji skupini, v skupino branilcev 
in napadalcev, ki skušajo odkriti skri
to škatlico. Končni zmagovalci so tisti, 
ki uspejo v čimkrajšem času najti 
škatlico, seveda upoštevajoč "žrtve", 
ki so jih med igro utrpeli - skavt, ki 
mu odnesejo skalp (ruto) je namreč iz 
igre izločen.

Poleg celodnevne igre tekmujejo 
predstavniki posameznih vodov za 
osvojitev lovorike najbolj marljivega

voda. To ocenjujemo na podlagi toč
kovanja, ki si ga vodi nabirajo med 
vsakodnevnim pospravljanjem šoto
rov, temeljitim pospravljanjem tabora, 
postavljanjem šotorov, postavljanjem 
zgradb, postavljanjem ognjišča, med 
bivakiranjem, dežurstvom itd.«

V soboto pa bo na sporedu letošnji 
slavnostni ogenj. »Na tem večeru,« 
nam je povedal Matjaž, »krstimo tudi 
nove skavte. Fantje morajo trikrat pre
hoditi kar po vseh štirih prostor ob 
ognju, dekleta pa dva kroga po eni 
nogi. Zaključni slavnostni taborni 
ogenj je tudi priložnost, ko se malo 
pošalimo na račun bolj živahnih ude
ležencev tabora, seveda na prijazen 
način.«

Udeleženci tabora so s hrano zado
voljni, saj jih je "uradna kuharica" 
Barbara Marassi presenetila tudi s pa
lačinkami. V preteklih dneh so šli. na 
celodnevni izlet na bližnje Divje jeze
ro pri Idriji, proti koncu tega tedna pa 
bodo imeli še hyke za voditelje, ko se 
bodo ti odpravili na bivak. V nedeljo 
pa se bodo vsi vrnili nazaj domov, 
verjetno s težkim srcem, saj je bila 
družba in življenje na taboru res pri
jetno.

Na sliki (foto Čubej): udeleženci 
tabora med običajnim zborom in ut
rinek duhovite igrice med tabornim 
ognjem.

Sodelovanje vojske: 
prošnje poslati vsaj 
mesec pred rokom
Tajništvo na prefekturi obvešča, da 

zelo pogosto prejemajo prošnje raznih 
društev, organizacij in ustanov za 
možnost uporabe vojaških vozil in 
struktur ob najrazličnejših priložnos
tih. Pogostoma interesenti pošljejo 
prošnje z zamudo,- tako rekoč v za
dnjem trenutku, kar ustvarja težave 
glede soglasja oziroma odobravanja.

Da bi se ognili nepotrebnemu čaka
nju in posredovanju, je ministrstvo za 
obrambo odredilo, tako obveščajo s 
tajništva prefekture, da interesenti po
šljejo prošnje vsaj 30 dni pred datu
mom napovedane manifestacije.

Zaposlitev 
za soc. asistentko
Pri pokrajinski upravi nameravajo 

zaposliti za določen čas socialno asis
tentko in bodo v ta namen razpisali 
javno selektivno preizkušnjo.

Prošnje za sodelovanje na omenjeni 
preizkušnji, je treba dostaviti do 12. 
ure 19. avgusta letos. Razpisano delov
no mesto je predvideno v okviru 6. 
funkcionalne lestvice na osnovi DPR 
268/87. Zahteva se izkazilo o opravlje
ni višji srednji šoli ter diploma o stro
kovni kvalifikaciji (socialna asisten
tka) pridobljena na triletnem tečaju.

Za podrobnejša pojasnila je na raz
polago urad za osebje na Pokrajini.

Štipendije Konzorcija 
za rehabilitacijo

Pri pokrajinskem konzorciju za re
habilitacijo nameravajo sestaviti les
tvico za dodelitev štipendij (ob delu) 
za obdobje september 1989-julij 1990. 
Štipendija znaša 700 tisoč lir mesečno 
bruto, koristniki pa se bodo morali ob
vezati za opravljanje 32 ur tedensko 
delovne prakse v dejavnosti, za katero 
skrbi Konzorcij.

Lestvico bodo sestavili na podlagi 
selektivne preizkušnje. Kandidati mo
rajo izpolnjevati tri osnovne pogoje: 
imeti italijansko državljanstvo, stari 
med 18. in 40. letom, razpolagati s 
kvalifikacijsko diplomo za specifično 
delo s fizično in umsko prizadetimi 
osebki, ali predložiti izkazilo o obisko
vanju tečajev za pridobitev kvalifika
cije.

Pri Konzorciju ne bodo sprejeli pro
šenj kandidatov, ki so že opravili več 
kakor 36 mesecev takega "službova
nja", medtem ko je za nove kandidate 
predvidena 15-dnevna poskusna doba, 
pred selektivno preizkušnjo.

Interesenti lahko predložijo prošnje, 
naslovljene na tajništvo Konzorcija, 
Gradišče, Trg Unita 3 do 14. ure 8. 
septembra letos. Omenjeni rok za 
predložitev prošnje (in dokumentacije) 
je obvezujoč. Poleg dokazil o izobraz
bi, strokovni pripravljenosti in prošnje 
za prepustitev k selektivni preizkuš
nji, lahko kandidati predložijo tudi 
dodatno dokumentacijo, (o delovnih 
izkušnjah itd), za katero menijo, da jo 
bo komisija upoštevala.
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Na nedeljski Veliki nagradi ZRN v Hockenheimu

Senna le prehitel Prosta
Na atletskih srednjeameriških igrah

Svetovni rekord Sotomavom
SAN JUAN — Kubanski skakalec v 

višino Javier Sotomayor je predvčeraj
šnjim na atletskih srednjeameriških in 
karibskih igrah v San Juan v Portori
ku dosegel svetovni rekord 244 cm. S 
tem je za en centimeter popravil prav 
svoj rekord, ki ga je dosegel pred sko
raj enim letom v Salamanci. Sotoma- 
yor je izredno nadarjen atlet, ima le 21 
let, tako da ima bodočnost zagotovlje
no. Takoj po rekordu je namreč ku
banski atletski idol Juantorena dejal, 
da ga je Sotomayor popolnoma zasen
čil ter zasluženo prevzel njegovo mes
to v srcih vseh Kubancev. Leto 1989 je 
Sotomayerjevo leto, saj je na vseh le
tošnjih tekmovanjih ali zmagal ali pa 
dosegel zelo dobre tehnične znamke.

Žal se Sotomayor ni mogel udeležiti 
lanskih olimpijskih iger v Seulu, ker 
je bila Kuba ena redkih držav, ki jih je 
bojkotirala, vendar pa je tokrat doka

zal, da bi lahko že takrat lahko pose
gel po najžlahtnejši kovini.

Nad Sotomayorj evim podvigom se 
je navdušil tudi predsednik Fidel Cas
tro, ki ga je že ob priliki lanskega sve
tovnega rekorda pokazal za zgled ku
banski mladini.

ZAPOREDJE ZADNJIH SVETOV
NIH REKORDOV: 230 cm - Stones 
(ZDA, 11.7.1973); 231 cm - Stones (ZDA, 
5.6.1976); 232 cm - Stones (ZDA, 4.8.76); 
233 cm - Jaščenko (SZ, 3.7.77); 234 cm - 
Jaščenko (SZ, 16.6.78); 235 cm - Moe- 
genburg (ZRN, 26.5.80); 236 cm - Wes- 
sig (NDR, 1.8.80); 237 cm - Zhu Jianhua 
(Kitajska, 11.6.83); 238 cm - Zhu Jian
hua (Kit., 22.9.83); 239 cm - Zhu Jian
hua (Kit., 10.6.84); 240 cm - Povarnitsin 
(SZ, 11.8.85); 241 cm - Paklin (SZ, 
4.9.85); 242 cm - Sioberg (Šve., 30.6.87); 
243 cm - Sotomayor (Kuba, 8.9.88); 244 
cm - Sotomayor (Kuba, 29.7.89).

Italijanske profesionalne nogometne ekipe so te dni odigrale vrsto prijateljskih tekem

Zdesetkan Udinese s težavo premagal Pro Gorizio
PRO GORIZIA - UDINESE 0:2

(0:1)
STRELCA: Simonini (11-metrovka) 

v 41. minuti in Catalano v 89. minuti.
PRO GORIZIA: Pelosin (Scrignani), 

Stacul, Tallandini, Urdich, Marassi 
(Pellizzari), Giacomin, Della Valentina, 
Giacometti (Romano), Iuculano, Janja- 
nin (Maule), Cotterle (Nadali).

UDINESE: Garella, Oddi, Vanoli, 
Brugnera, Storgato, Lucci, Mattei, Or
lando, Simonini, Minaudo, Branca. 
Abate, Galparoli, Sensini, Catalano.

SODNIK: Innocenti iz Vidma. GLE
DALCEV: 2.000.

GRADEŽ — Zdesetkan videmski pr
voligaš je s težavo premagal Pro Gori
zio. Igralci trenerja Mazzie, ki so na
stopili brez poškodovanih De Vitisa in 
Manza (Argentinec Sensini je nastopil 
le v drugem polčasu), so potrdili, da 
potrebujejo še precej časa, preden 
bodo pravilno predvajali consko igro.

To je bilo opaziti tudi v nedeljo zve
čer v Gradežu, kjer se je za to prija
teljsko srečanj o zbralo 2.000 gledalcev.

Proti goriški enajsterici, ki je s pri
pravami začela komaj pred nekaj dne
vi, so Videmčani zaigrali precej medlo 
in opaziti je bilo, da ni še pravih po
vezav med posameznimi igralci. Sicer 
je to tudi razumljivo, saj bo le dobršen 
del teh igralcev nastopil v prvenstvu. 
Poleg poškodovanih manjkata še dva 
tujca, ki vsaki ekipi zagotavljata višjo 
kakovostno raven.

Kaj reči o Pro Gorizii? Samo to, da 
čaka trenerja-igralca Adriana Trevisa- 
na še veliko dela, da bo ustvaril ho
mogeno moštvo, ki bo kos meddežel- 
nemu prvenstvu, v katerem naj bi, kot 
vse kaže, igrala goriška ekipa. Trener 
razpolaga z vrsto zanimivih igralcev, 
med katerimi je tudi Rajko Janjanin, 
ki bo lahko svoje izkušnje iz jugoslo
vanskega in grškega prvoligaškega

prvenstva pravilno uporabljal tudi v 
meddeželm ligi.

Ob koncu srečanja je trener Mazzia 
izrazil zadovoljstvo nad prikazano 
igro. Predvsem je pohvalil zadovoljivo 
kondicijsko pripravljenost svojih ig
ralcev, čeravno je sam pristavil, da kar 
zadeva conske tehnike je položaj po
vsem drugačen. Potrebno bo namreč 
veliko delati in vaditi, da se ekipa 
predstavi pripravljena na zahtevno pr
venstvo A lige. (R. Pavšič)

Včeraj so v Vidmu operirali vezne
ga igralca Udineseja Andreo Bianchija 
na meniskusu leve noge. Igralec se bo 
v nekaj dneh pridružil svojim klub
skim tovarišem na pripravah v Ravas- 
clettu.

Kaj pa ostale ekipe?
Tudi ostali prvo in drugoligaši se 

pridno pripravljajo na bližnje prven
stvo. Nekateri so na papirju "strašni"

(Atalanta je recimo pregazile Alense 
(?) s 15:0), vendar pa bo le prvenstvo 
pokazalo koliko pravzaprav veljajo ta 
prijateljska srečanja. Prva postava Ju- 
ventusa je premagala svojo drugo s 
6:1, prva Milanova pa svojo drugo le s 
4:2. Tudi Napoli je nasul 12 golov neki 
povsem neznani ekipi, Sampdoria je 
premagala Camaiore s 5:0, Torino pa 
je pregazil Val Camonico 10:3.

Triestina nadaljuje priprave
Triestina nadaljuje svoje priprave v 

Bazovici. Te dni vadijo predvsem ae- 
robsko bazo, kasneje pa se bodo po
svetili vztrajnosti in hitrosti, šele nato 
bo prišla na vrsto žoga. Včeraj so se 
svojim soigralcem pridružili "vojaki" 
Polonia, Tiberio in Marchesan, tako 
da je število igralcev Triestine naraslo 
na 28. Tržaški drugoligaš bo dne 8. t. 
m. odigral v Gradišču prijateljsko tek
mo s Pro Gorizio.

obvestila \

HOCKENHEIM — Po še precej za
nimivem dvoboju, katerega sta v ne
deljo prikazala večna tekmeca mclare- 
na Senna in Prost, je včeraj zasluženo 
slavil temperamentni Brazilec, ki je 
svojega velikega nasprotnika prehitel 
le tri kroge pred koncem. Pravzaprav 
je bil ta dvoboj eden redkih zanimivih 
motivov včerajšnje Velike nagrade 
ZRN v Heckenheimu, saj sta bila 
mclarena razred zase. Ferrarija sta se 
namreč le borila za 3. mesto, ki ga je 
osvojil Mansell le zato, ker je pač Ber
ger zletel z dirkališča.

Takoj na začetku je vodil Berger, ki 
je na startu neverjetno prehitel oba 
mclarena, vendar pa sta nato Prost in 
Senna osvojila začelje in ga ohranila 
prav do konca. Prost je prvi menjal

kratke vesti
Zbor Stefanela v Sarajevu

SARAJEVO Igralci tržaškega ko
šarkarskega prvoligaša Stefanela so se 
včeraj zbrali na dokaj neobičajnem 
zbornem mestu: v Sarajevu, od koder 
je doma, trener Tanjevič. Tržačanom 
se je pridružil Američan Larry Mid- 
dleton, drugega tujca pa šele iščejo. 
Stefanel sestavljajo sledeči igralci: 
Sartori (letnik 1970), Pilutti (68), Magu- 
olo (61), Bianchi (69), Cavazzon (70), 
Lokar (69), Cantarello (68), Zarotti (62), 
Middleton (66). Ekipa bo debitirala 18. 
t. m. na četveromeču v Lignanu, kate
rega se bodo udeležile še peterke Ipi- 
fim iz Torina, Hitachi iz Benetk in 
Fantoni iz Vidma.

Zmaga Brazilije
CARACAS - Brazilija je včeraj 

premagala Venezuelo z gladkim 4:0 
(1:0) ter tako uspešno začela kvalifika
cije za svetovno prvenstvo, ki bo na 
sporedu prihodnje leto v Italiji. Zadet
ke so dali v 5. min. Branco, v 70. min. 
Romario, v 79. in 81. Bebeto. Čile je 
tretja ekipa te kvalifikacijske skupine.

gume in je upal, da bo dokončno ob
računal z nasprotnikom, ko bo ta prisi
ljen, da se ustavi zaradi iste menjave, 
vendar pa se je v tem uštel. Le nekaj

krogov pred koncem se mu je namreč 
pokvaril menjalnik in Senna ga je z 
lahkoto prehitel ter zasluženo osvojil 
eno svojo, po lastnih besedah, najlep
ših zmag.

VRSTNI RED VN ZRN: 1. Senna 
(Br., mclaren) 1.21'43"303 s poprečno 
hitrostjo 224,566 km na uro; 2. Prost 
(Fr., mclaren) po 18"151; 3. Mansell 
(VB, ferrari) 1’23"254; 4. Patrese (It., 
williams) po enem krogu; 5. Piguet 
(Br., lotus) po enem krogu; 6. Warwick 
(VB, arrows), itd.

LESTVICA ZA SP: 1. Prost (Fr.) 53 
točk; 2. Senna (Br.) 36; 3. Mansell (VB) 
25; 4. Patrese (It.) 25; 5. Boutsen (Bel.) 
13; 6. Nannini (It.) 12; 7. Piguet (Br.) 8, 
itd.

Na sliki: tako se je Senna veselil 
nedeljske zmage

KOŠARKARSKI ODSEK ŠD POLET 
sporoča, da se nadaljuje vadba v mini- 
basketu za otroke letnikov 1978 in 
mlajših pod vodstvom trenerja Andreja 
Vremca. Vadba je vsak dan ha odpr
tem igrišču Prosvetnega doma na Op
činah od 17.30 do 19.00 (razen ob sobo
tah in nedeljah).

JADRANOVA POLETNA
KOŠARKARSKA ŠOLA
Glede na uspel poskus z Jadranovo 

poletno košarkarsko šolo, ŠZ Jadran 
sporoča, da se je poleg vadbe na odpr
tem igrišču Prosvetnega doma na Op
činah (vsak dan od 17.30 do 19.00, 
razen sobote in nedelje) začela tudi 
vadba na odprtem igrišču ŠD Sokol v 
Nabrežini. Vadba bo pod vodstvom 
Valterja Vatovca vsak dan od 19.00 do 
20.30, razen ob sobotah in nedeljah.

ZSŠDI
obvešča, da bo do 20. avgusta urad 

ZSŠDI v Trstu deloval le v jutranjih 
urah od 8. do 14. ure.

TPK SIRENA
organizira drugi tečaj windsurfa za 

mladince in odrasle od 7. do 12. t. m. 
Prijave čimprej na pomorskem sedežu 
v Miramarskem drevoredu št. 32 ali na 
tel. 422696.

ALPINISTIČNI ODSEK SPDT
vabi svoje člane in prijatelje na red

ni sestanek, ki bo v petek, 4. avgusta, 
ob 20.30 na sedežu odseka (UL sv. 
Frančiška 20/2. nad.). Alpinist AO 
SPDT Štefan Brecelj bo kazal diapoziti
ve na temo: »Peru: od Cordillere Blan
ce do Machu Pichuja«.

ŠZJADRAN
sporoča, da je nov sedež društva na 
Opčinah, Ul. Ricreatorio 1 (v Prosvet
nem domu). Delovni urnik: vsak dan od

10.30 do 12.30 in od 17.30 do 19.30 
(razen ob sobotah in nedeljah) tel. 
213403.

ZSŠDI
obvešča, da bo danes, 1. avgusta, ob
20.30 na sedežu ŠD Mladina v Domu A. 
Sirk v Križu seja smučarske komisije.

ZSŠDI
sporoča vsem zainteresiranim za ko
šarkarski tečaj v Pulju, da je na razpo
lago še nekaj mest tako za prvo (od 16. 
8. do 23. 8.) kot za drugo izmeno tečaja 
(od 23. 8. do 31. 8.). ZSSDI zato vabi vse 
zainteresirane, da se čimprej javijo na 
sedežu ZSŠDI v Trstu, Ul. sv. Frančiška 
20 (tel. 767304) v jutranjih urah ali na 
sedežu Jadrana na Opčinah, Ul. Ricrea
torio 1, vsak dan, razen ob sobotah in 
nedeljah od 10.30 do 12.30 ter od 17.30 
do 19.30 (tel. 213403). Rok za prijavo 
namreč zapade v petek, 4. t. m.

1. — 1. Caio di Ceco X
2. Fenomen Lav 2

2. — 1. Grano di Valle 1
2. Dunkirk X

3. — 1. Educ di Alba X
2. Belzebu X

4. — 1. F er Lady 1
2. Erbusco X

5. — 1. Gen Zizi 2
2. Fly Cik 1

6. — 1. Ghensel 2
2. Fanaldio X

KVOTE
12 (30 zmagovalcev) 25.611.000
11 (474 zmagovalcev) 1.610.000
10 (4.975 zmagovalcev) 147.000

jugoslovanski nogomet - jugoslovanski nogomet

Olimpija sijajno startala v prvi ligi
Posebej za Primorski dnevnik 

FRANCI BOŽIČ

Prvoligaški nogometni start v Ju
goslaviji je bil kar spodbuden. Izmed 
favoritov iz kroga velike četverice je 
spodletelo le Hajduku na Reki, Dina
mo pa je imel nepričakovano veliko 
težav s Spartakom. Zablestela pa je 
tudi Olimpija, ki je po veliki igri 
spravila na kolena Vojvodino, ki bra
ni naslov prvaka.

Najbolj učinkovito je igrala Crvena 
zvezda, ki je Slobodi nasula kar šest 
golov. Beograjčani so bili sicer brez 
Savičeviča, zato pa so se odlikovali 
drugi novinci: Pančev z dvema ter Ra
dinovič in Kanatlarovski s po enim 
golom. Stojkovič je mrežo zadel z 
bele točke, najlepši gol pa je dosegel 
Mrkela s strelom s kakih 25 metrov. 
Partizan v Banjaluki z Borcem ni bles
tel, a je le zmagal z 2:1. Strelca zanj 
sta bila Bajovič in Djordjevič, za do
mače pa Ajder. Banjalučani so glede 
na zadnjo sezono bistveno slabši, to
krat pa so slabosti skušali prikriti 
tako, da so pred tekmo namočili igriš-

Toda to je bil bumerang, ki ga je
25.000 navijačev težko sprejelo. Pri Di
namu je namesto prve okrepitve Mla
denoviča igral Ljubljančan Komočar. 
Toda ni bil nič boljši od slabih soig
ralcev, ki so se več kot eno uro zaman 
trudili, da bi strli odpor Spartaka.

15.000 navijačev je bilo seveda razo
čaranih nad igro Dinama, ki naj bi se 
resno potegoval za naslov prvaka. 
Čast Dinama je nazadnje rešil naj
dražji igralec prestopnega roka Davor 
Šuker, za njegov zadetek pa ima ne
kaj zaslug tudi Spartakov vratar Var- 
vodič, ki bi strel lahko ubranil.

Hajduk je imel smolo že pred začet
kom, kajti dirigent Grač.an je zbolel in 
ni mogel nastopiti. Rijeka je zmagala 
z. golom Paliske, Spličani so imeli za
tem nekaj polpriložnosti, toda izid je 
ostal 1:0. Očitno ima Hajduk za velike 
podvige le premalo kakovostno moš
tvo, res pa je, da Spličani gojijo izred
no borbeno igro in presing.

Ena privlačnejših tekem je bila v 
Sarajevu, kjer sta igrala mestna tek
meca. Sarajevo je z golom Božoviča 
vodijo, nato pa je Željezničar (Nikič 2 
in Čuričj dosegel tri gole zapored. 
Tako kot Nikič je dva gola dosegel 
tudi mladi Brnovič za Budučnost proti 
Osijeku.

Za Crveno zvezdo pa je najbolje ig
rala Olimpija, ki se ni ustrašila prva
ka Vojvodine in ga povsem zasenčila. 
Novinec Djukič je že v 18. minuti kro
nal veliko premoč Olimpije, med ka
tero je žoga zadela tudi prečko. Tudi 
nadaljevanje je bilo povsem v zname
nju Ljubljančanov, ki jih je bodrilo 
nad 15.000 navijačev. Ti so zares uži
vali, kajti Olimpija je igrala v vrhun
skem ritmu in hkrati dovolj duhovito

in kombinatorno, da je zadovoljila 
tudi sladokusce. Trener Vojvodine 
Petrovič je ob odmoru pustil v slačil
nici Šestiča, ki je bil v dvobojih s po
letnimi ljubljanskimi igralci vedno 
slabši. Drugi polčas je bil prav tako 
povsem v znamenju Olimpije. Se en
krat se je zatresel okvir vrat, prilož
nosti pa šo se vrstile druga za drugo. 
Še zlasti navdahnjena sta bila mlada 
Olimpijina branilca Novak in Židan, 
ki sta z igro navdušila tudi trenerja 
nasprotnika, ki jima je napovedal 
reprezentančno kariero. V finišu je 
sodnik Olimpijo oškodoval za enaj
stmetrovkot toda še v istem napadu 
so gostje Židana še enkrat zrušili v 
kazenskem prostoru. Najstrožjo kazen 
je zanesljivo izkoristil Pate. To je bila 
zares velika igra Olimpije, ki je dala 
vedeti, da Ljubljančani tudi kot no
vinci ne bodo igrali obrobne vloge v 
tem prvenstvu.

REZULTATI 1. KOLA: Rad - Vardar 
2:0 (1:0), Olimpija - Vojvodina 2:0 (1:0), 
Radnički, - Velež 3:0 (2:0), Borac - Par
tizan 1:2 (1:1), Rijeka - Hajduk 1:0 (0:0), 
Budučnost - Osijek 2:0 (1:0), Sarajevo - 
Željezničar 1:3 (1:1), C. zvezda - Slobo- 
da 6:1 (2:1), Dinamo - Spartak 1:0 (0:0).

PARI PRIHODNJEGA KOLA: Var
dar - Olimpija, Velež - Spartak, Slobo- 
da - Dinamo, Vojvodina - C. zveza, Že
ljezničar - Rad, Osijek - Sarajevo, Haj
duk - Budučnost, Partizan - Rijeka, 
Radnički - Borac.

Davor Zupančič

Meje nemogočega
Kratek pregled svetovnega alpinizma

Človek pa je prebrisano bitje. Takoj 
se je domislil, da lahko tovrstne pripo
močke uporabljamo tudi za napredo
vanje. V gladkih predelih stene, kjer 
ni solidnih oprimkov, lahko zabijemo 
klin, se primemo zanj in potegnemo 
čez, potem pa nanj tudi stopimo. Ta 
plezalna tehnika, ki seveda temeljito 
zmanjša težave vzpona, se je kaj kma
lu razširila na začetku dvajsetega sto
letja. Samo nekateri plezalci, ki so za
čutili nevarnost, če izrabimo Messner
jev izraz, umora nemogočega, so se že 
takrat uprli tovrstnim pripomočkom, 
večkrat s pretirano zagnanostjo, in

nadaljevali po stari navadi brez vsake
ga varovanja.

Med temi plezalci prav gotovo iz
stopa nemško govoreči vitez gora Paul 
Preuss. Morda je ta najboljši plezalec 
vseh časov in še danes ga postavljamo 
za zgled junaškega, predvsem pa etič
nega gornika. Plezal je večinoma sam 
in zmogel vrsto izredno težkih vzpo
nov.

Pred leti sem imel srečo, da sem se s 
prijateljem poskušal v Preussovi smeri 
na Cima Piccolissima di Lavaredo, ki 
je danes prepolna klinov in ki jo je

prvopristopnik zmogel brez njih, in 
odkrito priznavam, da sem v njej našel 
take težave, katerim bi bil, kljub mo
derni, izpopolnjeni opremi brez varo
vanja težko kos. Take so tudi vse osta
le Preussove prvenstvene smeri in v 
takem slogu je opravil vseh 1200 vz
ponov. Smrtno se je ponesrečil star 
šele 27 let.

Za Preussom se je v Dolomitih poja
vil Hans Dtilfer, ki je ob izrednih vz
ponih skušal tudi urediti do takrat še 
neobstoječo težavnostno lestvico. Prvi 
je tudi uporabljal nove akrobatske 
tehnike pri napredovanju v steni in 
tako še bolj premaknil v naprej mejo 
zmogljivosti. Samo še malenkostna 
razdalja je ločevala Dulferja od mitič
ne šeste stopnje, ki pa je že »visela v 
zraku«.

Toda pustimo šesto stopnjo in za
ključimo z nekaj ugotovitvami. Alpini
zem ni navaden šport, ker kot tak 
nima nobenih pravil. Tudi ni filozofija, 
saj ne razpolaga z dogmami ali teori
jami, ki bi človeka učile. Je pa, in mis
lim,- da se večina alpinistov strinja z 
mano, želja po spoznavanju narave in 
lastne psihične in - zakaj ne - fizične 
moči, je popolna predanost naravi in

stvarstvu, ki nas uči živeti tudi v ne
človeških velemestih. Toda če hočemo 
zares kaj odnesti, ne samo denar in 
slavo, se moramo zavedati svojih meja. 
Gora je neštetokrat močnejša, a nikoli

hinavska, in mi ne smemo slepariti, ko 
se odpravljamo nanjo. Vzpon po las
tnih močeh in brez zunanjih pripo
močkov, je dejal Preuss, je edinstven 
življenjski nauk.

Pod veliko streho zahodne Cime Lavareda. Koliko je tehničnih pripomočkov...
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Pogovor z dolgoletno in sedaj častno predsednico SPDT ob nedavnem društvenem jubileju

Dr. Sonja Mašera: Kar smo nekoč sejali, je danes bogato obrodilo

Dr. Sonja Mašera in Lojze Abram na vrhu Poldanjšnje špice

V povojni zgodovini Slovenskega 
planinskega društva Trst je dr. Sonja 
Mašera ena nosilnih in bistvenih 
osebnosti. Bila je namreč soustanovi
teljica društva na prvem povojnem 
občnem zboru dne 5. maja 1946 ter 
bila odbornica SPDT vso povojno ob
dobje od tega datuma naprej. Leta 
1959 je bila izvoljena za podpredsed
nico organizacije, ob smrti predsedni
ka Zorka Jeličiča leta 1965 pa je po
stala predsednica. To funkcijo je 
obrdžala do 31. januarja 1977, ko je 
prepustila vodilno žezlo Pinu Rudežu, 
sama pa je bila imenovana v nadzor
ni odbor, predvsem pa je dobila naziv 
častne predsednice SPDT.

Lep del svojih življenjskih energij 
je torej dr. Mašera posvetila društvu, 
to delo pa je bogato obrodilo. Za časa 
njenega predsednikovanja je namreč 
vzgajala predvsem mladino, ki so da
nes že očetje in matere ter še vedno 
zvesti člani SPDT in zavedni člani 
naše narodnostne skupnosti. Dr. Ma
šera je tudi prejela najvišja slovenska 
planinska častna priznanja ža ži
vljenjsko delo, kar dokazuje, da je 
bilo to navdušujoče in uspešno. Prav 
zato smo se z njo pogovorili, da bi 
malo osvežili spomin na tiste čase, ko 
se je svet šele dvigal z ruševin in z 
njim vsi dinamični segmenti naše 
družbe, torej tudi planinsko društvo, 
kako je bilo takrat in kako je bilo tudi 
v obdobju, ko je društvo vodila ter ka

Pripravil in uredil 
DUŠAN JELINČIČ

kšna je razlika med takratnim in da
našnjim SPDT. Vprašanj je bilo mno
go, na vse pa je dr. Mašera prijazno 
in izčrpno odgovarjala.

Dr. Mašera, kaj vam je najbolj 
ostalo v spominu v delovanju druš
tva v prvih letih povojnega obdobja?

»Spominjam se delovnih akcij, ko 
smo gradili železniško progo iz Seža
ne v Dutovlje. To je bilo neko zimo in 
večkrat so bile take akcije pravo tr
pljenje, saj je divje pihala burja, mi pa 
smo stoično in herojsko vztrajali do 
konca. Bilo so res epski časi!«

Kakšna pa je razlika med takrat
nim in današnjim planinskim druš
tvom iz Trsta? Ne govorim o delova
nju, govorim čisto o občutkih, o vti
sih.

»Seveda je razlika velika, saj se je v 
tem času tudi družba spremenila, 
SPDT pa je, kot vsa druga športna in 
kulturna društva, izraz naše družbe. 
Sicer pa so nas takrat prevevali moč
ni, mogočni občutki. Čutili smo in bili 
smo prepričani, da gradimo novo 
društvo od tal in s tem prispevamo pri 
gradnji nove, boljše družbe. Zavedali 
smo se, da moramo vse tisto, kar smo 
izgubili pred in med vojno nadoknadi
ti, zato smo se z vsem zanosom in na
vdušenjem vrgli v delo. Navsezadnje 
je bilo društvo dokončno ukinjeno že 
leta 1927, od takrat pa je bilo organizi
ranega delovanja bolj malo.

Dobro se tudi spominjam odborovih 
sej, ki so se vedno zaključevale ob ne
mogočih urah, tudi ob eni po polnoči, 
tako da se je pripetilo, da si marsikdo 
ni želel postati odbornik SPDT, da ga 
ne bi čakala ta vsakotedenska "muka". 
Takrat namreč ni bilo društvo poraz
deljeno po odsekih, kot se dogaja da

nes, ko imajo slednji dosti samostojne
ga delovanja, ne, obratno, cel odbor je 
opravljal delo vseh odsekov. Spomi
njam se namreč, kako smo se takoj po 
vojni posvetili markiranju stez, alpi
nizmu, smučanju...«

Razlika je torej bila v funkciji in v 
ciljih, ki jih je takrat imela ne samo 
vaša, temveč vse zamejske organiza
cije...

»Prav v primarnih ciljih in v pojmo
vanju organizacije. Mi smo takrat gra
dili, ker je bil čas gradnje, sedaj pa, ko 
je skruktura že zgrajena, delovanje 
razširjamo, popestrimo, skušamo pri
vleči v svoj krog čim več ljudi, hoče
mo biti povsod čim bolj prisotni. Po
leg tega pa smo sedaj, ker je tudi čas 
primeren, aktivno soudeleženi pri 
vsestranski vzgoji, ne nazadnje tudi 
narodnostni, naših ljudi. Takrat smo 
torej predvsem gradili društvo, sedaj 
pa človeka.«

Zanimivo je, da so takoj po priho
du Italije tako planinsko društvo, 
kot tudi mnoge druge zamejske or
ganizacije, zašle v krizo. Zakaj?

»Po priključitvi Tržaškega ozemlja k 
Italiji smo ostali odrezani od našega 
naravnega zaledja, saj smo bili zelo 
povezani s Slovenijo. Bistveno smo re
cimo celo pomagali pri obnovi Tržaš
ke koče na Doliču pod Triglavom, saj 
je imel slavnostni govor naš predsed
nik Zorko Jelinčič, pa tudi mnogih 
drugih objektov. Delno smo se čutili 
zapuščeni ter smo se začeli zapirati 
vase. Prišlo je tudi do nižka po po
vsem naravni krivulji delovanja, ki 
statistično predvideva vzpone in pad
ce. Ne smemo namreč pozabiti, da so 
bila prva povojna leta delovanja

Dr. Mašera ob odprtju Doma Man
gart leta 1983

SPDT res polna, pestra in bogata in je 
bilo logično, da nismo mogli v nasled
njih letih zdržati takega ritma.«

Naj bo noč še tako temna, nato 
vselej zasije še bolj žareči dan...

»Po nekajletnem vmesnem obdobju, 
ko je naše delovanje stagniralo, smo 
se pri društvu zamislili in trdno odlo
čili, da v skladu z novimi časi dobimo 
tudi nove pobude in nove cilje ter mo
tive, nad katerimi bi se navdušili in v 
to navdušenje pritegnili tudi naše čla
ne. Spet smo obnovili izlete, ki so bili 
takrat povezani s fotografsko dejav
nostjo, nekaj je bilo še smučanja in 
jamarstva. Toda pravi vsestranski pre
porod smo doživeli še nekaj let kasne
je, na prelomu šestdesetih in sedem
desetih let, ko se je naravnost razbo
hotila smučarska dejavnost, ki nam je 
seveda odprla pot k mladini, kar po
meni, da se nam je prikazal nov svet, s 
katerim je bilo navdušujoče delati. S 
smučanjem je bilo takrat vse poveza
no: prva tekmovanja, izleti na Kras z 
našo mladino, križ-kraž krosi za mlade 
in manj mlade, bistveno pri tem pa je 
bilo, da smo vlagali energije v nekaj, 
iz katerega je nato bogato obrodilo in 
se je delo še kako obrestovalo: v naše 
najmlajše.

Nanizam lahko le nekaj skopih 
podatkov: nekaterih smučarskih izle
tov v Sv. Anton pri Trbižu se je vselej 
udeleževalo najmanj šest avtobusov 
prepolnih naše mladine, tečajev se je 
udeleževalo vedno preko sto mladih 
smučarjev, marsikatero nedeljo pa 
smo priredili istočasno do štiri mla
dinske izlete obenem! Bili so res izred
ni časi in tudi mnogi se jih spominjajo 
z neprikrito nostalgijo. Vsakič, ko se 
npr. podam na Prosek mi kaka danes 
že družinska mati nagovori z: Se spo
minjate, kako lepo je bilo takrat, ko 
ste nas mularijo vodili po gmajnah in 
smučiščih... To se res velika zadošče
nja!«

V kakšnih konkretnih oblikah se 
je nato kazala rast tega društva?

»Kot sem poudarila, je setev bogato 
obrodila, saj je društvo začelo spet 
rasti v strukturi, pa tudi nesluteno raz
širilo svoja obzorja. Pripravili smo ter 
trasirali povsem našo planinsko vezno 
pot, še danes "živo in zdravo" Vertika
lo, gradili smo in odprli dom Mangart 
v Zabnicah, ki je spet pri dobrem 
zdravju, organizirali smo srečanja 
vseh obmejnih planincev tostran in 
onstran meje, izborili smo bitko vpisa 
v italijansko smučarsko zvezo FISI, 
predvsem pa smo resnično vzgojili 
pravo generacijo otrok, ki so seveda 
danes že odrasli, ki pa se še čutijo za 
"naše", pač Slovence in planince, ki se 
razveseljujejo vsakega našega uspe
ha.«

Kot otroška zdravnica ste s svojo 
službo prav gotovo vplivala na to, 
da so se takrat naši najmlajši aktiv
no vključili v delovanje SPDT...

»Seveda. Vsakemu otroku sem sve
tovala kako športno dejavnost, mnogo 
gibanja na svežem zraku ter udejstvo
vanja v naravi. Kje pa dobiš vse to 
naenkrat, če ne v planinah? In res so 
se mnogi po moji zaslugi navdušili 
nad planinstvom in seveda jim to ni 
žal. Obratno! Še po mnogih letih so mi 
vsi hvaležni.«

Res, planinstvo! Skoraj smo poza
bili na pravzaprav prvotni smoter 
društva, katerega ste častna pred
sednica...

Dr. Mašera - zdravnica

»Planinstvo je čudovita življenjska 
dejavnost, katero svetujem vsem in ki 
je žal v zadnjem času na splošno ne
koliko zanemarjena. Premalo se o njej 
piše, o njej govori, premalo se jo pro
pagira po sredstvih množičnega ob
veščanja in predvsem po televiziji. 
Kot da bi imeli ljudje preveč drugega 
početi, kot da bi ljudje pozabili na 
čare narave, na opojnost dišečih rož, 
na lepoto planinskih poti, na sprosti
tev, ki jo, ko hodimo po gorskem sve
tu, čutimo, ne nazadnje tudi na druž
bo, ki jo tam imaš, pa tudi samoto, ki 
jo uživaš v prekrasnem svetu narave. 
Zal mi je vsakega, ki tega ne zazna 
niti enkrat v življenju, koliko pristne
ga veselja je v planinarjenju... V Slo
veniji je sicer planinstvo upravičeno 
popularno, vendar pa žal tega ne mo
rem potrditi za našo državo. Res ško
da, saj se ta vpliv seveda pozna na 
celotno družbo, v kateri živimo. Pla
ninstvo človeka poveličuje in mu daje 
življenjskega zanosa...«

Kaj meni sedanji predsednik o razbohotenju planinske dejavnosti Slovencev na Tržaškem

Lojze Abram: SPDT je s svojimi odseki živo, delavno in uspešno
Lojze Abram je v zamejstvu prav 

dobro znan, tako da ga res ni treba 
posebej predstavljati. Dolgo vrsto let 
je bil novinar najprej na Primorskem 
dnevniku, nato na Radiu TS A, celo 
obdobje pa je že glavni urednik pri
ljubljene zamejske mladinske revije 
Galeb. Že drugo leto zaporedoma je 
predsednik Slovenskega planinskega 
društva Trst, prav zato sem od njega 
hotel zvedeti v neformalnem in neve
zanem pogovoru, kakšno je ozračje v 
društvu. Po hudomušnem pogovoru, iz 
katerega je razvidno, da je SPDT pri 
dobrem zdravju, vedro, veselo in pri
ljubljeno, sem imel vtis, da je ubrana 
Pot pravilna in da bo treba po tej le 
nadaljevati.

Zakaj se je SPDT odločilo, da 
Praznuje 85-letnico svojega obstoja, 
čeprav ni to pravzaprav nobena 
°krogla obletnica?

»Za praznovanje je vsaka obletnica 
Primerna. Petinosemdeset let nekega 
društva, kot je SPDT, ki ima za seboj 
dokaj burno zgodovino in je moralo 
Prisilno prekiniti svoje delovanje za 
časa fašističnega režima, ki pa se je 
^nalo obnoviti in je danes živo in de- 
*°vno, je vendarle obdobje, ki je vred- 
n°r da se ga proslavi, pa čeprav na 
Preprost in skromen način, a vedno v 
fkladu s cilji in nameni društva: s po
hodom v gore.«
, Če bi bilo SPDT športno društvo, s 
*flkšno agonistično dejavnostjo bi se 
Ukvarjalo, če pa bi bilo kulturno 
jruštvo, čemu bi se najbolj posveti-

»SPDT je oboje: športno in kulturno 
?rUštvo. Ze sama hoja v planine je 
P°rt, ki terja precej napora, trdne vo- 

in samozataj evanj a. Kot agonizem 
™ pojmujem čisti alpinizem in med 
^v°jimi mladimi člani ima društvo ne- 
Si res dobrih plezalcev, ki se agonis- 

cho ukvarjajo s to zvrstjo športa. Kar 
j se tiče kulture menim, da je že 
v rho spoštovanje in ljubezen do nara- 

kultura in to kulturo goji prav 
u Med nekulturnimi ljudmi ni 
i oiteljev planin, samotnih steza, šu- 

crh gozdov, visokogorskih cvetočih

Lojze Abram med govorom ob 85- 
letnici SPDT

travnikov, ni zaščitnikov narave. O 
SPDT bi rekel, da je rekreacijsko 
društvo.«

Katere člane SPDT bi vrgel v pre
pad? Tiste, ki se vpišejo na izlet, ga 
ne plačajo in nato, če se jim ne ljubi, 
ne pridejo, tiste, ki prihajajo, stalno 
sitnarijo in jim ni čisto nič prav, ali 
tiste, ki tiho prisedejo v avtobus, se 
stalno naklonjeno smehljajo in nato 
pohvalijo izlet in dodajo, da bodo še 
prišli?

»Nobenega, ker nisem krvoločni na
silnik. Človeka moraš vzeti takšnega, 
kot je in najbolj se mu približaš, če 
upoštevaš njegove napake, seveda če 
dodobra poznaš svoje. Motijo me se
veda tisti, ki ne plačajo in ne pridejo.

Na srečo jih lahko seštejem na prstih 
ene same roke. Vendar jim to ne mo
reš šteti v zlo; pač pozabijo, ali se v 
zadnjem trenutku spomnijo, da imajo 
kake druge opravke. Sitneže potolažiš 
tako, da se jim približaš, se z njimi 
pogovoriš in jim skušaš dopovedati, 
da na izletih prav vse ne more poteka
ti kot po olju, da smo vodiči pač ljud
je, ki se sicer žrtvujemo njim v korist, 
a imamo vendarle tudi mi svoje napa
ke. V največ primerih se sitnež potola
ži. Najboljši so seveda tisti, ki so z 
vsem zadovoljni, a prav od teh bi kdaj 
želel kako dobronamerno kritično pri
pombo, da bi potem skušal v bodoče 
odpraviti pomanjkljivosti.«

Kaj je bistveno zate: da se na izle
tu član SPDT zabava, da od njega 
odnese nekaj poučnega, da na njem 
preživi lep dan v družbi drugih čla
nov ali da odnese rekord vzpona na 
določeno goro?

»Bistvo je v tem, da se član z izleta 
vrača duhovno obogaten, z novimi iz
kušnjami, fizično sproščen in v svesti 
si, da je v največji popolnosti izkoristil 
dan svojega življenja.«

Kakšna je najbolj "grozna" kate
gorija članov?

»Najbolj "grozni" so tisti člani, ki 
zamenjujejo planinske poti in vzpone 
za pravi poulični glasen klepet, za 
vpitje in čenčanje, za katere jim nikoli 
ne zmanjka sape. S takim svojim po
četjem motijo veličastno mirno pla
ninsko okolje, morda zbranost in za
maknjenost lepot uživajočega soizlet- 
nika in povrh vsega še plašijo ptice in 
gozdne živali.«

Kakšen pa je idealen član SPDT?
»Ga ni. Vsi smo rdeči pod kožo in 

vsak ima svoje napake. Idealen član 
naj bi bil z vsem srcem predan druš
tvu, naj bi se udeleževal vseh društve
nih akcij, naj bi hodil samo v gore in 
pustil doma avto ali motor. Vsi pa 
vemo, da danes ni človeka, ki bi to 
zmogel.«

Kaj pri SPDT deluje dobro in kaj 
bi bilo treba izboljšati in popraviti?

»Na splošno je SPDT z vsemi odseki 
zelo delovno in uspešno, a tu pa tam

vedno kaj zaškripa pri izpolnjevanju 
začrtanega programa, kar je odvisno 
tudi od članov. Se na vsakem izletu, ki 
ga SPDT prireja, so udeleženci vedno 
eni in isti, ki jim je mar društvena de
javnost. Društvo šteje preko 350 čla
nov, a jih ni na spregled. Žal se mnogi 
včlanijo iz koristoljubja, računajoč na 
popuste v slovenskih planinskih po
stojankah, zato je naval s plačevanjem 
članarine v začetku poletne sezone. 
Potrebna bi bila prepričevalna akcija, 
da bi več ljudi prihajalo tudi na skup
ne izlete.«

Kdaj bo prišlo do skupnih izletov 
med SPDT, Alpino delle Giulie in 
društvom CAI-XXX Ottobre?

»Močno dvomim, da se bo to v krat
kem zgodilo. Morda tedaj, ko bodo v 
obeh sorodnih planinskih organizaci
jah spravili razvpit nacionalizem v 
staro šaro in bo med nami zavladalo 
pravo sožitje, ki je v sedanji narodnos
tni in politični situaciji v našem mestu 
prava utopija. Verjetno čez dve ali tri 
generacije. Zanimiv pa bi bil odziv, ki 
bi ga sprožila naša pobuda v tem 
smislu.«

Lojze Abram kot uspešen predava
telj

Kakšna mora biti značilnost druš
tva, ki deluje skoraj izključno v 
mestu in za meščane?

»Prilagajati se potrebam in zahte
vam članstva, ki ga mora osveščati v 
narodnostnem duhu, v kulturnem utr
jevanju naše samobitnosti in v spošto
vanju naravnih dobrin in lepot. V pri
meru SPDT, ga neprisilno uvajati v 
pravilno vrednotenje planinskih načel, 
kar je združeno prevsem z gibanjem 
na prostem, česar v vsakodnevnem 
živčnem potrošniškem hlastanju v 
džungli betona in asfalta ter zastrup
ljenega zraka meščan nima.«

Si lahko predstavljaš, kakšno bo 
društvo ob svoji 100. obletnici?

»Mislim, da ne bo dosti razlike. Od
visno je samo od ljudi, ki bodo druš
tvo vodili. Delamo na tem, da bodo 
mladi znali poprijeti za vajeti in se z 
vso dobro voljo posvetiti delu v druš
tvu. Prepričan sem, da bo društvo tudi 
ob stoletnici živo, delovno in uspeš
no.«

Kakšna mora biti značilnost neke
ga zamejskega društva leta 2000?

»Mnogo je govora o tem, kaj bo v 
tretjem tisočletju. Slovenci bomo še tu 
in še se bomo borili za priznanje svo
jih pravic kot narodnostna skupnost in 
posamezniki, zato bo SPDT ohranilo 
tudi svoje poslanstvo narodnoobramb
nega značaja.«

So planinci dobri organizatorji?
»Če upoštevam značaje svojih od

bornikov, moram odgovoriti pritrdil
no. Seveda ne gre brez prerekanja, a 
dosedanje moje izkušnje dveletnega 
vodenja SPDT mi povedo, da lahko z 
dobro voljo in sproščenostjo marsikaj 
uspešno naredimo.«

Bi odbornikom kakega planinske
ga društva zaupal vodstvo neke dr
žave?

»Ne, ker so planinci v bistvu idea
listi, v politiki pa moraš biti preračun
ljiv in brezobziren cinik. Morda le v 
primeru, če bi bili vsi državljani, od 
dojenčkov do starčkov, planinci.«
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Sobotno streljanje m obrodilo sadov

Belardinelli še vedno 
v rokah ugrabiteljev
RIM — Po vsej Maremmi so včeraj s 

povečano vnemo iskali »zapor« indus
trij ca Belardinellija. Istočasno so zače
li širokopotezno policijsko akcijo na 
območju Grosseta, Viterba in Latine, 
da bi odkrili kaj koristnega za nada
ljnjo preiskavo. Varnostne sile so svo
jo pozornost osredotočile predvsem na 
osamljene kmetije in na jame, ki jih 
občasno rabijo sardinski pastirji.

Ta vnema je rezultat nedeljskega 
vrha v Grossetu, ki so se ga udeležili 
vodja Criminalpola Rossi, preiskoval
na sodnika Vigna in Polvani ter kves- 
torji iz Firenc, Grosseta, Viterba in 
Rima z načelniki letečih oddelkov.

Do sedaj so aretirali dva ubežnika 
zaradi zločinov proti premoženju, v 
Rimu pa so nadaljevali z zasliševa
njem oseb, ki so bile v preteklosti 
vpletene v ugrabitve. Po vsem sodeč 
pa niso preiskovalci odkrili nič bistve
nega. Prav tako bodo morali še poča
kati z zasliševanjem obeh »težakov« 
sardinske ugrabiteljske tolpe, ki so jih 
ranili v sobotnem spopadu. Diego Ol- 
zai in Croce Simonetta sta še vedno v 
kritičnem stanju. Prav tako je še ved
no v komi podčastnik oddelkov Nocs 
Armando Silvestre, tako da so zdrav

niki odložili zapleten nevrokirurški 
poseg.

Odločitev preiskovalnih sodnikov 
Vigne in Polvanija o uporabi »trde li
nije«. ob ugrabitvi industrij ca Belardi
nellija pa ni naletela na splošno pod
poro. Svojci ugrabljenca so v skrbeh, 
ker se bojijo, da bi bilo lahko sobotno 
streljanje usodno za Belardinellija. 
Bolj odločen je bil škof iz Acerre pri 
Neaplju msgr. Antonio Riboldi. »Pot 
rešitve, da v državi odstranimo rakas
to rano ugrabitev, ne sme biti tlakova
na z mrtvimi.« Msgr. Riboldi ima torej 
pomisleke o umestnosti »trde roke«. 
»Najbolj pa nas je užalostilo in zagre
nilo spoznanje, da se javno mnenje na
vdušuje nad takimi akcijami, saj je to 
isto javno mnenje, ki bi hotelo "zažga
ti" Aspromonte in prestreliti možgane 
vsem ugrabiteljem.« Po škofovem 
mnenju je treba spoštovati izbiro sod
nikov, a v boju proti ugrabiteljem bi 
bilo treba trkati na vesti, vplesti širšo 
skupnost, ker je treba in se lahko to 
bitko dobi, a brez vojne in mrtvih.

Podobni pomisleki bodo prav goto
vo še prišli na dan, saj se marsikdo 
sprašuje, zakaj je sodstvo seglo po taki 
metodi šele sedaj.

Filipini pod udarcem tajfuna

Močan tajfun je v ponedeljek pustošil Manilo. Posebno razdiralne učinke je imel v predmestju, kjer je povzročil 
ogromno gmotne škode. Zaradi neurja so umrle štiri osebe, med katerimi tudi dva otroka, število morebitnih žrtev pa 
ni še dokončno (Telefoto AP)

Po 114 urah jim gre že na smeh

Na Nizozemskem se je pravkar zaključilo tekmovanje v »čepenju na kolu«. Tokrat je sedmim 
vztrajnežem uspelo postaviti svetovni rekord sedenja, saj so na kolu zdržali 114 ur (Telefoto AP)

Malo Moiro 
so ugrabile 
tri osebe?

TREVISO — Preiskovalci, ki se uk
varjajo s primerom' ugrabitve 4-letne 
Moire Pasgual, so menda našli tudi 
tretjo osebo, ki je sodelovala pri spod
leteli zlikovski akciji. V zaporu sedita 
že 23-letni Roberto Casarin, doma iz 
Noaleja pri Benetkah, a z bivališčem v 
Moglianu Venetu, ter 26-letni delavec 
Roberto Palumbo, ki je sicer doma iz 
Caserte, se je pa poročil v Venetu z 
domačinko.

Palumbo in Casarin sta se spoznala, 
ko je delavec služil vojaški rok v vo
jašnici Vittorio Veneto. Takrat sta na
vezala prve stike, ko je Palumbo dobil 
službo kot mizar v podjetnju Europan 
v Motti di Livenza in se zaročil s Fe- 
derico Masiotto pa sta še bolj poglobi
la prijateljstvo.

Za ugrabitev male Moire naj bi se 
domenila skupaj s tretjo osebo, pred
vsem zato, ker je Palumbo poznal dru
žino Pasgual. Z ugrabitvijo so jo polo
mili že na samem začetku, ko so dekli
co pustili v vojašnici, kjer je njen jok 
pritegnil pozornost nabornih vojakov. 
Preiskovalci se vsekakor sprašujejo, če 
nista aretiranca morda le nasedla na
ivnim načrtom koga drugega.

Sodna imuniteta 
za vohuna Blocha

VVASHINGTON — Ker ga ne uspejo potisniti ob 
zid in mu nesporno dokazati krivdo, bodo ameriški 
preiskovalni sodniki Felixu Blochu ponudili sodno 
imuniteto v zameno za informacije o sovjetskih vohu
nih in mreži »vohljačev«, ki jo je bržkone ustanovil v 
svojem 15-letnem delovanju v korist Sovjetske zveze. 
S tem predlogom se strinjata tako predsednik senatne 
komisije za tajne službe, demokrat David Boren, kot 
podpredsednik, republikanec VVilliam Cohen. Was- 
hingtonska administracija si namreč ne more privoš
čiti normalnega postopka proti 54-letnemu funkcio
narju ameriškega državnega tajništva, ker bi tako iz
gubila predragoceni čas in omogočila tujim agentom, 
da izginejo na varno.

Človek, ki je imel tako visoko funkcijo (Bloch je 
bil namestnik ameriškega veleposlanika na Dunaju 
od leta 1980 do leta 1987), je bil nedvomno seznanjen 
z vsemi značajskimi frustracijami funkcionarjev zuna
njega ministrstva in njihovih žena. Če je te podatke 
posredoval sovjetskim agentom, so ti z lahkoto nova
čili nove ljudi. Mimo »tehničnih informacij« o ameriš
ki diplomatski in protiobveščevalni službi Američane 
skrbi prav ta značilnost, ki jo potrjuje tudi dejstvo, da 
je bil Bloch informiran o preiskavi, ko je ta bila še 
strogo zaupna, kar pomeni, da so vohuni tudi v naj
bolj zaupnih službah.

Edino dokazno gradivo proti Blochu je trenutno 
televizijski posnetek, ko v Parizu izroča diplomatsko 
aktovko agentu KGB.

Huda prometna nesreča: 
7 mrtvih pri Trevisu

TREVISO — Včeraj v prvih jutranjih urah je v nepos
redni bližini Trevisa prišlo do hude prometne nesreče, v 
kateri je umrlo 7 ljudi. Po ugotovitvah prometne policije 
kaže, da sta čelno trčila golf G TI iz Benetk, ki ga je vozil 
29-letni Dilemo Miotto in s katerim so se vozile še druge 
tri osebe in alfa romeo sprint iz Trevisa, za volanom 
katere pa je bil Luciano Barazzuol. Z njim pa sta se 
peljali dve osebi. Vseh sedem je pri priči umrlo. Policija 
za sedaj še ni ugotovila vzrokov cestne tragedije, vendar 
kaže, da je nesrečo zakrivil Barazzuol, ki je zavozil na 
levo stran cestišča.

Cesta ima na kraju nesreče blag ovinek na desno, 
voznik alfe pa ga najbrž ni upošteval in je zavozil kar 
naravnost, prav v trenutku, ko je v nasprotno smer pri
vozil golf. Tudi alfina hitrost je bila baje neprimerna.

Ploskanje v kinu 
sprožilo cenzuro

PEKING — Kitajske oblasti so končno odkrile, zakaj so 
gledalci na lepem, sredi filma Veliki Kunlun vedno zaplos
kali. Film govori o dogodkih za časa spopadov med komu
nisti in nacionalisti. Ploskanje pa je očitno bilo namenjeno 
ameriškemu veleposlaniku, ki v filmu pravi Čankajšku, da 
mu bodo ZDA dale orožje, ki pa ga morajo obrniti proti 
komunistom, nikakor pa ne proti nedolžnim študentom. 
Gledalci pa so očitno izkoristili prizor in zaploskali v zna
menje protesta proti represiji kitajskih oblasti zoper štu
dente. Kitajska cenzura je takoj posegla in inkriminirani 
prizor rezala, kar pa je imelo kot neposredno posledico 
takojšen padec števila gledalcev: Kitajce očividno ne zani
majo pretirano zmage komunizma za časa velikega pohoda.

Lov na sezonske popuste v ZRN

Hi

Nakupi so toliko bolj zanimivi, če si moramo vsak artikel priboriti s trdim bojem. Tako je tudi v 
Hamburgu napočil čas sezonske bitke za blago s popustom, nekateri pa so se iz previdnosti 
opremili celo z varnostno čelado Telefoto AP)

Krogi na resju 
skrbijo 

Britance
LONDON - V Veliki Britaniji se že 

nekaj let ukvarjajo z vprašanjem, ki 
mu zaenkrat niso našli racionalnega 
odgovora. Gre za velike kroge, ki se 
»zarišejo« na poljih, sedaj pa so se po
javili celo v VValesu na obsežnih pla
notah, ki jih prekriva resje.

Premer krogov ni stalen. Najmanjši 
krogi imajo pet metrov premera, večji 
pa tudi deset krat večjega. Znanstve
niki trdijo, da je nemogoče, da bi do
sedanjih 150 brezhibnih krogov ustva
ril človek. Šef centra za astronomske 
raziskave na Univerzi v Glasgowu Ar- 
chie Roy je rekel, da so letos prvič 
ugotovili, kako so se krogi pojavili 
tudi na resju.

Prav ta grmičasta rastlina z rdečimi 
rožicami pa bi lahko pomagala znan
stvenikom pri odmotavanju zavozlane
ga klopčiča. Resje je namreč rastlina, 
ki zadržuje sevanje, znanstveniki pa 
preverjajo trditev, da gre za »označbo« 
nenadnega oddajanja energije, ki jo 
zemeljska površina zabeleži tako, da 
se na njej zarišejo krogi.

Krogi, ki so se zarisali na resju pa so 
rahlo različni od onih, ki so krasili ži
tna polja. V tem primernu imajo na
mreč cikcakast rep. Nekateri meteoro
logi bi radi preverili tudi hipotezo, da 
gre za sledove zračnih vrtincev, ven
dar je zelo težko zagovarjati tako sta
lišče, saj se je izkazalo, da so zračni 
vrtinci vse prej kot Giotto in puščajo 
za sabo jajčaste sledove.


